
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

پردیس تئاتر شهرزاد در مرداد ماه سال جاری میزبان پنج 
نمایش»خاک سفید«، »ببو«، »من ورونیکا نیستم«، »بروج« 
و »شب جنایتکاران« خواهد بود. مجموعه تئاتری شهرزاد از 
3 تیرماه طبق اعلام قبلی برنامه های خود، در ســالن ارکیده 
میزبان »خاک سفید« به کارگردانی محمدرضا هلال زاده است. 
نمایش »خاک سفید« نوشته محمود احدی نیا به کارگردانی 

محمدرضا هلال زاده و تهیه کنندگی حمید علما است.
»خاک ســفید« روایــت گروهی از موادفروشــان کوچه 
»غربت« در محله معروف »خاک سفید« تهران، ساعتی پیش 
از تخریب این محله در سال 1379 است. صادق برقعی، فرید 
رحمتی، میلاد معیری، مهدی یگانه، نســا یوسفی، حسین 
کریمی، محسن رضوی نیا، علی اسحاقی، سحر بهرامی، علی 
پویا قاســمی، المیرا صارمی و سهیل ناجی به ترتیب حضور 

در صحنه، بازیگران این نمایش هستند.
ســالن گلایل پردیس تئاتر شــهرزاد نیز، هرشب ساعت 
۲۰:3۰، میزبــان نمایــش »ببو« با طراحی، نویســندگی و 
کارگردانی مهیار شــیروانی اســت و پرســتو الماس، نیکو 
پشــوتن، عماد جاویدپور و مســعود رمضانی در این نمایش 

ایفای نقش می کنند.
در خلاصه این نمایش که ژانری کمدی دارد، اینگونه آمده 
اســت که: در یکی از روزهایی که خانه  خالی  اســت و مادر 
کامبیز در خانه حضور ندارد، او همدستان کلاهبردارش را در 
حین سرقت اشیای باستانی، در زیرزمین خانه شان گروگان 
گرفته. ناگهان مــادرش به خانه باز می گردد و با این صحنه 
گروگان گیری روبه رو می شود. همچنین از دیروز نمایش»من 
ورونیکا نیستم« به کارگردانی آیسان مشفق و بیتا رحمانی در 

سالن گلایل این مجموعه روی صحنه رفته است.
این نمایش هر روز ســاعت 18 میزبان علاقه مندان است. 
آیسان مشفق، بیتا رحمانی، شروین  پناهی و محمد  تاجیک 

بازیگران این نمایش هستند.
در خلاصه این اثر نمایشــی آمده است: همه چیز از یک 
روز بعد از ظهرشروع شد، جمعه ۲1 نوامبر 193۰. آن موقع 
1٥ سالت بود.سالن صنوبر پردیس تئاتر شهرزاد نیز از هفته 
جــاری میزبــان نمایش های »بروج« به نویســندگی معین 
رمضانی و کارگردانی فرنود سمیع خواهد بود. »بروج« روایت 
مخدوشــی  است از دو محصور در عالمی وهم آمیز. هر دو به 
جرمی محبوس اند و یکی از آن دو، اجازه خروج گرفته است 

برای دیدن دخترش؛ اما حرف زدن با دختر ممنوع است.
اولــی قصد نقض این قانون را دارد و دومی در فرار از این 
زندان غریب، به یاری اولی می آید. ارشــیا اعتمادی و مهرانا 
فیروزی بازیگران این اثر نمایشــی هستند.همچنین نمایش 
»شب جنایتکاران« به کارگردانی مهدی محبعلی از 1۲ مرداد 
ساعت ۲۰:3۰ در این مجموعه روی صحنه می رود. داستان 
ایــن نمایش به زندگــی دو خواهر و یک برادر می پردازد که 

به دنبال قتل والدین خود هستند.
این نمایش در تلاش اســت تا زیرلایه های بروز خشونت 
را در خانواده به عنوان بستر اصلی شکل گیری جنایت دنبال 
کند. شیرین عطاءاللهی، محمدرضا حسن زاده، سوگند دیانی، 
نازی نخجیری و امید امیر در نمایش »شب جنایتکاران« به 

ایفای نقش می پردازند.
علاقه مندان و تماشاگران می توانند برای آگاهی از تازه ترین 
رویدادها و خرید بلیت آثار نمایشی مجموعه تئاتر شهرزاد به 

سایت تیوال با آدرس www.tiwall.com مراجعه کنند.
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پیام مردم در انتخابات ۲۸ خرداد »تحول خواهی« بود
رئیسی در آغاز انجام مسئولیت قانونی خود تأکید کرد:

سید ابراهیم رئیسی با دریافت حکم تنفیذ رهبر معظم انقلاب که در آن بر هموار 
کردن مسیر اعتلای مادی و معنوی ملت ایران با به کار بردن مدیریتی جهادی، دانا 
و شجاع تأکید شده بود؛ انجام مسئولیت خود در قامت رئیس جمهوری ایران را آغاز 
کرد. او بعد از این مراسم هم به همراه رئیس جمهوری سابق به نهاد ریاست جمهوری 
در پاستور رفت و دفتر کار جدید خود را تحوبل گرفت. هنگام تحویل دفتر، رئیس 
جمهوری سابق با تبریک به حجت الاسلام رئیسی گفت: ان شاءالله مشکلات کشور 
به دســت جنابعالی حل و فصل شــود. رئیسی در پاسخ با تشکر و خسته نباشید به 
روحانی و جهانگیری اظهار داشــت: ان شاءالله بتوانیم وظیفه خود را در قبال مردم 

بخوبی انجام دهیم و خداوند و روح شهدا از ما راضی باشند.
رئیسی در مراسم تنفیذ، پیام مردم در انتخابات ۲8 خرداد را تحول خواهی دانست 
و بر مبنای خواست مردم بر عدالت خواهی، مبارزه با فساد و فقر و تبعیض و اجرای 

سیاست های اعلامی نظام مقدس جمهوری اسلامی تأکید کرد.
بــه گزارش ایرنا، رئیس جمهوری در آغاز با شــکرگزاری از خداوند متعال برای 
نعمت های بیشمارش بویژه نعمت اعتماد مردم و نعمت رهبری؛ مردم سالاری دینی 
را خورشــید تابناکی دانســت که بیش از ۴۰ سال پیش در این سرزمین با هدایت 

امام)ره( و همت والای مردم به مثابه مدل حکمرانی نوینی به عالم عرضه شد.
رئیسی مردم سالاری دینی را پیوند علم و اخلاق، عدالت در کنار پیشرفت و در 
یک کلام جمهوریت در کنار اســلامیت و اســتقلال در کنار آزادی دانست و افزود: 
دولتمردان و مسئولان مردم عزیز در این ۴۰ سال بسیار تلاش کردند در جهت تحقق 
مردم سالاری، آنجا که به رهنمودهای رهبری توجه شد، پیشرفت حاصل شده و آنجا 
که بی توجهی و کم توجهی به رهنمودهای رهبری و سیاست های نظام بود مشکلات 
و گله مندی بود. بجاست نسبت به خدماتی که در این ۴۰ ساله انجام شده و کسانی 

که در پیشرفت کشور نقش داشتند صمیمانه سپاسگزاری کنم.
او با بیان اینکه انتخابات ۲8 خرداد جلوه ای از مردمسالاری دینی بود و مردم با 
وجود همه دشمنی های دشمنان و شرایط بهداشتی و وضعیت کرونایی و مشکلاتی 
که بود، حضوری باشکوه داشتند و حماسه ای بزرگ خلق کردند،  گفت: باید از همه 
اقشــار ملت و گویش ها و مذاهب و بویژه از فرهیختگان و هم رهبر معظم انقلاب و 

کسانی که مردم را به مشارکت در انتخابات دعوت کردند تقدیر و تشکر کرد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه پیام ۲8 خرداد پیام ضرورت رفع مشکلات اقتصادی 
و اجتماعی و فرهنگی جامعه بود، ادامه داد: اینها پیام هایی بود که مردم با رأی خود 
از دولت برخاسته از مردم خواستند. از دولت جدید می خواهند که عدالت را تحقق 
بخشد. با فساد مبارزه کند و به روابط ناسالم اداری، رانت خواری و هرگونه ضد ارزشی 

که هیچ گونه تناسبی با اساس انقلاب و ارزش های این کشور ندارد، پایان دهد.
رئیســی خواست مردم از دولت جدید را پایان دادن به تورم بیش از ۴۴درصدی 
و رشد نقدینگی ۶8۰ درصدی دانست و با بیان اینکه بدهی های دولت از سال 9۴، 

ســه برابر شده  و دولت با کسری بودجه ۴٥۰ هزار میلیاردی مواجه است، گفت: ما 
امروز وضعیت و شرایط اقتصادی مردم را هم به دلیل دشمنی دشمنان و هم به دلیل 
کاســتی ها و مشکلاتی که در درون داشتیم، وضعیت مناسبی نمی بینیم. مشکلات 
اقتصادی و فرهنگی، مسأله بیکاری و مسکن و کرونا و دیگر مسائلی که امروز مردم 
نسبت به آن گله مند هستند، همه باید تغییر کند. آنچه از همه بیشتر مشکل ایجاد 
کرده و علاوه بر اینکه آســیب دیدن سفره مردم و آسیب به کسب و کار مردم باید 

به آن اشاره کرد، آسیب دیدن اعتماد مردم است.
رئیسی با این بیان که »مردم دولتی خواستند که این آسیب ها را جبران کند و 
اعتماد را به مردم بازگرداند و فاصله میان ملت و دولت کاهش دهد چرا که رابطه بین 
ملت و دولت برای همیشه می تواند بسیار گره گشا باشد این رابطه تاکنون بوده و از 
این پس هم باید باشد تا مشکلات حل شود و در مقابل دشمنی دشمنان ایستادگی 
و مقاومت شود«، ادامه داد: آنچه مردم از دولت جدید خواسته اند، تحول است. این 
تحول برای کشور اجتناب ناپذیر است باید این تحول اتفاق بیفتد، برنامه دولت برنامه 
تحول است. این تحول مستند به سند بسیار ارزشمند بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی 
است، سند ماندگار بیانیه گام دوم مستند اقدامات دولت خواهد بود. او خاطرنشان 
کرد: در این سند که رهبری فرزانه انقلاب اسلامی بسیار حکیمانه نوشته اند، هم وضع 
موجود و هم وضع مطلوب بخوبی ترسیم شده  است. ما باید وضع موجود و مطلوب 
را دقیــق ببینیم و فاصله وضع موجود با مطلوب را کمتر و کمتر کنیم و بتوانیم به 
وضعیتی برســیم که امروز مورد انتظار مردم یعنی تحقق فرازهای بلند بیانیه گام 
دوم است. رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر اینکه »ما حتماً 
به دنبال رفع تحریم های ظالمانه خواهیم بود«، گفت: با وجود این حتماً سفره مردم 

به اقتصاد را شرطی نخواهیم کرد و به اراده بیگانگان گره نخواهیم زد.
رئیسی در ادامه کسری بودجه، بازار سرمایه و ثبات در بازار سرمایه و بورس، کنترل 
تورم و گرانی و کرونا و تأمین نیازمندی های مردم به آب، برق و... را از مسائل فوری و 
ضروری دولت با آن مواجه است عنوان کرد و با بیان اینکه »من به همه دولتمردان 
دولت دوازدهم خسته نباشــید عرض می کنم. اما کارهای بسیاری است که از امروز 
پیش پای دولت است«، گفت: حدود 1۰ مسأله محوری وجود دارد که از امروز دولت 
با آنها مواجه است.به مردم اطمینان می دهم که هم مسأله خوب شناخته شده و هم 
راهکارهای مسائل شناسایی شده است از نگاه کارشناسان، خبرگان و صاحبنظران 
هم بهره مند شدیم ان شاءالله این مسائلی که امروز پیش پای دولت قرار دارد به صورت 

فوری و آنی و با قوت دنبال می شود.
رئیس جمهــوری از قرار گرفتن برنامه تحولی تدوین شــده در اختیار نخبگان، 
اندیشــمندان و صاحبنظران خبر داد و با بیان اینکه این برنامه تحولی زمینه ســاز 
اجرای برنامه توسعه هفتم کشور خواهد بود، گفت: امید داریم که همه دغدغه مندان 
بدون نگاه به خط و جناح و گروه سیاسی درباره این برنامه تحولی اظهار نظر کنند.

رونق دوباره تئاتر شهرزاد 
با 5 نمایش

 پیکر جلال ستاری، اسطوره شناس ، منتقد ادبی و پژوهشگر 
تئاتر، با حضور تعدادی از آشــنایان و اهالی فرهنگ و هنر در 
قطعه نام آوران بهشت زهرا)س( تشییع و به خاک سپرده شد.

در این مراســم نیکنام حســینی پور مدیرعامل مؤسســه 
هنرمندان پیشکسوت با خواندن متن تسلیت وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، مرحوم ستاری را چهره ای مانا در فرهنگ و هنر 
ایران دانست. در بخشی از پیام سید عباس صالحی آمده است: 
»خبر درگذشت پژوهشگر فرهیخته و اسطوره  شناس نام آشنا، 
مرحوم جلال ستاری موجب تاثر و تأسف عمیق گردید. ایشان 
در دوران حیات فرهنگی خود، آثار ارزشــمندی در حوزه های 
متنوع فرهنگی از جمله نقد و ترجمه، افسانه شناسی و ادبیات 

نمایشی خلق کرد و نامی جاودان از خود به یادگار گذاشت.«
داوود فتحعلی بیگی، نویســنده و کارگردان تئاتر نیز این 
مصیبت بزرگ را به خانواده و دوستداران ستاری تسلیت گفت 
و افزود: ستاری خصلت های انسانی متعددی داشت. آشنایی من 
و او به اواخر دهه ۶۰ بازمی گردد که نوشته های ما را متواضعانه 

می خواند و اصلاح می کرد.

جلال ستاری در خانه ابدی 
آرام گرفت

اپیدمیولوژیست و کارشناس بهداشت عمومی پژوهشگر حوزه سلامت
با گذشت ٥ پیک از شروع اپیدمی کووید19، یکی از نگرانی هایی موجود 
برای مدیریت راهبردی نظام ســلامت، مسأله تاب آوری است که شامل 
نیروی انسانی، امکانات، دارو و تجهیزات پزشکی است. این نگرانی نه تنها 
نظام سلامت بلکه به جد می تواند مسائل اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی، 

سیاسی و حتی امنیتی را تحت شعاع قراردهد.
علیرغم افزایش تجربیات کادر بهداشت و درمان در برخورد با بیماری 
کووید19، از آنجایی که حجم مراجعات مبتلایان بســتری و بدحال در 
تمام مراکز بهداشــتی و درمانی بخصوص بیمارستان ها بشدت افزایشی 
است، حجم فعالیت و کار برای هرکدام از پرسنل بشدت زیاد شده است. 
تقریباً مرخصی تمام نیروهای بخش بهداشــت و درمان لغو شده است و 
علیرغم  واکسیناسیون سراسری کادر سلامت، میزان ابتلای آنها افزایش 
یافته که متأسفانه باعث فوت برخی از کادر سلامت نیز شده است. با این 
حال به دلایلی از جمله نبود منابع مالی کافی، در بخش های مختلف نظام 
ســلامت، پرداخت حقوق و مزایایی نیروی انسانی به تعویق افتاده است. 
در چندین دانشــگاه علوم پزشکی کشور، حقوق نیروی انسانی، خصوصاً 
نیروهای شــرکتی با تأخیر دو الی ســه ماهه پرداخت می شود که بسیار 
نگران کننده است. از سویی دیگر بسیاری از این نیروها به خاطر فعالیت 
در روزهای تعطیل در ســطح مراکز بیماریابی، درمانی و واکسیناسیون، 
دریافتی کافی ندارند. با تمام موارد اشــاره شده، متأسفانه عدم مدیریت 
صحیح کووید19 و باری که حجم بیماران مبتلا بر دوش کارکنان نظام 
سلامت می آورد باعث شده است موجی از نارضایتی در کادر سلامت ایجاد 
کند که چرا همگان به فاز بی تفاوتی رســیدند و تیر و ترکش کرونا فقط 
به کادر ســلامت می خورد. تمام موارد مطروحه فوق دست به دست هم 
می دهد تا تاب آوری نیروی انسانی در نظام سلامت را کاهش دهد و حتی 
تبعات اقتصادی و اجتماعی به وجود بیاورد. هرچند وضعیت دسترسی به 
امکانات و تجهیزات پزشــکی از ابتدای شروع اپیدمی کووید19 در ایران 
بهتر شده است اما به خاطر تداوم و ماندگاری حجم بالای بیمار و مصرف 
بالا و مضاعف تجهیزات و امکانات، تاب آوری تجهیزات و امکانات یکی از 
نگرانی های جدی است. در پیک پنجم کرونا نیز متأسفانه به دلیل افزایش 
مراجعات سرپایی و مبتلایان بستری، تجهیزات مورد نیاز بشدت در معرض 
کمبود جدی است. بیمارستان ها بشدت دچار کمبود تخت بیمارستانی 
شده اند و ساختار اکسیژن رسانی به بیماران، توانایی کافی برای این حجم 
از بیمار را ندارد. از ســویی دیگر اســتانداردهای تجهیزات پزشــکی در 
بیمارســتان ها و مراکز بهداشتی و درمانی قبل از شروع اپیدمی وضعیت 
مطلوبی نداشت که با اوج گرفتن اپیدمی کووید19 در پنج پیک رخداده، 
تاب آوری این تجهیزات کاهش یافته است که بسیار نگران کننده است.

یکی از مهم ترین چالش های جدی پیک پنجم کووید19 در ایران، تولید 
چند برابری  تعداد بیماران سرپایی، بستری و... است که بشدت این حجم 

از بیمار هزینه های هنگفتی به نظام سلامت وارد می کند. 
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رئیس جمهور در هشتاد و هشتمین و 
آخرین پویش تدبیــر و امید برای جهش 
تولید در دولــت دوازدهم، طرح های ملی 
وزارتخانه های نفت و کشور و سازمان های 
انــرژی اتمــی و تأمین اجتماعــی را در 
استان های مختلف کشور از طریق ویدئو 

کنفرانس افتتاح کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
حجت الاســلام والمســلمین دکتر حسن 
روحانی روز یکشــنبه در بخش طرح های 
ملــی وزارت نفــت فرمان افتتــاح بندر 
صادراتــی و خدماتی ســیراف پارس، ۴ 
ســکو و ۲ زنجیره دریایــی فاز 1۴ پارس 
جنوبــی و همچنین اتمام عملیات دریایی 
۲7 فاز پــارس جنوبی را صادر کرد.دکتر 
روحانی همچنین در این ارتباط تصویری 
در بخش طرح های ســازمان انرژی اتمی، 
پروژه های طراحی، ساخت و تست کسک 
۲ منظوره، توسعه و بهره برداری از معادن 
جدید اورانیوم، دستیابی به ظرفیت تولید 

پنجــاه تن کیک زرد، بهره برداری از طرح 
افزایش ظرفیت مجتمع شهید رضایی نژاد، 

بهره برداری از مجتمع استحصال اورانیوم 
از منابع کم عیار به روش فروشویی توده ایی 

و بهره برداری از پکیج ســیار اســتحصال 
اورانیوم از کارخانجات مس اکســیدی را 

افتتاح کرد.
دکتر روحانی امروز همچنین در بخش 
از  اجتماعی  تأمیــن  طرح های ســازمان 
نســخه الکترونیک شــروع درمان رایگان 
عمومی و بیماران خاص و صعب العلاج ۴٥ 
میلیون بیمه شده سازمان تأمین اجتماعی 
رونمایی کرد و دســتور افتتاح ۲9 پروژه 
عمرانی، درمانی، رفاهی و بیمه ای و توسعه 
و افزایــش ظرفیت و تجهیز مراکز درمانی 
سازمان اجتماعی را صادر کرد.در ادامه این 
مراسم در بخش طرح های وزارت کشور، 
مرکز همایش های بین المللی شــهرداری 
اصفهــان با فرمان رئیــس جمهور افتتاح 
شد.برای افتتاح پروژه هایی که در آخرین 
پویش تدبیر و امید برای جهش تولید در 
دولت دوازدهم به بهره برداری رســید، ۲ 
میلیــارد و 8٥۰ میلیون دلار و ٥ هزار و 
77٥ میلیارد تومان سرمایه گذاری صورت 
گرفته است و برای 9۴۰ نفر اشتغال ایجاد 

شده است.

در هشتاد و هشتمین و آخرین پویش تدبیر و امید برای جهش تولید؛

دکتر روحانی طرح های ملی وزارتخانه های نفت و کشور و سازمان های 
انرژی اتمی و تأمین اجتماعی را افتتاح کرد

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با هدف گذاری انجام شده 
برای احیاء واحد های تولیدی راکد در ســال جاری 1۶۰۰ واحد صنعتی 
را شناســایی کرده ایم که حدود 3۲۲ واحد در چهار ماه نخست امسال 

احیاء و به چرخه تولید بازگشتند.
به گزارش از  شــاتا ، علی رسولیان در جریان سفر به استان گلستان 
و در حاشیه بازدید از شهرک صنعتی آق قلا در گفت و گو با خبرنگاران 
افزود: با احیاء این واحد های صنعتی برای 3 هزار نفر شــغل ایجاد شد و 
تعــداد واحد های راکد 13 درصد کاهش یافت که امیدواریم بتوانیم بقیه 

واحد های صنعتی را نیز احیاء کنیم.
وی از اعطای مشوق های مناسب به طرح های صنعتی درحال ساخت و 
ساز در شهرک های صنعتی نیز خبر داد و اضافه کرد: کسانی که بتوانند 
طرح های خود را به موقع به بهره برداری برسانند، از 3۰ درصد تخفیف 

و اقساط بلند مدت واگذاری زمین بهره مند می شوند.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: دو رویکرد برای تأمین زیرســاخت برق و آب در 
شــهرک های صنعتی داریم که یکی تولید برق توسط مولدهای مقیاس 
کوچک و نیروگاه های خورشیدی در داخل شهرک های صنعتی و دیگری 

استفاده از پساب شهری و بازچرخانی آب در شهرک های صنعتی است.
رسولیان اظهار داشت: برای تولید برق خورشیدی 7 هزار هکتار زمین 
از جمله در شــهرک صنعتی اترک را شناسایی کرده ایم که با همکاری 
اســتانداری و شرکت شهر های صنعتی استان این اراضی را به تولید برق 
خورشــیدی اختصاص می دهیم تا زمین های آن با اقساط بلند مدت در 
اختیار سرمایه گذاران قرار گیرد و وزارت نیرو نیز برق را با قیمت مناسب 

از آنان بخرد تا این کار برای سرمایه گذاران اقتصادی  تر شود.
وی همچنین از شناسایی ٥ هزار هکتار سقف سوله واحد های صنعتی 

برای تأمین برق خورشــیدی در شــهرک ها و نواحی صنعتی خبر داد و 
افزود: برنامه ریزی کرده ایم تا با وزارت نیرو اقداماتی را انجام دهیم که 
این تولید برق اقتصادی  تر شود و با اعطای تسهیلات بانک مرکزی بتوانیم 
برق واحد های صنعتی را از منابع پاک و بدون آلایندگی تأمین نماییم.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: تمامی مراحل مطالعاتی 
این طرح انجام شــده و توافقاتش صورت گرفتــه و امیدواریم بتوانیم از 

دولت مجوز آن را بگیریم.
رسولیان ادامه داد: طرح دیگر ما تأمین آب مبتنی بر بازچرخانی آب 
در داخل شهرک ها و نواحی صنعتی و استفاده از پساب شهر ها از جمله 
شــهر گرگان است که آب مطمئنی را برای شهرک ها و نواحی صنعتی 
فراهم می کند.مدیران حوزه مدیرعامل و روابط عمومی ســازمان صنایع 
کوچک و شــهرک های صنعتی ایران، معــاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری، رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت، مدیرعامل شرکت 
شــهرک های صنعتی و جمعی از مدیران دستگاه های اجرایی استانی و 
شهرســتانی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل ســازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران را در سفر یک روزه به استان 

گلستان همراهی می کردند.

دبیر ستاد فرهنگسازی اقتصاد دانش بنیان و توسعه 
صنایع نــرم و خلاق معاونت علمی  و فناوری ریاســت 
جمهوری، صندوق نوآوری و شکوفایی را بزرگترین مرجع 
تامین مالی شرکت های دانش بنیان و خلاق عنوان کرد و 
گفت: با کمک صندوق نوآوری، خانه خلاق و نوآوری را 
ایجاد و آن را به عنوان شتابدهنده حوزه صنایع فرهنگی 

نامگذاری کردیم. 
به گــزارش روابــط عمومــی  صندوق نــوآوری و 
شکوفایی، پرویز کرمی  در دومین رویداد فرهنگی)فرنو( 
و پنجمین رویداد پیوند در حوزه بازی، اســباب بازی و 
عروســک با بیان اینکه در دهه گذشــته با لفظ دانش 
بنیان و اقتصاد دانش بنیان در راستای اقتصاد مقاومتی 
آشــنا شدیم و یک زیست بومی  را با کمک همدیگر رقم 
زدیم، بیان کرد: ما دانشــگاه ها را به عنوان اولین تولید 
کننده نیروی انسانی متخصص و خلاق و نیز پارک های 
علم و فناوری را در قالب یکســری شــرکت های دانش 
بنیان داشتیم که به صورت جزیره ای و پراکنده فعالیت 
می کردند، اما با تشــکیل زیســت بوم علم و فناوری در 
کشــور، بازیگران پرقدرت جدیدی به چرخه فناوری و 

نوآوری کشور ورود پیدا کردند.
وی، صندوق نوآوری و شکوفایی را بزرگترین مرجع 
تامین مالی شرکت های دانش بنیان و خلاق عنوان کرد 
و گفت: تعداد شــرکت های دانش بنیــان از حدود 1۰ 
شــرکت  در سال 9۲ ، به حدود ۶ هزار شرکت در حال 
حاضر رسیده است. همچنین در حال حاضر از 1۰ هزار 
استارت آپ برخوردار هستیم که این رقم طی سال های 

9۰ تا 9۲ به 1٥ اســتارت آپ می رسید. ضمن اینکه در 
حال حاضر ما از صندوق های پژوهش و فناوری و بنیاد 

ملی نخبگان نیز برخوردار هستیم.
کرمــی در ادامــه معاونت علمی  و فناوری ریاســت 
جمهوری را به عنوان سیاستگذار اصلی در حوزه زیست بوم 
فناوری و نوآوری اعلام کرد و افزود: ســتادهای مختلف 
در معاونت علمی به منظور تخصصی کردن زیســت بوم 
تشکیل شده اند و ستاد فناوری های نرم و هویت ساز نیز 

به موضوع صنایع خلاق در زیست بوم می پردازد.
دبیر ستاد فرهنگسازی اقتصاد دانش بنیان و توسعه 
صنایع نــرم و خلاق معاونت علمی  و فناوری ریاســت 
جمهــوری در ادامــه با بیــان اینکه طی ماه گذشــته 

توانستیم مصوبه سند فناوری های راهبردی را از شورای 
عالی انقلاب فرهنگی اخذ کنیم، اظهارکرد: با این سند، 
شرکت های خلاق دارای قانون نیم بند شدند چرا که در 

گذشته مرجع قانونی برای آن وجود نداشت. 
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر در کشور از حدود 
۲۴۰ مرکز نوآوری و شتابدهنده برخوردار هستیم، بیان 
کرد: شتابدهنده اصلی که به صورت تخصصی و ویژه در 
صنایــع فرهنگی فعالیت می کند، خانه خلاق و نوآوری 
اســت که با کمک صندوق نوآوری و شکوفایی آن را به 
عنوان شتابدهنده حوزه صنایع فرهنگی نامگذاری کردیم. 

 کرمــی در ادامه به گردش مالــی اقتصاد خلاق در 
دنیا اشــاره کرد و گفت: بر اساس برآوردهای ما، اقتصاد 

خلاق طی دو سال گذشته در دنیا حدود ۲7۰۰ میلیارد 
دلار گردش مالی داشــته است و در حوزه اسباب بازی 
و عروســک نیز حدود 1۰۰ میلیــارد دلار گردش مالی 
دارد؛ این در حالی اســت که این گردش مالی در کشور 
ما در حوزه اسباب بازی و عروسک حدود 3٥۰ میلیون 

دلار است. 
دبیر ستاد فرهنگ سازی اقتصاد دانش بنیان و توسعه 
صنایع نــرم و خلاق معاونت علمی  و فناوری ریاســت 
جمهوری با بیان اینکه طی دو ســال گذشته حدود 1٥ 
میلیون دلار ســهم تولیدکننده ایرانی بوده است، افزود: 
به واسطه هم زبانی و اشتراکات تمدنی بین ما و کشورهای 
همسایه، با کمک شرکت های دانش بنیان می  توانیم بازار 
۴۰۰ میلیون نفری داشــته باشیم؛ این اتفاق با توسعه 

زیست بوم محقق می  شود.
وی درباره ایجاد خانه های خلاق و نوآوری نیز گفت: در 
حال حاضر در کشور از 9 خانه خلاق و نوآوری برخوردار 
هستیم و ٥ خانه دیگر نیاز به مرمت و بازسازی دارد، اما 
تا پایان امسال همه استان ها از یک خانه خلاق برخوردار 
می  شوند. در این خانه ها شاهد زنجیره تولید خواهیم بود 
و شرکت های دانش بنیان می  توانند از تسهیلات نمایشگاه 
ایران ســاخت در زمینه تجهیزات آزمایشگاهی و شبکه 

آزمایشگاهی راهبردی استفاده کنند. 
کرمی در پایان با تاکید بر اینکه امروز اتفاقات خوبی 
در حوزه صنایع خلاق در کشــور افتاده اســت، افزود: 
خانه های خلاق را می توانیم به راحتی در همه استان های 

کشور ایجاد کنیم. 

 خبر

توقف مذاکرات محرک دلار و سکه
بازار ســکه و دلار علی رغم چند هفته نوسان محدود با رشد قیمت 
قابل توجه مواجه شــد. توقف مذاکرات تا بر سر کار آمدن دولت جدید 
در ایران و پیش بینی زمان بر بودن مذاکرات این رشــد قیمتی را رقم 
زد. بازار ســهام نیز پیرو همین عدم قطعیت رشدی کمتر از هفته های 

گذشته به ثبت رساند.
در بازارهای بین المللی افزایش قیمت بیت کوین و عبور از کانال ۴۰ 
هزار دلار به دلیل پذیرش پرداخت بیت کوین توســط شرکت آمازون 
شگفتی ساز شد. قیمت انواع نفت نیز با توجه به افزایش تقاضای جهانی 

اندکی افزایش یافت.
هر چند در هفته منتهی به 1 مرداد بازار دلار و ســکه شرایط نسبتا 
باثباتی را حفظ نمودند اما در هفته گذشته این دو دارایی رشد قابل توجهی 
را به ثبت رســاندند. دلار با هزار تومان افزایش و رشد ۴.1 درصدی به 
۲٥ هزار و ٥٥۰ تومان رســید. سکه نیز با جهش ٥.9 درصدی پس از 
مــدت ها از کانال قیمت 11 میلیون تومان عبور کرد. علاوه بر این که 
ســکه همواره پیرو تغییرات دلار می باشد، اما رشد بیشتر سکه نسبت 
به دلار ناشــی از تثبیت قیمت اونس جهانی طلا بالای مرز 18۰۰ دلار 
بوده اســت. در سه هفته اخیر فعالان بازار با امیدواری نسبت به نتایج 
مذاکرات احیای برجام و پیش بینی افزایش عرضه ارز توسط بازارساز و 
مشخص تر شدن مواضع دولت جدید در مورد مسائل داخلی و خارجی 
با احتیاط عمل کردند و قیمت دلار تقریبا نوسان اندکی به ثبت رساند. 
در هفته گذشته با توجه به متوقف شدن مذاکرات هسته ای تا روی کار 
آمدن دولت جدید و احتمال زمان بر بودن نتیجه مذاکرات قیمت دلار و 
سکه وارد فاز صعودی شد. برخی تحلیلگران این افزایش قیمت را ناشی 
از افزایش تقاضای حواله ای پس از تعطیلات کرونایی و رشد قیمت دلار 
در کشورهای همسایه می دانند. به علاوه در هفته گذشته آمریکا اعلام 
کرد که در صورت خروج ایران از مذاکرات هسته ای تحریم های جدیدی 
علیه ایران اعمال می کند که همین امر عامل مهمی در پیش بینی کاهش 

فروش نفت و ورود تقاضای احتیاطی به بازار شد.
بازار سهام که به دلیل محدودیت های کرونایی یک هفته تعطیل بود 
در اولین روز بازگشایی بیش از 1۲ هزار واحد رشد کرد. هر چند در روز 
سه شنبه شاخص اندکی افت نمود اما در مجموع برای ششمین هفته 
متوالی رشد ۰.۴ درصدی را به ثبت رساند که پایین بودن این رشد ناشی 
از رفتار احتیاطی سهامداران به دلیل ابهام در سیاست های دولت جدید 
بوده است. به علاوه اظهارات رئیس جمهور منتخب در مورد مسائل جاری 
کشــور این شائبه را در بین معامله گران ایجاد نموده که حل معضلات 
اقتصــادی در اولویت برنامه های دولت آینده قرار ندارد و همین امر بر 
افت ارزش معاملات تاثیرگذار بوده است. عواملی مانند افزایش نرخ دلار، 
رشد پایه پولی و افزایش انتظارات تورمی و وجود محدوده جذاب نسبت 
قیمت بر درآمد بسیاری از شرکت ها محرکی برای رشد بازار سهام در 

روزهای آتی است.
در هفته منتهی به 3۰ ژوئیه قیمت انواع نفت رشد ملایمی داشت. 
با توجه به رشد تقاضای نفت تحلیلگران پیش بینی می کنند که علی 
رغم افزایش عرضه نفت توسط کشورهای اوپک پلاس در ماه  های آینده، 

کمبود قابل توجه عرضه به افزایش بهای نفت می انجامد.
با کاهش ســوددهی اوراق قرضه آمریکا و افزایش شمار مبتلایان به 
ســویه دلتا در بیشتر نقاط جهان، ارزش شاخص دلار در هفته گذشته 
کاهش یافته و باعث شد ارزش هر اونس طلا تا 18۲9 دلار افزایش یابد. 
به علاوه با افزایش نرخ تورم در اروپا و آمریکا احتمال افزایش بهای طلای 

جهانی قوت یافته است.
بیت کوین که در شش هفته گذشته اصلاح قیمتی شدیدی را به ثبت 
رسانده بود در هفته منتهی به 3۰ ژوئیه و تنها در یک روز با رشد ۶.۲٥ 
درصدی به بالای مرز ۴۰ هزار دلار رسید. این رشد قیمت به دلیل اعلام 
خبر پذیرش پرداخت بیت کوین توسط شرکت آمازون بوده است. با توجه 
به نوسان قیمت این رمزارز و سیاست های متفاوت کشورها در مورد به 
رسمیت شناختن ارزهای دیجیتال، نااطمینانی در این بازار افزایش یافته 

و معامله گران محتاطانه عمل می کنند.
با اعلام رئیس فدرال رزرو مبنی بر مطلوب نبودن وضعیت بازار اشتغال 
در آمریکا و لزوم حمایت  های بیشتر از کسب و کارها، امیدواری فعالان 
بازار نســبت به تأخیر در اجرای تعدیل برنامه  های محرک مالی بانک 
مرکزی آمریکا بیشتر شد. این مسئله و به همراه افت ارزش شاخص دلار 
آمریکا باعث رشد قیمت فلزات پایه در هفته منتهی به 3۰ ژوئیه گردید.

احیاء ۳۲۲ واحد تولیدی راکد در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور در چهار ماهه نخست امسال

 ایجاد شتابدهنده حوزه صنایع فرهنگی با حمایت صندوق نوآوری

  عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد؛
اختصاص ۴۰هزار میلیارد ریال برای توسعه فازهای ۳و ۴نیروگاه 

بناب

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس از اختصاص ۴۰هزار میلیارد ریال برای 
توسعه فازهای 3و ۴نیروگاه بناب خبر داد.

حجت الاســلام محمد باقری بنابی در نشســت کمیتــه برنامه ریزی 
شهرستان بناب که با حضور فرماندار و مسئولین دستگاه های اجرایی تشکیل 
یافت، با بیان اینکه پروژه های بزرگی از محل اعتبارات و بودجه ملی در سطح 
شهرستان در حال اجراست؛ افزود: ۴۰ هزار میلیارد ریال اعتبار برای توسعه 

فازهای 3 و ۴ نیروگاه حرارتی سهند بناب اختصاص یافته است.
وی سپس با اشاره به اختصاص 8 هزار میلیارد ریال اعتبار برای اجرای 
کنارگذر شرقی بناب تصریح کرد: امسال قریب به ۴۰۰ میلیارد ریال از بودجه 
دولتی برای آسفالت ریزی در سطح شهرستان بناب جذب شده است که 

اتفاق نادری در بحث آسفالت ریزی شهرستان است.
باقری بنابی در ادامه اظهار کرد: بدون تلاش و پیگیری مسئولین شهرستان 
امکان جذب اعتبار فراهم نبود و مسئولین شهرستان باید برای جذب اعتبارات 

ملی همت مضاعفی داشته باشند.
گفتنی است، شهرستان 1٥۰ هزار نفری بناب در 11۰ کیلومتری مرکز 

آذربایجان شرقی و در جنوب این استان واقع شده است.

 
  

مدیر توانمندسازی صندوق نوآوری و شکوفایی با تاکید بر اینکه صندوق 
نوآوری با برگزاری رویدادهای رفع نیازهای فناورانه در تلاش است تا طرف 
عرضه و تقاضا را به یکدیگر نزدیک کند، گفت: طی ســال های 98 و 99 
تعداد 199۰ نیــاز فناورانه و ٥ هزار میلیارد تومان تفاهم نامه با حمایت 

صندوق نوآوری منعقد شده است.
به گزارش روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر مرضیه 
شــاوردی در رویــداد تبادل فنــاوری در حوزه حمل و نقــل نوین که 
بــه صورت حضــوری و آنلاین در محــل صندوق نوآوری برگزار شــد، 
بیــان کــرد: در رویداد امــروز ۲۲ نیاز فناورانه از ســوی صنایع مرتبط 
 با حمل و نقل ارائه شــده و از ســوی دیگر 8۰۰ شــرکت فناور در این

 حوزه شناسایی شدند و 98 شرکت نیز برای حضور در این رویداد آمادگی 
خود را اعلام کردند.

وی افزود: در ســال 98 تعداد 1۴ رویداد برگزار شــد که از مدیریت 
هوشــمند شروع شد و تا رویدادهای مبارزه با قاچاق کالا، رباتیک، نفت 
و گاز، آتش نشــانی و خدمات ایمنی ادامه یافت. این رویدادها به صورت 
حضــوری برگزار و امکان مذاکرات B2B بــرای دو طرف عرضه و تقاضا 

نیز فراهم شد.
مدیر توانمندســازی صندوق نوآوری و شــکوفایی با بیان اینکه 11 

رویداد نیز در سال 99 برگزار شد، گفت: در جریان برگزاری این رویدادها، 
قراردادهایی برای اجرای پروژه هــا منعقد و تاکنون ۴٥ قرارداد با حجم 

سرمایه گذاری ۶۰۰ میلیارد تومان منعقد شده است.
شــاوردی گفت: طی این رویدادها و با حضور صنایع مختلف، هزار و 
99۰ نیاز فناورانه ارائه و سه هزار و 189 جلسه مذاکره برگزار شد. برای 
رویداد تبادل فناوری در حوزه حمل و نقل نوین نیز بیش از 8۰۰ شرکت 

دانش بنیان شناســایی شدند و در نهایت ۲3 شرکت دانش بنیان منتخب 
شدند و در نمایشگاه امروز حضور پیدا کردند.

وی در ادامه خدمات صندوق نوآوری و شــکوفایی را  شــامل چهار 
دسته تسهیلات مالی، ارائه ضمانت نامه،  سرمایه گذاری و خدمات بلاعوض 
توانمندســازی اعلام کرد و افزود: دسته اول تسهیلات مالی است که در 
دوره های مختلف چرخه عمر شرکت ها به آنها ارائه می شود که »تسهیلات 
نمونه ســازی« از جمله این تسهیلات است که با بهره چهار درصد برای 
توســعه نمونه صنعتی به شــرکت ها پرداخت می شود. تسهیلات قبل از 
تولید صنعتی و ســرمایه در گردش نیز با نرخ بهره 11 درصد و اعطای 
خدمات لیزینگ به خریداران با نرخ 8 تا 9 درصد از دیگر تسهیلات مالی 

صندوق نوآوری است. 
مدیر توانمندسازی صندوق نوآوری و شکوفایی در ادامه ضمن تشریح 
خدمــات دیگر این صندوق از جمله ارائه ضمانت نامه ،  ســرمایه گذاری و 
خدمات توانمندســازی، گفت: خدمت توانمندسازی صندوق نوآوری به 
صورت بلاعوض ارائه می شــود که شامل ارائه آموزش، مشاوره، برگزاری 
رویدادهای فناورانه، مالکیت فکری و شناســایی دارایی های فکری، اخذ 
اســتانداردها و حمایت از حضور شــرکت ها در نمایشگاه های داخلی و 

خارجی است.

دکتر شاوردی خبر داد:

 احصای ۱۹۹۰ نیاز فناورانه و انعقاد ۵ هزار میلیارد تومان تفاهم نامه در دو سال اخیر 
با حمایت صندوق نوآوری



۳
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شماره : 1158

یک کارشــناس اقتصــادی گفت: علاوه 
بر مســئله رشد نقدینگی و تورم، نظارت بر 
بانک ها و موسسات پولی و اعتباری نیز یکی 
از چالش های مهــم بانک مرکزی در دولت 

جدید خواهد بود.
بهاءالدین حســینی هاشمی با اشاره به 
چالش های بانک مرکزی در دولت جدید که 
تا چند روز آینــده آغاز به کار خواهد کرد، 
گفت: بانک مرکزی در راســتای رســالت و 
وظایف خود و همچنین براســاس تعاریفی 
که وجود دارد، مسئولیت های مهمی از جمله 
حفظ ارزش پــول ملی، حفظ قدرت خرید 
مردم، توزیع عادلانه اعتبار و نظارت بر بانک ها 

و موسسات مالی و اعتباری برعهده دارد.
این کارشناس پولی و بانکی تصریح کرد: 
در این میان بزرگترین چالش بانک مرکزی 
مقابله با انبوه حجم نقدینگی کشور است که 
با توجه به کسری بودجه های مداوم و مزمن 
اقتصاد، بانک مرکزی همیشه به تامین مالی 
دولت از طریــق اعطای وام و اعتبار یا عدم 
وصول مطالبات بانــک مرکزی و یا گرفتن 
وام اعتبار شــرکت های دولتــی از بانک ها 

تن داده است. 
وی افزود: به هر حال این امر باعث شــد 
حجم نقدینگی عظیمی ایجاد شود که همه 
تــلاش ها برای افزایش قدرت خرید پول یا 
کاهــش تورم را با مشــکل و چالش جدی 

مواجه کرده است. 
به گفته این مدیرعامل اسبق بانکی، یکی 
از چالش های بانک مرکزی در دولت جدید 
این اســت که حداقل از رشد بیشتر حجم 

نقدینگــی در اقتصاد جلوگیــری کند و به 
عبارت دیگر خواســته های دولت را تمکین 
نکند تا کســری بودجه را بخواهد از محل 
استقراض از بانک مرکزی تامین کند. در این 
باره باید از طریق انتشار اوراق یا فروش دارایی 
ها مبادرت به جمع آوری یا امحای نقدینگی 
بکند نه اینکه دوباره آنها را به جریان بیاندازد. 

حســینی هاشــمی ادامه داد: نظارت بر 
بانک ها و موسســات پولی و اعتباری یکی 
دیگر از چالش های مهــم بانک مرکزی در 
دولت سیزدهم خواهد بود. به هر حال بانک ها 
به ویژه برخی بانک های خصوصی به وظیفه 
بانکداری و ملی خود عمل نکردند و به سمت 

بنگاهداری و تملک دارایی ها رفتند که حتی 
سرمایه کافی هم برای عملیات بانکداری خود 

در نظر نگرفتند.
وی تصریح کرد: نســبت کفایت سرمایه 
اکثر بانک ها از حدود 1۰ درصدی که کمیته 
بال تعیین کرده پایین تر است و این میزان 
حدود یکی دو درصد و بعضا هم منفی برای 
بیشتر بانک های ایران است. این موضوع نیز 
ریسک بزرگی را برای سیستم بانکی ایجاد 
می کند که زیان آن متوجه ســپرده گذاران 

می شود. 
این کارشناس مسائل پولی و بانکی گفت: 
بانک مرکزی یک چالش بزرگ دیگری که 

دارد این است که بانک ها را موظف به اصلاح 
ساختار مالی و ترازنامه ای و مخصوصا ساختار 
سرمایه خود کند. در این شرایط ریسک های 
مختلفــی ماننــد نقدینگی و نــرخ ارز و ... 
که بانک ها را تهدیــد می کند، باید کنترل 
شود.  به هرحال باید FATF را بپذیریم و در 
این صورت بانک ها باید ساختار مالی خود را 
به گونه ای اصلاح کنند که بتوانند در عرصه 

بین المللی فعالیت داشته باشند. 
حسینی هاشمی با اشاره به موضوع مهم 
نرخ ســود و نرخ ارز اظهــار کرد: وقتی نرخ 
تورم بالاســت، ابتدایی ترین قانون می گوید 
که باید عرضه پول کاهش و نرخ ســپرده ها 

افزایش یابد تا سیاســت انقباضی در بخش 
 تقاضا و همچنین سیاست انبساطی در بخش 

تولید برقرار شود.
به گفته وی، متاسفانه در این بخش شاهد 
موفقیت بانک مرکزی نبودیم و تعیین نرخ 
سود بانکی را تنها با یک راهبری مشخص، 
برعهده مدیران عامل بانک ها گذاشته اند. در 
حالی که این امر بر عهده مرکز تحقیقات و 
پژوهش های بانک مرکزی اســت که اداره 
اقتصادی آن باید شاخص ها را تعیین و حجم، 
عرضه و نرخ پول را مشخص کند. این یکی 
از معضلات بزرگ اســت که باعث آربیتراژ 
در بازار پولی شــده اســت چرا که همیشه 
نــرخ بهره پایین بوده و این امر باعث خروج 
پول خوب یعنی دلار وهمچنین کسری تراز 

پرداخت های ارزی شده است
این مدیرعامل اســبق بانکی با اشاره به 
موضوع مهم نرخ ارز و همچنین سیاســت 
اشتباه بانک مرکزی برای این امر گفت: کشور 
ما بیش از ٥۰ سال با مشکل افزایش نرخ ارز 
مواجه بوده است و همیشه نرخ ارز را پایین 
نگه می داشتند که تقاضا به صورت تصنعی 
افزایــش یابد. در نتیجه این امر و همچنین 
سیاســت های چنــد نرخی و دســتوری و 
سرکوب مالی باعث شد شاهد زیاده نمایی در 
واردات و کوچک نمایی در صادرات باشیم که 
در نهایت باعث خروج ارز از کشور و بازنگشتن 
ارزهای صادراتی به اقتصاد شد. با اصلاح این 
مورد در دولت جدید می توان تعادل و توزان 
ارزی ایجاد کرد و تقاضای کاذب در بازار ارز 

را از بین برد و باعث ثبات نرخ ارز شد.

 نسبت به چهارماهه اول سال گذشته صورت گرفت؛
رشد 2۷ درصدی تامین ارز کالاهای اساسی

طی چهار ماهه نخســت سال جاری، به منظور واردات کالاهای اساسی و 
ضروری حدود 1٥ میلیارد دلار تأمین ارز شده است که نسبت به دوره مشابه 

سال 1399 رشدی بالغ بر ۲7 درصد را نشان می دهد.
بــه گــزارش  روابط عمومــی بانک مرکــزی، طی چهار ماهه نخســت 
ســال جــاری، به منظــور واردات کالاهای اساســی و ضــروری حدود 1٥ 
میلیارد دلار تأمین ارز شــده اســت که نســبت به دوره مشابه سال 1399 
 رشــدی بالغ بر ۲7 درصد را نشــان می دهــد. ضمناً تأمیــن ارز به منظور

واردات کالاهای اساسی، تجهیزات پزشکی و دارو )نرخ ترجیحی( با افزایش 7۰ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به عدد ۴.۶ میلیارد دلار رسیده است.

از میزان فوق 1٥۴۶میلیون دلار برای ذرت، جو و گندم، 11۲۴میلیون دلار 
بــرای دانه های روغنی و روغن خام، 1171میلیون دلار برای دارو و تجهیزات 
پزشــکی، 3۴8 میلیون دلار کنجاله ســویا تأمین ارز شده است. علاوه بر آن 
برای ســایر کالاها 1۰.۴ میلیارد دلار تأمین ارز شده است که رشدی بالغ بر 
1٥ درصد را نســبت به مدت مشــابه سال قبل نشــان می دهد. از جمله این 
کالاها می توان به ماشــین آلات اشــاره کرد که برای آن 3٥۶۴ میلیون دلار 

تامین ارز شده است.
بنابر گزارش اعلامی اداره صادرات بانک مرکزی، صادرکنندگان همچنین 
طی دوره مورد نظر، حدود 8 میلیارد دلار با نرخ میانگین موزون دلاری معادل 
۲18۰۰ تومان در ســامانه نیما اقدام به فــروش ارز کرده اند که این رقم در 
مقایسه با دوره زمانی مشابه سال قبل حاکی از رشد حدود ٥٥ درصدی است.

گفتنی اســت،در بازه زمانی مذکور در بازار متشکل معاملات ارزی حدود 
٥1٥ میلیون اسکناس دلار با نرخ میانگین ۲3۲۴7 تومان و حدود 9۴ میلیون 
اســکناس یورو با نرخ میانگین ۲7۶3۲ تومان معامله شده است که نسبت به 
دوره مشابه سال گذشته به ترتیب با رشدهای ۲8۶ درصدی و ۶۶1 درصدی 

همراه بوده است.

چالش های اساسی بانک مرکزی در دولت جدید 

دولت دوازدهم زورق خِرَد بر امواجی ناآرام 
در دولت دوازدهم، حاکمیت قانون و رعایت حقوق اساسی ملت و بسترسازی 
برای حفظ منافع عمومی، اهدافی بودند که با وجود شــرایط تحمیلی ناشی از 

اوضاع اقتصادی کشور، از دید بخش حقوقی، دور نماند.
نوبــت خــــدمتگــــزاری دولت دوازدهــم نیز پایان گرفــت. این دولت 
ســـخت تــرین فشــــار بین المللی را تاب آورد تا توان ملی در پس مقاومت 
و نوآوری ها، از بین نرود. در این چهار سال، سختی های تحمیل شده از بیرون 

مانع از بی مهری ها نسبت به دولت در درون کشور، نشد.
دولــت دوازدهم با جیب تهی از درآمدهای متعارف و مورد انتظار، خدماتی 
ماندگار و یادگارهای پایدار برای بســترهای توسعه ای کشور فراهم کرد. محیط 
زیست در این دوران سخت، پاس داشته شد و قهر آشکار طبیعت که به صورت 
سیل و خشکســالی گسترده و مکرر، پدیدار شد، به شکلی آبرومند تدبیر شد. 
بهداشــت و سلامت در حال تهدید  جدی، به اولویت های اساسی تبدیل شد و 
طرح تحول ســلامت به اجرا درآمد. در عرصه بین المللی و داخلی موفقیت های 
سیاسی و به ویژه حقوقی بزرگ و کم مانندی به دست آمد و در سایر حوزه ها 

از جمله حوزه های زیرساختی نیز پیروزی ها و موفقیت های دولت، کم نبود.
آن چه به لحاظ حقوقی درباره دولت دوازدهم قابل توجه است، قاعده حاکمیت 
عقل و منفعت جمعی بر هر تصمیم و اقدام حقوقی است. در این مدت، دولت 
و معاونت حقوقی در عرصه داخلی با اتخاذ سیاست مدارا و تعقل به ارائه لوایح 
ارزشــمندی مانند مدیریت تعارض منافع در خدمات عمومی، شفافیت، آزادی 
اجتماعات، قواعد قانون نویسی، اصلاح قانون انتخابات، اصلاح قانون جذب دانشجو 
)و حذف وضعیت ستاره دار درباره آنان( و اصلاح قانون اسناد و رقبات وقفی و 
تعداد زیادی از لوایح حاوی تضمین و اجرای حقوق اساسی و شهروندی، تعامل 
با قوای دیگر و ارائه رویکردی مبتنی بر فلســفه حقوق و قاعده گذاری و تأمین 
و تضمیــن حقوق ملت، پرداخت و چه در عرصه بین المللی، تدبیر مذاکره برای 
تبیین و تثبیت مواضع حق و بیان دیدگاه به جای پرهیز از آن، هشــدار عدم 
توســل به زور و طرح دعوی در مراجع دادخواهی بین المللی، راهکارهای مدنی 

مطلوبی بوده که دولت از آن طریق در تأمین منافع عمومی، کوشیده است.
تجربه مذاکره و توافق با قدرت های جهانی در سال 9۴، بازتابی از این نگرش 
بوده اســت که اگر مجموع موانع و عوامل مانع کارآیی آن نمی شد، می توانست 
دستاوردهای ارزشمندی برای کشــور به وجود آورد. در کنار گفت وگو، راهبرد 
حقوقی بین المللی به عنوان راهبردی مدنی و مسالمت آمیز، برای پیگیری حقوق 
ملت ایران در مراجع بین المللی بوده اســت که خوشبختانه روند رسیدگی های 
دادگاه دادگســتری بین المللی و صدور دستور موقت و تحصیل رأی صلاحیتی 
علیه ایالات متحده از یک ســو و متوقف کردن اجرای بیشــتر آرای غیرقانونی 
محاکم ایالات متحده در خاک کشــورهای اروپایی از جهت دیگر، موفقیت این 
تدبیر را نمایان می سازد. آرای صادره از مراجع بین المللی و ملی سایر کشورها، 
رویه ســاز خواهد بود. در دعاوی داخلی نیز اســترداد منابع ملی و حفظ اموال 
عمومــی، کوه ها، جنگل ها، باغ ها، تالاب ها و اراضــی و ابنیه  عمومی و دفاع از 
تصمیمات دولتی در مراجع رســیدگی کننــده، چهره ای ممتاز به فعالیت های 

حقوقی دولت دوازدهم داده است.
بی شــک، داوری در مورد عملکرد کلی دولت و عملکرد حقوقی آن مستلزم 
ملاحظه عوامل خارجی و بین المللی مانند تحریم های کمر شکن و عوامل طبیعی 
کم سابقه و نیز بیماری همه گیری که رونق جهان را به افول کشانید از یک سو و در 
نظر داشتن توازن قوا و چگونگی توزیع قدرت در درون کشور، از سوی دیگر است.

منظور از نگارش این سطور نفی کاستی ها و امکان عملکرد بهتر نیست بلکه 
توجه به این حقیقت است که گرچه در شرایط جنگ اقتصادی، برنامه ها دگرگون 
می شود و اولویت ها تغییر می کند. با این همه، در دولت دوازدهم، حاکمیت قانون 
و رعایت حقوق اساسی ملت و بسترسازی برای حفظ منافع عمومی، اهدافی بودند 
که با وجود شرایط تحمیلی ناشی از اوضاع اقتصادی کشور، از دید بخش حقوقی 
دولت، دور نماندند و همواره با اســتفاده از ابزارهای مختلف مانند ارائه لوایح، 
تفسیر و تنقیح قوانین و مقررات، هماهنگ سازی اجزای دولت و اظهارنظرهای 
حقوقی، آموزشــی و پژوهشی، اجرای قانون اساســی و نیل به اهداف مذکور، 
 پی گیری شده است. گزارش بسیاری از اقدامات بنا به مصالح عمومی در آینده، در 

دسترس قرار خواهد گرفت.

 
 باید منابع درآمدی شناسایی شود 

یک کارشناس بودجه با اشــاره به اینکه با اجرای مالیات بر درآمد، بسیاری از 
مشکلات بودجه ای کشور حل خواهد شد، افزود: هزینه دولت افزایش یافته است.

به گزارش صدا و سیما ، سید محمد هادی سبحانیان کارشناس بودجه در برنامه 
تیتر شبکه خبر گفت: طبق قانون، باید نیمی از منابع عمومی از مالیات تامین شود، 
اما در سال 1۴۰۰ حدود ۲٥ درصد آن عملی شده و هزینه دولت هم افزایش داشته 
و ناگزیر هستیم اصلاحاتی انجام دهیم.سبحانیان گفت: وضع اقتصاد ایران شبیه به 
فردی است که دهه های متوالی پای سفره نشسته و هزینه هایش به شدت افزایش 
یافته است، اما تن به اصلاح رویه ها نمی دهد. وی افزود: دهه هاست سر سفره نفت 

نشستیم و به همین دلیل نظام بودجه ای ما هدفمند نیست.این کارشناس بودجه 
گفت: برخی دستگاه ها از بودجه سهم می گیرند، اما طبق قانون نباید از بودجه استفاده 
می کردند. سبحانیان با بیان اینکه برخی از دستگاه ها کارهای موازی انجام می دهند 
و ما می توانیم اصلاحاتی را در این باره انجام دهیم، گفت: با اصلاح ساختاری، هزینه 
دولت کاهشی خواهد شد.وی گفت: شکاف بین درآمد و هزینه های دولت به سرعت 
در حال افزایش است و در سال 1۴۰۰ دولت 11۰ درصد هزینه های خود را افزایش 
داده است. سبحانیان افزود: دولت در سال آخر کارش هزینه ها را افزایش داده و این 

غیرمنطقی است و ما باید ٥۰ درصد هزینه ها را از مالیات تامین می کردیم. 

 خبر

مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس تأکید کرد:

ضرورت اجرای سند حفظ و نگهداشت تولید پارس جنوبی در سال های آینده
سرمایه گذاری ۲٥ میلیارد دلاری در پارس جنوبی در دولت تدبیر و امید

به گزارش خبرنگار شانا، محمد مشکین فام روز)یکشنبه، دهم مردادماه( 
در آیین تکمیل فعالیت های بخش دریایی میدان مشــترک پارس جنوبی 
به صــورت ویدئو کنفرانس با حضور حســن روحانی، رئیس جمهوری و از 
عسلویه اظهار کرد: تولید و برداشت از میدان مشترک گازی پارس جنوبی 
هم اکنون به رقم روزانه 7۰۰ میلیون متر مکعب رســیده که در مقایسه با 

تولید روزانه ۲8۰ میلیون مترمکعب در سال 9۲، ۲.٥ برابر شده است.
وی تولید تجمعی از میدان مشترک پارس جنوبی در سال 99 را ۲۲3 
میلیارد مترمکعب معادل 7۰ درصد کل تولید گاز کشور اعلام کرد و افزود: 
در مجموع نیز کل گاز برداشت شده میدان، از بدو توسعه این میدان تاکنون 
18۶٥ میلیارد متر مکعب بوده که طی هشــت سال گذشته معادل 13۰۰ 

میلیارد مترمکعب یعنی 7۰ درصد کل تولید تجمعی بوده است.

 نصب 2۶ سکو از ۳۷ سکو
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس با یادآوری اینکه بخش فراساحل 
پارس جنوبی شــامل حفاری چاه ها، نصب سکوهای سرچاهی و متعلقات 
مربوطه و لوله گذاری خطوط زیردریایی واصل بین سکوها و پالایشگاه های 
خشــکی اســت، تصریح کرد: در حال حاضر در مجمــوع 33۶ حلقه چاه 
تولیدی شده که نزدیک به 7۰ درصد آن معادل ۲۲8 حلقه چاه با مجموع 
متراژ حفاری یک میلیون متر در هشــت ســال گذشته تکمیل شده و به 

بهره برداری رسیده است.
مشــکین فام با بیان اینکه در میدان مشترک پارس جنوبی 37 سکوی 
ســرچاهی نصب شــده که نزدیک 7۰ درصد آن معادل ۲۶ سکو به همراه 

متعلقات آن در هشت سال گذشته تکمیل، نصب و عملیاتی شده که وزن 
ســازه های آن نزدیک ۲٥۰ هزار تن اســت، تصریح کرد: از این تعداد 17 
ســکو هر یک با ظرفیت ۲8 میلیون متر مکعب در روز و ۲۰ سکوی دیگر 

هریک به ظرفیت تولید روزانه 1۴ میلیون مترمکعب است.
وی ادامه داد: هم اکنون مجموع 3۲۰۰ کیلومتر خطوط لوله دریایی برای 
انتقال گاز از سکوها به پالایشگاه های خشکی در بستر دریا نصب شده که 
بیش از ۶7 درصد آن معادل ۲1۶۰ کیلومتر، طی هشت سال گذشته نصب 

و راه اندازی شده است.

 سرمایه گذاری 2۵ میلیارد دلاری
مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز پارس رقم ســرمایه گذاری در میدان 
مشــترک پارس جنوبی را در هشت سال گذشته نزدیک ۲٥ میلیارد دلار 

اعلام کرد و گفت: بیش از 1۰ میلیارد دلار از این رقم مربوط به تأسیسات 
فراساحل بوده است.

مشــکین فام با اشاره به اینکه در سال های نخست توسعه پارس جنوبی 
عمده فعالیت های بخش فراساحل از سوی شرکت های خارجی انجام می شد 
که با تلاش مهندســان، پیمانکاران و سازندگان ایرانی و اعتماد و همکاری 
شــرکت ملی نفت ایران هم اکنون کل عملیات مهندســی، ساخت، نصب 
و راه اندازی و بهره برداری از ســوی پیمانــکاران و متخصصان ایرانی انجام 
می شــود، افزود: شــرکت نفت و گاز پارس افتخار دارد افزون بر مسئولیت 
توســعه کل میدان پارس جنوبی و چند میــدان و پروژه دریایی دیگر در 
خلیج فارس، متولی بهره برداری پایدار و ایمن از همه تأسیسات فراساحل 
پارس جنوبی نیز باشــد که تحقق اهداف تولیدی طی سال های گذشته را 

در پی داشته است.
وی از ســاخت و نصب دو سکوی فاز 11 پارس جنوبی به عنوان آخرین 
فاز در حال توسعه این میدان مشترک یاد و تأکید کرد: تأسیسات موجود 
بــر مبنای تولید متعارف و طبیعی از میدان طراحی و احداث شــده که با 
توجه به روند طبیعی افت فشار و به تبع آن کاهش تولید از مخزن، ضروری 
اســت برنامه حفظ و نگهداشت تولید و مقابله با افت فشار در حوزه پارس 

جنوبی پیگیری شود.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس تصریح کرد: همسو با این مهم وزارت 
نفت و شرکت ملی نفت ایران برنامه و سند حفظ و نگهداشت تولید از میدان 
پارس جنوبی را تدوین و ارائه کرده اند که لازم است در سال های آینده با 
جدیت اجرا شود.مشکین فام در پایان از همه دست اندرکاران که در توسعه 

میدان مشترک پارس جنوبی مشارکت داشتند، تشکر و قدردانی کرد.

 
دغدغه های صادرکنندگان محصولات کشاورزی گیلان برای حضور در بازار اوراسیا 

 صادرات ٥3 میلیون دلار تولیدات کشاورزی در سه ماه نخست امسال 
از آستارا، نشانگر ظرفیت بالای فعالان اقتصادی گیلان برای داد و ستد در 
بازار بزرگ اوراسیاست اما جهت رونق و ارزآوری افزون تر، باید مانع زدایی و 

رفع نگرانی های صادرکنندگان و بازرگانان جدی گرفته شود.
محصولات کشاورزی بخش مهمی از صادرات کشور را تشکیل می دهد 
و گیلان نه به خاطر تولیدات کشاورزی داخل استان، بلکه به دلیل صادرات 
محصولات کشاورزی برخی استان های دیگر از مرزهای آن، از اهمیت زیادی 
برخوردار است و شناسایی دقیق موانع صادرات بخش کشاورزی و برداشتن 
آنها از پیش پای صادرکنندگان و بازرگانان گیلانی می تواند سبب تسهیل و 
تسریع عرضه تولیدات کشاورزی کشورمان به بازارهای منطقه نظیر اتحادیه 

اقتصادی اوراسیا باشد.
خانم رحمانی از صادرکنندگان و بازرگانان فعال تولیدات کشاورزی در 
آستارا می گوید: اقتصاد مرزی در این شهرستان به حدی اهمیت دارد که 
امرار معاش و درآمد بیش از 1۰ هزار خانوار این شهرستان و حومه، به طور 
مستقیم یا غیرمستقیم به صادرات، واردات و ترانزیت مرزی مربوط می شود 
و در ســال جهش تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها انتظار داریم موانع 

برداشته شود نه اینکه افزایش یابد.
او افزود: این روزها بانک مرکزی از یک طرف اداره کل اقتصاد و دارایی 
و امور مالیاتی از ســوی دیگر به ما فشار وارد می کنند و در این شرایط از 
گمرک انتظار داریم حداقل بســتر صادرات را بیشتر هموار کند و موانع را 
از پیش پای تجار بردارد تا سهم قابل توجهی از بازار اوراسیا داشته باشیم.

بعد از چند روز حمل بار از شهر مبدا وقتی به گمرک آستارا می رسیم، 
کلینیک نباتی یا گیاه پزشکی به محض بررسی بار اعلام می کند محموله 
فاســد است و امکان صادرات ندارد و ما متضرر می شویم و چاره کار فقط 

بررسی و صدور برگه سلامت و بهداشت در مبدا بار است.
کریــم خانی صادرکننده میوه و تره بار نیز عمر مفید این تولیدات را ۲ 
تا چهار هفته اعلام می کند و معتقد است که گمرک باید در کنار عمل به 
رویه ها و مقررات خود، عمر بار و کالاهای ما را نیز مدنظر داشته باشد و ما 

را آنقدر معطل نکند که محصولات دچار فساد شود.
وی با اشاره به تقاضای زیاد بازار روسیه به بادمجان، تصریح می کند: عمر 

مفید بادمجان از لحظه چیده شدن در جیرفت و یزد و شهرضای اصفهان تا 
رسیدن به بازار حدود 1۴ روز است اما بار ما هشت تا 1۰ روز در گمرک و 
مرز آستارا معطل می شود و چند روز در مسیر روسیه معطل می ماند و دچار 
افت کیفیت می شود و حداقل انتظار داریم از گمرکات زود ترخیص شویم.

وی گفت: با توجه به پیوستن ایران به بازار بزرگ اوراسیا ، گرفتن برگه 
سلامت و قرنطینه برای محصولات کشاورزی صادراتی ضروری است اما در 
شهرهایی که نام بردم کلینیک های گیاه پزشکی فعال نیستند و وقتی ما 
بار را از آن شهرهای مبدا به آستارا حمل می کنیم، در آستارا کلینیک های 
گیاه پزشــکی بعد از بازدید اعلام می کنند که بار از اول فاسد بوده است و 

باید عودت داده شود.
او پیشــنهاد داد کلینیک های گیاه پزشکی در شهرهای مبدا بار فعال 
شوند تا محصولات کشــاورزی با اطمینان نسبت به کیفیت و سلامت، به 
سوی آستارا و مرز حمل شود و کلینیک های آستارا نیز با بازرسی و بازدید 

نهایی، سلامت بار را تایید و مجوز صادرات را ارائه کنند.
وی ادامه داد: روسیه بعضی محصولات را به واسطه نوع کودی که برای 
رشد و تولید آنها بکار رفته است قبول نمی کند و ما بازرگانان در این خصوص 
تخصص نداریم و به عنوان صادرکننده بار به علت عودت محصولات، دچار 
ضرر و زیان می شویم و به نظر می رسد باید از ناحیه ادارات جهاد کشاورزی 
به نوع و میزان کود مصرفی در مزارع بیشتر نظارت شود و آموزش های فنی 

لازم به تولیدکنندگان داده شود.

تقی پور دیگر صادرکننده نیز می گوید: گمرک و مرز آستارا ظرفیت گذر 
همزمان چند کامیون بار را ندارد و این نقیصه ســبب معطلی صادرات می 
شــود و محصولات کشاورزی در معرض خطر فساد و افت کیفیت قرار می 
گیرند و همچنین اغلب کلینیک های گیاه پزشکی آستارا بسته یا تعطیل 

شده اند و از مسئولان تقاضا داریم آنها را دایر کنند.
مدیر یک شرکت تجاری بازرگانی هم با اشاره به کمرنگ شدن اعتبار و 
صداقت در بازار معاملات، اظهار کرد: الان بار را به چک نمی دهند و گاهی 
هر محموله ما یک میلیارد تومان ارزش دارد و اغلب اوقات باید ابتدا پول در 

حساب گلخانه دار یا سردخانه دار بخوابد تا بار را تحویل بدهند.
او ادامه داد: با این شــرایط بعد از گذشــت چند روز از حمل بار از شهر 
مبدا وقتی به گمرک آســتارا می رسیم، کلینیک نباتی یا گیاه پزشکی به 
محض بررسی و معاینه بار ادعا می کند محموله فاسد است و امکان صادرات 
ندارد و ما متضرر می شویم و چاره کار فقط بررسی و صدور برگه سلامت 

و بهداشت در مبدا بار است.
شهرستان مرزی آستارا در منتهی الیه غرب گیلان به واسطه داشتن سه 
مرز زمینی، دریایی و ریلی با جمهوری آذربایجان از مبادی مهم تجارت و 
ترانزیت خارجی است و بنا بر اعلام سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان 

8۰ درصد صادرات استان از مرزهای آستارا صورت می گیرد.
هر محصول و کالای صادراتی نشانگر شان ایران در مجامع بین المللی 

است و ظرافت و دقت در بسته بندی محصولات باید جدی گرفته شود.
جهاد کشاورزی آســتارا اعلام کرده است که در سه ماه نخست امسال 
181 هزار و 17٥ تن محصول کشــاورزی نظیر کیوی، پیاز، خربزه، فلفل، 
گوجه فرنگی، ســیب زمینی، کشمش، کلم، سیب، سبزی، انگور، هندوانه، 
گیلاس، لیمو ترش، چای، خرما و پســته به ارزش ٥3 میلیون دلار از مرز 
این شهرستان صادر و برای تضمین سلامت غذایی این تولیدات، 9 هزار و 

1۴۶ فقره گواهی بهداشتی ارائه شده است.
ساسان کارجویان مدیر جهاد کشاورزی آستارا تصریح کرده که در سال 
جاری ٥۴ هزار و 39۶ تن کالا و محصول شامل تخته، سبوس، موز و ارزن 
از کشورهای خارجی و از مرز آستارا وارد ایران شده و بر حمل و نقل 9 هزار 

و ۶73 تن محصول کشاورزی نیز نظارت بهداشتی شده است.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/05/14

شماره : 1158
معاون اول رییس جمهور گفت: هیچ کس 
از ما نپرسید که دولت چگونه نفت فروخت؟ 
در شــرایطی که ترامپ و تیــم او مصرانه 
ایستاده بودند تا نگذارند که یک بشکه نفت 

ایران فروخته شود.
به گزارش  پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
معاون اول رییس جمهور روز)دوشنبه( در 
نشست با مدیران ارشد دولت تدبیر و امید 
گفت: ما چون نســبت به مردم مسئولیت 
داشتیم با وجود فشارهای داخلی و خارجی 
پای کار ایستادیم تا کشور را از پیچ خطرناکی 
که با آن مواجه بود، عبور دهیم. به فضل الهی 
این اتفاق افتاد و امروز کشور در ریل و جای 

مناسب خود قرار دارد.
اسحاق جهانگیری با اشــاره به شرایط 
سیاســی، اقتصادی و اجتماعی کشــور و 
فشارهای حداکثری آمریکا و نیز پیامدهای 
کرونا گفت: ایران دوســتی، مردم دوستی، 
تعهد به آرمان های امام، انقلاب و شــهدا و 
نیز مسئولیت پذیری، دولت را به این نقطه 
رســاند که حتی به تنهایی پــای کار اداره 

کشور بایستد.
وی با تقسیم نتایج عملکرد دولت تدبیر 
و امید به دو دوره 9۲ تا 9۶ و 9۶ تا به امروز 
گفت: هنگامی که آقای روحانی در ســال 
139۲ عهده دار مســئولیت شدند کشور با 
تهدیــدات و فرصت های مختلفی رو به رو 
بود. تحریم های شورای امنیت سازمان ملل 
ذیل فصل هفتم، تحریم های اروپا و تحریم 
هــای آمریکا، کشــور را در تنگنای جهانی 
قرار داده بــود. اقتصاد ایران با رکود تورمی 
مواجه بود و در سیاســت داخلی در شرایط 
اوج اختلافــات قرار داشــتیم به طوری که 
نهادهــای حکومتی رو به روی یکدیگر قرار 
داشتند که شاهد بارز آن پخش یک نوار در 
مجلس شورای اسلامی از سوی رییس یک 

قوه علیه روسای قوای دیگر بود.
معــاون اول رییس جمهور با بیان اینکه 
نتیجه انتخابات در سال 139۲ افزایش امید 
مردم به تغییر و اصلاح امور بود، اظهار داشت: 
امیــد در میان مردم و نخبگان جامعه زنده 
شد، هنگامی که دولت شروع به کار کرد با 
وجود آنکه تحریم ها تا دی ماه 139۴ ادامه 
داشــت اما دستاوردهای دولت با هیچ دوره 
دیگری قابل مقایســه نیست به طوری که 
در این برهه تورم کاهنده، رشد اقتصادی و 
سرمایه گذاری فزاینده بود، بخش خصوصی 
فعالتر شد و انسجام در قوای سه گانه شکل 
گرفت. همه جریانات سیاسی امیدوار به آینده 
بودند.جهانگیری با اشاره به توافق برجام میان 
ایران و شش کشور بزرگ جهان گفت: برجام 
بزرگترین دستاورد دیپلماسی دوران معاصر 
کشور اســت که با هیچ دســتاوردی قابل 
مقایسه نیست. نتیجه مذاکره ما با کشورهای 
بزرگ این شد که آمریکایی ها می گفتند در 
این مذاکرات ایران سر ما کلاه گذاشته است.

معاون اول رییس جمهور گفت: یکی از 
نتایج کارآمدی دولت این بود که در انتخابات 
سال 139۴ مجلس شــورای اسلامی همه 
کسانی که اعلام کردند حامی دولت هستند 

منتخب مردم شدند، این نمایندگان در تهران 
آرایی کسب کردند که کف رأی آنها از سقف 
آرای نمایندگان دوره بعدی مجلس بالاتر بود.

جهانگیری افزود: رأی بیش از ۲۴ میلیون 
نفر در انتخابات نفسگیر ریاست جمهوری در 
سال 139۶ مهر تأیید به عملکرد، سیاست ها 
و صلاحیت شخصی دکتر روحانی بود. شاید 
برخی نتیجه انتخابات دولت اول روحانی را 
نه به دیگران تفســیر می کردند اما نتیجه 
انتخابات دولــت دوم رأی مردم به کارنامه 

رییس جمهور مستقر بود.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
پس از شروع فعالیت دولت آقای روحانی در 
دور دوم، صهیونیست ها و دولت های مرتجع 
منطقه نظیر دولت سعودی مشکلاتی برای 
کشور ایجاد کردند و با تشویق رییس جمهور 
نادان آمریکا به خروج از برجام به دنبال فشار 
حداکثری و به زانو در آوردن و فروپاشــی 
ایران بودند. در ایــن مقطع دولت متحد و 
منسجم شــد تا به گونه ای مقابل خواسته 
ظالمانه آمریکایی ها بایستند که به شکست 
آنها منجر شود.جهانگیری با بیان اینکه در 
پیشبرد سیاســت های اقتصاد مقاومتی بر 
نقاط آســیب پذیر اقتصاد متمرکز شدیم تا 
در برابر تکانه های خارجی ناشی از تحریم 
ها مقاوم باشیم، گفت: متأسفانه از اواخر سال 
1398 که به تدریج از آثار تحریم ها کاسته 
می شــد به یکباره با دو حادثه کرونا، زلزله 
کرمانشــاه و سیل ویرانگر که بیش از 1۰۰ 
هــزار خانه را در ۲۰ اســتان زیر و رو کرد، 
مواجه شــدیم، برای درک آثار این پیامدها 
باید به این مســأله توجه کنیم که نرخ ارز 
در آخر سال 1398 با وجود همه فشارهای 
آمریکا 13 هزار تومان بود اما پس از آن فشار 

بیشتری بر اقتصاد کشور وارد شد.
معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
نشست دولت با رهبر معظم انقلاب پس از 
اعلام جنگ اقتصادی آمریکا و تأکید رهبری 
بر فرماندهی اقتصادی کشور از سوی رییس 
جمهور گفت: با فرمان ایشان، شورای عالی 
سه قوه تشکیل شد و ستاد اقتصادی دولت 
هر هفته دو جلســه برای اتخاذ تدابیر لازم 

تشکیل می داد و در کنار آن ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی نیز فعالیت می کرد اما در 
طول این مدت هیچ کس از ما نپرســید که 
دولت چگونه نفت فروخت؟ در شرایطی که 
ترامــپ و تیم او مصرانه ایســتاده بودند تا 
نگذارند که یک بشــکه نفت ایران فروخته 
شــود آنها به 1۲ نفتکش ما در آبهای آزاد 
آســیب زدند، اسراییلی ها مأمورانشان را به 
کشتی ها برای ایجاد انفجار می فرستادند، 
ما در این وضعیت با آمریکا روبرو شده بودیم.

جهانگیری ادامه داد: برخی مدعی فروش 
نفت بودند ما به هر میزانی که می خواستند 
مجــوز فروش نفت به آنهــا دادیم اما حتی 
یک نفر نیســت که بگوید من یک بشــکه 
نفت فروخته ام و پول آن را به خزانه واریز و 
به دولت کمک کرده ام. باید پرسید که این 

پول نفت چگونه جابجا شد؟
معــاون اول رییس جمهور بــا انتقاد از 
کســانی که مدیران بزرگ و دلسوز کشور 
را که طرح های بــزرگ و ملی اجرا کردند 
تخریب و بدنام می کنند، گفت: اگر صنعت 
فولاد، پتروشیمی و مس کشور توسعه نیافته 
بــود و به جای پول نفت بار اصلی اقتصاد و 
ارز کشــور را تأمین نمی کــرد ممکن بود 
خواب آمریکایی ها در زمین گیر کردن نظام 

جمهوری اسلامی تعبیر می شد.
وی با اشــاره به اینکه در این ســال 
ها هیچ کارخانــه ای به خاطر نبود مواد 
اولیه تعطیل نشــد این ســوال را مطرح 
کرد که چرا کســی نمی پرسد که چگونه 
پتروشــیمی کشــور به فروش رفت مگر 
کشــتی ها، بانک ها و بنادر تحت تحریم 
قرار نداشت؟ چرا کســی نمی پرسد که 
این دولت چگونــه 1۰۰ تا 13۰ میلیون 
دلار کالا با وجود تحریم ها وارد کشــور 
کرد؟ در حالی که تک تک کشــتی های 

ما را به نام تحریم کرده بودند.
معاون اول رییس جمهور گفت: همه اینها 
به این خاطر انجام شــد که اعضای دولت و 
رییس جمهوری تحت رهبری مقام معظم 
رهبری متعهد و هم پیمان شــده بودند که 
سیاســت آمریکا را به شکست بکشانند این 

اتفاق افتاد نه اینکه ما بگوییم آنها شکست 
خوردند بلکه خودشــان به شکســت فشار 

حداکثری اعتراف کردند.
جهانگیری با ابراز تأسف از اینکه برخی 
دوســتان با نادانی به دولت فشار آوردند و 
زخــم زبان زدند و حتی به دولت توصیه به 
استعفا و کناره گیری می کردند، گفت: البته 
ما در دوران جنگ اقتصادی سیاست هایی 
اتخاذ کردیم که در شرایط عادی با آن موافق 
نبودیم، دخالت هایی در امر اقتصاد داشتیم 
که خودمان مخالف آن مداخله ها بودیم زیرا 
در این مقطع توسعه مورد نظر ما نبود بلکه 
دولت به زندگی مردم به ویژه زندگی ضعیف 
ترین اقشار جامعه توجه داشت و متناسب با 

آنها سیاست اتخاذ می کرد.
معــاون اول رییس جمهــور با قدردانی 
از مــردم ایران کــه بزرگوارانه و صبورانه با 
وجود همه رنج ها به دولت کمک کردند تا 
سیاست ها را پیش ببرد، اظهار داشت: اگر 
درآمد فروش نفت و میعانات نفتی که بیش 
از صد میلیارد دلار در ســال می شد از بین 
نمی رفت و ایران می توانست از خطوط ارزی 
خود که یک رقم آن 3۰ میلیارد دلار با یک 
کشور شرقی بود استفاده کند قطعاً شرایط 
فرق می کرد اگر این منابع در اختیار دولت 
قرار می گرفت با توجه سیاست های عالمانه 
امروز شرایط کشور و مردم متفاوت می بود.

جهانگیری به از دست رفتن بیش از یک 
و نیم میلیون شــغل در اثر کرونا اشاره کرد 
و گفت: ســلامت مردم در سال 1399 در 
معرض خطر قرار گرفت، کرونا همه دنیا را 
تحت تأثیر قرار داد اما پیامدهای منفی آن 
برای کشور ما با توجه به تحریم ها بیشتر بود.

وی خطاب به ملت ایران گفت: رسانه های 
خارجی به کمک نیروهای برانداز و نیروهای 
کج سلیقه داخلی ســعی کردند مهمترین 
سرمایه دولت یعنی امید، اعتماد و مشارکت 
مردم را از بین ببرند آنها به سرمایه اجتماعی 
دولت آسیب زدند و اگر این آسیب نبود می 
توانستیم از سرمایه اجتماعی برای پیشرفت 

امور بهتر استفاده کنیم.
جهانگیری با اشاره به قابلیت ها و ظرفیت 

ها و نیز چالش هــا و ابرچالش های پیش 
روی ایران گفــت: مهمترین مانع برای این 
که ایران شــرایط دشوار کنونی را پشت سر 
بگذارد دیرفهمــی تحولات جامعه و جهان 
است قطعاً بی توجهی به سرمایه اچتماعی 
و رضایت مردم و نیز بی توجهی به شــکاف 
بین حاکمیت و جامعه و مردم و دولت ممکن 
است به حوادث نگران کننده ای منجر شود.

معاون اول رییس جمهور افزود: این دولت 
به پایان رسید و دولت جدید بر سر کار می 
آیــد با تمام وجود به عنوان یک ایرانی آرزو 
می کنم که دولت آینده بر مشــکلات فایق 
آید. دولت جدید با توجه به هماهنگی ســه 
قوه و حمایت نهادهای حاکمیتی از فرصت 
خوبی برخوردار اســت که اگر قدر دانسته 
شــود و در جهت افزایش سرمایه اجتماعی 
از آن بهره برداری شــود می توان نسبت به 
حل مشکلات امیدوار بود اما اگر این فرصت 
از دست رفت می تواند تبدیل به بحران شود 
و هنر مدیریت این است که نگذارد فرصت 

های طلایی از دست برود.
جهانگیری با توصیه به وزرا و مسئولان 
دولت تدبیــر و امید برای ارائــه و انتقال 
تجارب و نگرانــی ها و راهکارهای خود به 
دولت آینده گفت: امیدوارم آنها نیز از این 
تجارب اســتفاده کنند. در این روزها هم 
آقای روحانی و هم من شرایط و مسائل را 
با رییس جمهور منتخب در میان گذاشتیم 
و هر جا که در ادامه کار نیاز باشد مشورت 
خواهیــم داد. همه ما باید همیشــه برای 
فداکاری و پاسداری از عظمت ایران، حفظ 
اســتقلال، آزادی، جمهوریت و صیانت از 
حقوق اساسی ملت آماده باشیم و با علاقه 
منــدی در این موضوعــات حضور به هم 
برســانیم امیدوارم که آینــده ایران آینده 
مناســبی باشد و کشور با تدبیر عقلانیت و 
سیاست های مدبرانه از مخاطرات عبور کند.

معاون اول رییس جمهور در ابتدای سخنان 
خود بــا قدردانی از مدیران ارشــد دولت 
تدبیر و امید به آنها خسته نباشید گفت و 
از رییس جمهور به عنوان فردی دانشمند 
و ارزشــمند که از ابتدای پیروزی انقلاب 
در کنــار امام عزیــز و راحل و مقام معظم 
رهبری بودند، یاد کرد.جهانگیری: با تجلیل 
از نقش کلیدی دکتر روحانی در اســتمرار 
نظام جمهوری اسلامی و خدمت به مردم 
در کسوت نمایندگی مجلس شورای اسلامی 
و دبیر شــورای عالی امنیت ملی و ریاست 
جمهوری گفــت: دکتر روحانــی همواره 
صاحب نظر و مرجع در هنگام ســختی ها 
 بــوده اســت و در دوران جنگ تحمیلی و

 کمک به فرماندهی جنگ نقش بســزایی 
ایفا کرده اســت.وی همچنین افزود: دکتر 
روحانی قبل از آنکه رییس جمهور کشــور 
شــود گنجینه اسرار کشور بود و در دوران 
ریاست جمهوری هم شخصیتی بودند که 
کشــور را از دوران ســختی عبور دادند و 
قطعاً ارزش کارهای ایشان در آینده بیشتر 
شــناخته خواهد شد و من به نوبه خود به 

وی خسته نباشید می گویم. 

معاون اول رئیس جمهور؛

هیچ کس از ما نپرسید دولت چگونه نفت فروخت؟

 خبر

به پیوند ها و همبستگی اجتماعی لطمه می زند تورم مزمن 
 تــورم مزمن تبعات اجتماعی زیادی دارد؛ هرچه جوامع بیشــتر در 
رکود فرو بروند، آنچه دچار لطمه می شــود، رابطه اقتصاد با پیوندها و 

است. اجتماعی  همبستگی 
رکود اقتصادی و تورم فزاینده چه تبعاتی در جامعه دارد؟ علی اصغر 
ســعیدی، جامعه شــناس اقتصادی می گوید: رکــود اقتصادی، تبعات 
فراوانــی روی فرد و خانوار دارد که باعــث ایجاد ناآرامی های روانی و 

ســوءرفتارهایی می شود که در شرایط عادی از آن خبری نیست.
 تبعــات تــورم فزاینــده در اقتصاد که ایران دهه ها و سال هاســت 
گرفتار آن اســت، معمولاً روی پیامدهای اقتصــادی آن مانند کاهش 
سرمایه گذاری یا کاهش قدرت خرید و سایر مولفه های اقتصادی تاکید 

می شــود و به ابعاد اجتماعی آن کمتر توجه می شود.
 بعــد از چند دهــه تجربه تورم دو رقمی و پرنوســان و وجود این 
احتمال که برای چند ســالی گرفتار آن باشــیم، بایــد به آثار و ابعاد 
اجتماعی این مســاله سیاستگذاران توجه نشــان دهند. آثار اجتماعی 
سیاست های اقتصادی آنقدر بالاســت که می توان گفت سیاستگذاری 

اقتصادی در واقع همان سیاســتگذاری اجتماعی است.
 اگر دقیق به تاریخ توســعه همه کشــورها از جمله کشور خودمان 
توجــه کنید، می بینید که این آثار چگونه در حرکت های مردمی نمود 
یافته است. مثلًا تورم فزاینده دهه 13٥۰ که دلیل گسترش نارضایتی 
مردم بود، باعث شــد برنامه ششم عمرانی به پیامدهای اجتماعی رشد 
اقتصادی توجه زیادی نشــان دهــد؛ گرچه به نظر دیر بود و در نهایت 

نارضایتی های گســترده به انقلاب منجر شد.
 مدت هاست که اقتصاد ایران در دوره رکود تورمی به سر می برد که 
رکودش کوتاه مدت هم نبود، چند مساله بسیار مهم باید مورد توجه قرار 
گیرد. به نظر من اولین مساله که اتفاقاً تصویر دو روی یک سکه بودن 
سیاســت های اقتصادی و اجتماعی را نیز نشان می دهد، مساله اشتغال 
است. با تحلیل اشتغال، رابطه اقتصاد و اجتماع بسیار روشن تر می شود.

در جامعه شناسی به ویژگی های غیردرآمدی شغل هم توجه می شود؛ 
مثلًا اینکه انرژی آزادنشــده افراد، آزاد می شــود، تماس های اجتماعی 
در محل کار به وجود می آید، با وجود شــغل، دیگر محور زندگی، فقط 
خانه نیســت بلکه رابطه میان خانه و محل کار محور می شود، و مهم تر 

اینکه حرفه به افراد هویت می دهد. 
حال اگر رکود اقتصادی منجر به افزایش بیکاری شود، که می شود، 
و بیکاری افراد اســتمرار پیدا کند، مســاله بحران هویت یا بی هویتی 
شــکل می گیرد، تماس های اجتماعی وجود ندارد و انرژی تخلیه نشده، 

آزاد نمی شود.
مجموع ایــن عوامل می توانــد پیامدهای اجتماعــی منفی زیادی 
به دنبال داشــته باشــد. مســاله دیگری که از رکود اقتصادی ناشــی 
می شــود و در ادبیات جامعه شناســی هم نســبت بــه آن وفاق وجود 
دارد و بدیهی تلقی می شــود، رابطه مستقیم بین آسیب های اجتماعی 
 و موقعیــت اقتصــادی اســت. تحقیقاتــی که در کشــورهای مختلف

 دنیا انجام شــده اســت، نشــان می دهد که در دوره رکود و تنگنای 
اقتصادی، جرائم مختلف از جمله ســرقت، فحشا، درگیری و... افزایش 
پیدا می کند؛ یعنی گســترش فقر منجر به افزایش آسیب های اجتماعی 

می شود.
 هرچــه جوامع بیشــتر در رکود فــرو بروند، به ســبب اینکه این 
جامعه، دیگر مانند گذشــته جامعه ســاده ای نیست، آنچه دچار لطمه 
می شــود، رابطه اقتصاد با پیوندهای اجتماعی به سبب نیازهای حیاتی 
برآوردنشــده انسان هاست و بدین ترتیب همبســتگی اجتماعی تحت 

قرار می گیرد. فشار 
در چنین شرایطی باید دولت تلاش  کند، از طریق توسعه برنامه های 
تولیــد، مســاله توزیع را حل کنــد و این امر را بــه بخش خصوصی 
واگــذار  کند کــه زمینه ای بــرای تقویت این بخش نیز فراهم شــود. 
دولــت باید در حوزه اجتماعی آزادی های بیشــتری ایجاد کند، حس 
 ناامیدی را کاهش دهد و از جامعــه در مقابل تبعات اجتماعی اقتصاد

 صیانت کند.

 چرا سود سهام عدالت برای برخی از سهامداران واریز نشد؟
مشــاور اجرایی ســهام عدالت عدم واریز دو مرحله سود سهام عدالت 

برای برخی از سهام داران را بیان کرد.
محمدرضا پوررضایی درباره دلایل عدم واریز ســود مرحله اول و دوم 
سود ســهام عدالت سال 98 برای عده ای از مشــمولان اظهار داشت: در 
ابتدا باید گفت که دو مرحله ســود ســهام عدالت برای حدود 99 درصد 
از مشــمولان واریز شــده است و ســهامداران تا کنون ٥۰ درصد مرحله 
اول، ۴۰ درصد مرحله دوم ســود را دریافت کردند و 1۰ درصد باقیمانده 
مربوط به دو شــرکت بورسی است که هنوز به تعهدات خود عمل نکردند.

وی ادامه داد: اولین گروه از کســانی که هنوز دو مرحله ســود ســهام 
عدالت را دریافت نکردند از افرادی هستند که هنوز سجامی نشده اند و این 
افراد در ابتدا باید مراحل ثبت نام در سجام و احراز هویت را سپری کنند.

مشاور اجرایی ســهام عدالت افزود: اما عده ای هم هستند که هر چند 
در ســامانه ســجام ثبت نام کرند اما به دلایلی موفق دریافت سود سهام 
عدالت نشــده اند. این افراد به دلایلی از جمله مســدودیت حساب، بسته 
شــدن حساب به دســتور قضایی،   حساب مشترک، یکطرفه شدن حساب 

و ... نمی توانند سود را برداشت کنند.
چرا ســود سهام عدالت برای برخی از سهامداران واریز نشد؟

پوررضایی با اشــاره به راه ارتباطی با ســهامداران برای حل مشکل و 
بررسی دلیل عدم واریز سود اظهار داشت: تمام سهامدارانی که در برداشت 
ســود سهام عدالت با مشــکل برخوردند می توانند با شماره 1٥۶9 تماس 
بگیرند و مشــاوران و همکاران ما اماده پاسخگویی به سهامداران هستند.

وی تاکید کرد: برای تمام مشــکلات مطرح شــده نمی توان یک نسخه 
پیچیــد و باید موضوعات مورد به مورد بررســی شــوند بــه همین دلیل 
توصیه می شــود سهامداران برای بیان مشکل و رفع آن با شماره مذکور 

بگیرند. تماس 
مشاور اجرایی سهام عدالت گفت: سهامداران نگران نباشند اگر تاکنون 
موفق به دریافت دو مرحله ســود ســهام عدالت نشــده اند و مشکلاتی از 
این جنس دارند، ســود ســهام عدالت در حساب بستانکاری آنها منظور و 

می شود. ذخیره 
پوررضایــی ادامــه داد: مشــکل ســهامداران عمدتــا از طریق تماس 
تلفنــی مشــخص و برطرف می شــود و نیاز به مراجعه حضوری نیســت 
 و تنها برای مشــکلات خاص، ســهامداران باید به صورت حضور مراجعه

 داشته باشند.     

 
  

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در آییــن پایانی 
دوازدهمین جشنواره ملی رسانه های دیجیتال با بیان 
اینکه فضای دیجیتال در همه حوزه های زندگی بشری 
اتفاقات گســترده ای را پدید آورده، گفت: در این فضا 
می توانیم انســان را به انسان پیشا سایبر و پسا سایبر 

تقسیم کنیم.
بــه گزارش روابط عمومی  وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، سیدعباس صالحی با تبریک ایام دهه ولایت، 
افزود: دوره جدید به عنوان عصر مدرن اتفاقات مختلفی 
را برای جامعه بشری ایجاد کرده و ورود به عصر دیجیتال 

تحولات و اتفاقات تازه تری را ایجاد کرده است.
وی در عین حال تصریح کرد: ترکیب این اتفاقات برای 
انسان، دنیا و زیست تازه ای را در زندگی فردی و اجتماعی 
پدید آورده اســت که از جمله این تحولات می توان به 
فردگرایی، نسبت گرایی، هویت های موزائیکی در کنار 
مسیر سنتی که در دوره سنت طی کرده ایم، اشاره کرد.

وی ادامه داد: در عصر دیجیتال و فضای مجازی زندگی 
تازه ای را پیش رو داریم. اتفافات پر جهش تر و سریعتری 
را در حوزه های مختلف داشــته ایم. این تحولات همه 
اجزای زندگی انسانی را در برگرفته است. در حوزه اقتصاد 
قالب تولید دگرگون شده است. تولید پیشین که مبتنی بر 
تولید انبوه بود در دوره اقتصاد صنعتی و عصر دیجیتال به 
تولید مشتری محور و درخواستی تبدیل شد و اتفاق تازه 
ای را در فرایند تولید به وجود آورد. در این فضا تولید از 
نقطه تقاضا آغاز می شود نه از نقطه خواست تولید کننده.

صالحــی ادامه داد: در ایــن دوره کار غیر حضوری 
جایگزین کار حضوری شده است.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: اقتصاد عصر 
دیجیتال در همه شاخه های آن دگرگون شد. در حوزه 
رسانه هم چنین است. رسانه های اجتماعی جای رسانه 
های جمعی را گرفته است. قالب مخاطب محور به قالب 
کاربر محور تبدیل شد. رسانه های کلاسیک عموما تک 

رسانه ای بود، به چند رسانه ای تبدیل شد.
وی ادامه داد: در حوزه سیاست و امنیت، اتفاقات قابل 
توجهی افتاده است. مفهوم قدرت تغییر یافته است. اگر 
تا قبل از عصر دیجیتال قدرت ســخت بود اما در عصر 
دیجیتال قدرت تبدیل به قدرت داده، پردازش داده، داده 

کاوی و ... شده است.
صالحی افزود: در همه حوزه های زندگی بشــری در 
عصر مجازی و دیجیتال اتفاقات گسترده ای پدید آمده 
و می توان انســان را به انسان پسا سایبر و پیشا سایبر 

تقسیم کرد.
عضو کابینه دوازدهــم ادامه داد: با ورود به این فضا 
چندین دغدغه وجود داشته که همراه با پیشرفت هایی 
حرکت داشــته اســت. اولین دغدغه، تکثیر و انباشت 
اطلاعات بوده که این حوزه را بحث سواد رسانه ای می 
خواهد آن را حل کند و به عنوان یک شاخه موضوعی این 
جشنواره برای آن کارها و فکرهایی کرده است. بنابراین 
فضای مجازی، فضای داده ها است که در کنار خود سواد 
مصرف و سواد توزیع را می طلبد و بحث سواد رسانه ای 
قابل توجه است.وی واقعیت کاذب را دغدغه دوم برشمرد 
و ادامه داد: اینکه فضای مجازی با واقعیت وصل باشد. اگر 

از واقعیت فیزیکال جدا شود تبدیل به رویایی می شود 
که این رویا یک رویای صادقه نیست. اینکه چگونه می 
توانیم واقعیت مجازی را به واقعیت فیزیکی تبدیل کنیم 
دارای اهمیت اســت و در اینجا است که فعالان عرصه 
مجازی باید به این فکر کنند که چگونه باید با واقعیت 
طبیعی ارتباط برقرار کنند. اینکه فضای مجازی بتواند با 
واقعیت های فیزیکال تلخ و شیرین و نشاط آفرین انسانی 
مواجه شود. اینکه با مسائل تلخی مانند کرونا، آسیب های 
اجتماعی و یا با اماکن تاریخی، گردشگری، نوآوری های 
انسانی ارتباط برقرار کنند و در فضای مجازی ارزش افزوده 
پیدا کنند. بنابراین دغدغه دوم در عرصه فضای مجازی 
این است که دنیای مجازی به معنای سراب گونه نیست 
بلکه دنیای اتصال واقعیت مجازی به فیزیکال است.وی 
تاکید کرد: سومین دغدغه اینکه آیا فضای مجازی را می 
توان به یک فضای دینی و مناســکی هم نزدیک کرد. 
فضای مجازی چون مدرن و تازه است گاهی به نظر می 
آید که این فضا شــاید با قدسیت و شعائر فاصله داشته 
باشد. آن هایی که چنین دغدغه هایی داشتند با حضور 
فضای مجازی دغدغه هایشان عمیق تر می شد. اینکه 
آیا ورود به این فضا به معنای قدسیت زدایی نیست. اما 

تجربه نشان می دهد که فرصت هایی را پدید آورد که 
هویت قدسی دینی و مذهبی در فضای مجازی امتداد 
یابد و عمق پیداد کند و این دغدغه را کاهش دهد.وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، هویت را دغدغه پنجم در این 
حوزه برشمرد و گفت: ویژگی فضای مجازی مرز شکنی 
و مرز گشایی است. بهم ریختن مرزهای کلاسیک است 
و دغدغــه هویت نمود پیدا می کند به این معنا که آیا 
مرزهای بومی، دینی، منطقه ای و ... باقی می ماند و بر 
اساس این دغدغه تجربه هایی اتفاق می افتد که چگونه 
در فضای مجــازی مرزهای جدیدی را برای خود خلق 
کنیم که در تعامل و گفت و گو پیش می رود. بنابراین 

این مسیر هم در حال شکل گیری است.
صالحــی در ادامه تاکید کرد: در کنار این ۴ دغدغه 
که به حق هم هست، دغدغه پنجمی هم وجود دارد که 
در ترکیب دنیای مدرن و دیجیتال یکی از ویژگی های 
عصر مدرن بصری شدن است. فاصله گرفتن از دیتاهای 
مکتوب که این ویژگی را عصر دیجیتال سرعت بخشید 

و صوتی و تصویری شدن قالب آن است.
وی تصریح کرد: مســیری را که طی کرده ایم عصر 
دیجیتال آن را شــتاب داد و وارد فضای بصری شــدن 
شــده ایم که این امر می تواند برای کتاب خواندن یک 
مخاطره باشد و همانگونه که مقام معظم رهبری تاکید 
دارند »کتاب مبدا و منشا تمدن های بشری است«، تمدن 
انسان با کتاب زنده است. بنابراین دغدغه پنجم این است 
که با حضور فضای دیجیتال کتاب چه می شود. در این 
حوزه اتفاقاتی افتاده اســت. ویژگی انسان این است که 
وقتی با زهر مواجه می شود به دنبال پادزهر می گردد. 
عصــر دیجیتال هم در این زمینه پاد زهر هایی را ایجاد 
کرد و ما شــاهد کتاب های صوتی و الکترونیک و گفت 
و گوهای بر پایه کتاب و ... هستیم.وی تاکید کرد: عصر 
دیجیتــال فرصت هایی را ایجاد کرد که باید به دغدغه 

های موجود در این زمینه هم توجه داشت.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در آیین پایانی جشنواره رسانه های دیجیتال:

انسان در عصر مجازی و دیجیتال به انسان پیشا سایبر و پسا سایبر تبدیل شده است
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 پرداخت ۱2هزار میلیارد تومان تسهیلات ازدواج بانک تعاون از 
سال ۹۷

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون میزان تسهیلات پرداختی قرض الحسنه 
ازدواج جوانان از ســال 97 تاکنون را حدود 1۲ هزار میلیارد ریال اعلام نمود.

به گزارش  روابط عمومی بانک توســعه تعاون، امیر هوشــنگ عصارزاده عضو 
هیات مدیره بانک توســعه تعاون اظهار داشــت: این بانک در راستای تسهیل 
ازدواج جوانان و در جهت اجرای مصوبات بانک مرکزی اقدامات قابل توجهی در 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج انجام داده است.وی افزود: این بانک از 
بدو تأســیس به عنوان یکی از بانک های عامل پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج 
فعال بوده اســت و مطابق آمار رسمی از ســال 97 تاکنون نیز حدود 1۲ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات در این سرفصل پرداخت کرده است.عصارزاده با اشاره به 
آمار ارائه شــده در این خصوص خاطرنشان کرد: در تیرماه سال جاری به ٥۴۲ 
زوج مبلغ ۴۶٥ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده است. 
عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون خاطر نشان کرد: در سال جاری تمهیداتی 
برای سهولت و سرعت در پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج پیش بینی و به تمامی 
شعب ابلاغ شده که این تسهیلات با کمترین بروکراسی و در سریع ترین زمان 
به زوج های جوان اعطا شود.عصارزاده با ارائه تحلیلی بر روند رشد پرداختی های 
بانک در قرض الحســنه ازدواج جوانان گفت: میزان وام پرداختی بانک توســعه 
تعاون به زوج های جوان از ســال 97 به 98 به میزان 8٥ درصد رشــد داشته 
است و عملکرد بانک در سال 99 در مقایسه با سال 98 نیز با 73 درصد رشد 
مواجه شده است.وی ادامه داد: پیش بینی می شود عملکرد بانک در سال جاری 
در بحث پرداخت قرض الحسنه ازدواج جوانان با رشد قابل توجهی مواجه شود. 
عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون با اشاره به بخشنامه بانک مرکزی در سال 
جاری گفت: به هر یک از زوجین 7۰۰ میلیون ریال با دوره بازگشت 1۰ ساله 
پرداخت می گردد که این میزان برای زوج های زیر ۲٥ سال و زوجه های زیر ۲3 

سال تا سقف یک میلیارد ریال افزایش می یابد.

موانع اصلی پیش پای اقتصاد چیست؟ 
بخش عمده ای از اقداماتی که لازم اســت بــرای بهبود وضعیت اقتصادی 

کشــور انجام شود، از مسیر بازسازی این اعتماد از دست رفته، می گذرد.
حال که به روزهای پایانی دولت دوازدهم رسیدیم و کلید دولت سیزدهم 
در اختیار رئیس جمهوری منتخب قرار می گیرد، این ســؤال به وجود می آید 

کــه موانع دولت روحانی در جنگ اقتصادی چه بود؟
جنــگ اقتصادی ایــران در دو جبهه بین الملل و داخــل اتفاق افتاد. در 
حوزه بین الملل ایران به جهت تحریم های بســیار ســخت و دشوار نتوانست 
همکاری های مشــترک داشــته باشــد؛ زمانیکه ما نمی توانیم به هر دلیل با 
سیاســت های بین الملــل هماهنگ و به یک جزیره جداگانه تبدیل شــویم، 
نمی توان سیاســت های اقتصادی را به درستی هدایت کرد و همین امر سبب 
می شــود که بنیه اقتصاد و تجارت بین الملل ضعیف شــود. بنابراین تبعات و 
پیامد چنین اتفاقی را می توان به ســرعت در بخش های مختلف اقتصاد دید. 
اما بواقع همه مشــکلات اقتصادی کشــور مربوط بــه تحریم های بین المللی 
نیســت؛ تحریم های داخلی هم باعث شــد تا مشکلات بخش اقتصاد مضاعف 
شــود. برخی ها تمایل دارند که تمام گرفتاری های اقتصادی را به تحریم گره 
بزنند ولی اگر بخواهیم جزء به جزء مشکلات اتفاق افتاده را رصد کنیم به این 
نتیجه خواهیم رسید که اجرای نادرست برخی از برنامه ها و سنگ اندازی های 

برخی ها باعث شــد تا موانع بر سر راه فعالیت دولت روحانی بیشتر شود.
در این بخش ما شــاهد دو نوع فســاد بودیم که بخشــی به جهت تحریم 
ایجاد شــد و بخش دیگر فســاد داخلی بود که هیچ ارتباطی با مقوله تحریم 
ندارد. موضوع دیگر تورم بالای اســت که کشــور دچار آن شد، درست است 
که به خاطر تحریم، درآمد نفتی کشــور کم شد و این امر به صورت مستقیم 
باعث افزایش قیمت ارز و تورم شد. ولی اگر آیین نامه ها، مقررات و بخشنامه ها 
مرتب تغییر نمی کرد، شــاید سرعت افزایش تورم مانند آن چیزی که اتفاق 
افتاد، نمی بود. به طور قطع در کنار تحریم ها امکان کنترل بیشــتر تورم، نرخ 
ارز و رشــد اقتصادی وجود داشــت. از آنجا که دولــت روحانی اولین تجربه 
ســخت ترین تحریم ها را داشــت با اجرای برخی از برنامه ها می خواســت به 
اقتصاد کشــور کمک کند ولی در حین اجرا هیچ دستاوردی به وجود نیامد. 
به همین دلیل از دولــت آینده می خواهیم که برای هرگونه تصمیم گیری از 
توان و علم بخش خصوصی فعال، استفاده کند. متأسفانه سیاست های دولت 
به خوبی اجرا نشــد و همین امر سبب شــد که تحریم های داخلی بیشتر از 

تحریم های خارجی بر حوزه اقتصاد اثر بگذارد.
نکته دیگر که باعث شــد کشور شاهد جنگ اقتصادی باشد، جنگ قدرت 
داخلی بود. همیشه شاهد ظهور این گروه ها در دولت های گذشته هم بوده ایم، 
اما در این دوره بیشــترین فشــار از سوی کســانی که به دنبال قدرت و نفع 
اقتصادی بودند بر پیکره اقتصاد وارد شــد. باید عنوان کنم که عملکرد دولت 
تنها معطوف به فعالیت و عملکرد شــخص حســن روحانی رئیس جمهوری 
دولت یازدهم و دوازدهم نیست، بلکه باید در این بخش کارنامه کاری اعضای 
دولت و وزرا را هم دید. نکته ای که باید در نظر گرفت این اســت که اقتصاد 
کشــور سال هاست که از اساس دچار آسیب است و بدیهی است هیچ دولتی 
در مدت کوتاه تصدیش نمی تواند وضعیت نابســامان اقتصاد را کاملًا درست 
کند چه بســا که سیاســت های اشــتباه دولت قبلی را نیز باید بر سختی راه 

دولت جدید افزود.
متأسفانه در ایران، هیچ گاه رؤســای جمهور به برنامه هایی که در ابتدای 
تصدی شان اعلام می کنند، پایبند نبوده اند و در عمل نیز بسیاری از برنامه های 
گفته شده اجرا نگشتند. یکی از مهم ترین دلایل این امر که بالطبع به نارضایتی 
عمومــی منتهی می شــود، آرمانی بودن برنامه ها و سیاســت ها بدون مبنای 
کارشناســی شده است که در عمل غیر قابل تحقق بوده و باعث بی اعتمادی 
مردم به رئیس جمهوری می شــود. در این راســتا زیاد شــنیده می شود که 
مأموریت های دولت رفع تحریم ها است ولی باید به دلایل عدم تحقق اهداف 
هم توجه داشــت که تحریم ها فقط تشدید کننده وضعیت بد اقتصادی است 
که خود ناشــی از سیاست های اشتباه داخلی و جزیره ای عمل کردن و عدم 
تعامل با دنیای بین الملل و یا محدودیت در روابط تجاری است. متأسفانه علی 
رغم پتانســیل های فراوانی که کشــور دارد، بر اثر سوءمدیریت و نبود برنامه 
اســتراتژیک اصولی، در هر دولت به جای پیشرفت به قهقرا نزول کردیم. من 
به عنوان یک ایرانی فکر می کنم که کشور در وضعیتی قرار دارد که به جرأت 
می توان گفت شهروند بودن دارد مفهوم خود را از دست می دهد. من به شخصه 
در سال های اخیر مکرراً از خود این سؤال را کرده ام که آیا هنوز شهروند این 
کشور هستم؟ مطمئن هستم بسیاری دیگر نیز در همین احوال به سر می برند 
و این چیزی اســت که به مراتب مهم تر از وضعیت اقتصاد کشور است.نهایتاً 
باید در نظر داشــت که شــاید بتوان اقتصاد کشور را با بازبینی در سیاست ها 
و ســاختار جدید در دراز مدت بهبود بخشــید ولی بازسازی اعتماد از دست 
رفته مردم به دولت ها، موضوعی اســت بسیار زمان بر و من معتقد هستم که 
بخش عمده ای از اقداماتی که لازم است برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
انجام شود، از مسیر بازسازی این اعتماد از دست رفته، می گذرد که این مهم 

نیز با ایجاد شــفافیت به تدریج قابل تحقق خواهد بود.
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مدیرعامل شرکت مهندسي آب و فاضلاب کشور در سفر یک روزه به استان مرکزي:

استان مرکزي در اجراي طرح های فاضلاب در کشور ، پیشرو است
اراک- خبرنــگار آوای اقتصاد، مهندس 
حمید رضا جانباز مدیر عامل شرکت مهندسي 
آب و فاضلاب کشور ، در ادامه سفر به استان 
مرکزي از تصفیه خانه آب کمال صالح  شهر 
اراک و پروژه اجراي رینگ جنوبي انتقال آب 
کمال صالح به بخش هاي باقي مانده از شهر 
اراک که توسط شرکت سهامي آب منطقه اي 
استان در دست اجراء مي باشد بازدید نمود.

به گزارش روابط عمومي شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزي در ادامه این بازدید 
، جلســه اي  با حضورمهندس جانباز مدیر 
عامل شرکت مهندسي آب و فاضلاب کشور ، 
مهندس آصفري نماینده مردم شهرستان هاي 
اراک،کمیجان و خنداب در مجلس شــوراي 
اسلامي ، دکتر زندیه وکیلي معاون هماهنگي 
امور عمراني استانداري مرکزي و مدیران عامل 
شرکت هاي آب و فاضلاب و آب منطقه اي 
اســتان برگزار شد و مسایل مربوط به آب و 
فاضلاب شهرها و روستاهاي شهرستان هاي 
اراک ، کمیجان و خنداب مورد بحث و تبادل 

نظر قرار گرفت.
در این جلســه آصفري نماینــده مردم 
شهرستان هاي اراک ، کمیجان و خنداب در 

مجلس شوراي اسلامي  مسایل مربوط به آب 
و فاضلاب شهرســتان هاي حوزه نمایندگي 
خود،از جملــه توزیع آب کمــال صالح در 

سراسر شــهر اراک، آبرساني به ۴۶ روستاي 
شمال شهرستان اراک، اجراي پروژه فاضلاب 
در شــهر کمیجان و اتمام پروژه فاضلاب در 

منطقه ســنجان اراک را مطرح نمود .سپس 
مهندس جانباز مدیرعامل شرکت مهندسي 
آب و فاضلاب کشور  گفت : طرح آبرساني از 

سدکمال صالح به اراک ، طرح موفقي بود و 
با اجراي رینگ شــمالي هم اکنون 7۰تا 8۰ 
درصد مردم شهر اراک از آب سد کمال صالح 
بهره مند هستند و با اجراي رینگ جنوبي کل 
شهرتحت پوشش قرار خواهند گرفت.وي به 
برگزاري مناقصه براي آبرساني به 3۴ روستاي 
شمال شهر اراک اشاره نمود و تصریح کرد : در 
شهریور سالجاري عملیات اجرایي پروژه هاي 
فوق آغاز خواهد شد.مهندس جانباز با اشاره 
به اجراي طرح فاضلاب در شهر اراک اظهار 
داشت : با اتمام طرح فاضلاب در شهر اراک 
که پیش بیني مي شود تا پایان سالجاري به 
پایان برسد ،شــهر اراک مي تواند به عنوان 
یک برند در فاضلاب کشور  و یک شهر سبز 
مطرح باشد که تمامي فاضلاب در آن جمع 
آوري و به بهترین کیفیت تصفیه مي شــود.

وي به پیشرو بودن استان مرکزي در اجراي 
طرح فاضلاب حتي نسبت به استان هایي که 
اجراي طرح فاضلاب ضرورت بیشتري دارد 
اشاره نمود و افزود: استفاده از ظرفیت پساب 
تصفیه خانه هاي فاضــلاب  در بخش هاي 
صنعت و کشاورزي به ویژه صنعت از راه هاي 

مهم براي جبران کمبود آب است .

راه آهن،منطقه آزاد و آب آشامیدنی مطالبات اصلی مردم استان اردبیل است

 دولت سیزدهم معیشت مردم را اولویت نخست قرار دهد

 نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی 
گفت:تکمیل پروژه راه آهن اردبیل-میانه،راه اندازی منطقه آزاد تجاری و 
صنعتی و تامین آب آشامیدنی شهرها و روستاها از جمله مطالبات اصلی 

مردم استان اردبیل از دولت جدید می باشد.
صدیف بدری گفت :با روی کار آمدن دولت جدید  امید است مطالبات 
اصلی مردم اســتان از دولت تحقق یابد چرا که زیرساخت های لازم برای 
برخی از طرح ها فراهم شــده و با یک جهــش و اراده قوی می توان این 

طرح ها را به سرانجام رساند.
وی اظهار کــرد:راه آهن اردبیل -میانه در مرحله پایانی قرار گرفته و 
مقرر بود تا پایان دولت تدبیرو امید تکمیل شود ولی بدلیل حجم پروژه 
و کمبود اعتبارات لازم افتتاح آن طول کشــید که با پیگیری های بعمل 

آمده تلاش بر این است این پروژه امسال به بهره برداری برسد.
نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی 
از اخذ موافقت تامین اعتبار برای اجرای سه مسیر ریلی و جاده ای جدید 
در سطح این استان خبر داد و گفت: در دیدار اخیر با محمدباقر نوبخت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور پیرامون پروژه های حوزه زیرساخت 
ارتباطی اســتان اردبیل، موافقت تامین اعتبار راه آهن سراب به اردبیل، 

راه آهن اردبیل به پارس آباد و بزرگراه سراب به نیر اخذ شد.
بــدری  همچنین اعلام کرد: پس از دیدار با رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه دیداری هم با وزیر راه و شهرسازی انجام شده و دستور مقتضی برای 
پیگیری اخذ اعتبار و اجرای این سه پروژه ارتباطی مهم استان اخذ شد.

وی ادامــه داد:تکمیل پروژه راه آهن اردبیل-میانه و طرح اتصال آن به 
شبکه ریلی جمهوری آذربایجان از طریق پارس آباد مغان قطعی است و 

برای اجرایی شدن آن تلاش می شود.
بدری افزود: مطالعات فاز اول امتداد طرح راه آهن اردبیل به پارس آباد 
مغان انجام و اجرای آن در سال 1۴۰۰ پیش بینی شده است، ضمن اینکه 
اتصال آن به شبکه ریلی جمهوری آذربایجان نیز در برنامه کاری قرار دارد.

وی گفت: اجرای طرح راه آهن اردبیل به مغان از جمله موضوعات در 
حال پیگیری نمایندگان و مســئولان اســتان است و با ادامه احداث آن 
تا گمرک مرزی در شهرســتان بیله ســوار و پارس آباد مغان در واقع  کل 

استان به شبکه ریلی کشور متصل خواهد شد.

نماینــده اردبیل در مجلس  از اخذ ردیف ملــی برای پروژه راه آهن 
اردبیل - پارس آباد مغان  در بودجه سال 1۴۰۰ خبر داد و گفت:با اتصال 
راه آهن اردبیل به مغان و رسیدن به مرز ایران و جمهوری آذربایجان در 
واقع شاهد تکمیل کریدور ریلی شمال - جنوب کشور در استان اردبیل 
خواهیم بود.وی  با اشاره به راه اندازی منطقه آزاد تجاری و صنعتی اردبیل 
گفت: تصویب نهایی این لایحه مطالبه اصلی مردم استان بود که  با تایید 
مصوبه مجلس، قابلیت اجرایی پیدا کرده در حال حاضر زیر ســاخت های 
لازم برای راه اندازی منطقه آزاد تجاری در اســتان فراهم شــده و امید 
است راه اندازی آن در سال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« به رونق 

اقتصادی و اشتغال در منطقه منجر شود.
بــدری با بیــان اینکه با راه اندازی منطقــه آزاد تجاری توان صادرات 
محصولات کشــاورزی به میزان سه میلون تن در استان اردبیل افزایش 
خواهد یافــت، افزود: منطقــه آزاد تجاری، صنعتی یکــی از مهم ترین 
زیرســاخت های توسعه اســتان اردبیل بوده و با ایجاد آن شاهد توسعه 
همه  جانبه، ایجاد اشــتغال و رونــق اقتصادی خواهیم بود.وی بیان کرد: 
منطقه آزاد تجاری، صنعتی برای استان  های مرزی و کمتر توسعه  یافته 
به عنوان یک محرک قوی رشــد و توسعه اســت و امیدواریم با اجرایی 

شدن آن شاهد پیشرفت استان اردبیل باشیم.
بدری اظهار کرد:یکی از مشکلاتی که مردم روستاهای منطقه از آن رنج 
می برند نبود راه و آب ســالم است که تلاش می شود با توزیع قیر رایگان 
بخشی از مشــکلات راه و با احداث مجتمع آبرسانی بخشی از مشکلات 

آب روستاها برطرف شود.

 امام جمعه شــهر لار گفت: دولت سیزدهم تحقق اقتصاد مقاومتی، رفع 
مشکلات اقتصادی و معیشت مردم به ویژه اقشار ضعیف جامعه را در اولویت 

نخست خود قرار دهد.
حجت الاسلام ســید مختار موسوی خرم با اشاره به فرمایش های مقام 
معظم رهبری در آیین تنفیذ حکم ریاست جمهوری اظهار داشت: این محورها 
هم یک مطالبه عمومی و بحق مردم است و هم مکرر در بیانات رهبر معظم 

انقلاب بیان و تاکید شده است.
وی با بیان اینکه در فرآیند اجرا و خدمت همچنین باید مســاله عدالت 
اجتماعی به معنای واقعی نیز محقق شــود، گفــت: برخی کارها بویژه در 
حوزه مســیل اقتصادی و اجتماعی چنانچه بر مبنای اصول و عدالت نباشد 
برای مــردم قابل ملموس نخواهد بود و مردم بایــد طعم عدالت در حوزه 

های مختلف را بچشند.
امام جمعه لار همچنین مســاله توجه به رونق تولید، ایجاد اشــتغال و 
همچنین جلوگیری از تورم و عدم وابســتگی بــه غرب را نیز از مهمترین 
اولویت های دولت ســیزدهم خواند و تصریح کرد: همچنین این دولت باید 

از تجارب سایر دولت های پیشین نیز نهایت بهره و استفاده لازم را ببرد.

موســوی خرم در تبیین این موضوع گفت: استفاده از تجارب دولت ها 
یعنــی اینکه این دولت باید نقاط قــوت و مثبت و امیدآفرین آن دولت ها 
در راســتای خدمت رسانی بهتر به مردم را شناسایی و با تکیه بر این نقاط 
مثبــت از برخــی نقاط منفی آن دولت ها نیز دوری کند.وی یادآور شــد: 

دولت ســیزدهم یک نمونه را که رهبری معظم انقلاب نیز فراوان روی آن 
تاکید کرده و باید این دولت نیز از آن درس عبرت بگیرد همین مساله بی 

اعتمادی به غرب است.
وی تصریــح کرد: نباید رفع تمامی مشــکلات اقتصادی و معیشــتی و 
پیشــرفت کشور را به مساله ارتباط با غرب گره زد و از بسیاری از ظرفیت 
ها و قابلیت های عظیم داخلی چشم پوشی کرد چون همانگونه که رهبری 
تاکید کردند این یک اشــتباه راهبردی در مسیر توسعه و پیشرفت کشور 
محســوب می شود.موسوی خرم افزود: البته فرمایشات رهبری در آخرین 
دیدار با دولتمردان دوازدهم نیز از جنبه های مختلف دارای پیام بوده است 
و ســیره و مشی ایشان در نقد فعالیت های هشت ساله دولت که هم نقاط 
مثبت و هم نقاط ضعف؛ هر دو را بیان کردند ، این شــیوه باید الگوی همه 
مسئولان نظام اسلامی در نقد یکدیگر قرار گیرد.امام جمعه لار با تاکید بر 
اینکه مبنای کارها باید پیشــبرد اهداف انقلاب باشد زیرا این مردم در راه 
انقلاب جان دادند و ایستادگی کردند، افزود: محوریت حرکت عظیم انقلاب 
اســلامی بر مبنای محرومیت زدایی استوار است و هدف اصلی این بود که 

مستضعفان را از زیر دست مستکبران نجات دهد.

 رانندگی با گواهینامه جعلی
سید محمد حواد عرفان فر/ یزد،رئیس پلیس راه استان گفت: ماموران 
پلیــس راه » اردکان-نائین« کامیونی را که راننده آن با گواهینامه جعلی 

تردد می کرد توقیف کردند .
سرهنگ »رحیم حاجی ده آبادی« در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس درباره این خبــر گفت: ماموران پلیس راه، »اردکان-نائین« هنگام 
گشــت زنی در محورهای مواصلاتی، یک دستگاه کامیون »ولوو« را برای 

بررسی مدارک متوقف کردند.
رئیس پلیس راه اســتان یزد ادامه داد: ماموران پس از بررسی مدارک 
راننده متوجه شــدند که وی اقدام به جعل گواهینامه کرده که به همین 
منظور خودرو روانه پارکینگ و راننده متخلف نیز به مراجع قانونی معرفی 

شد.
حاجــی ده آبادی بــا بیان اینکه متهم با گواهینامه جعلی در ســطح 
جاده ها تردد داشــته است افزود: پلیس راه با نصب دوربین های کنترلی 
و همچنین حضور موثر گشــت های محســوس و نامحسوس در جاده ها 
تمامــی حرکات رانندگان را مدنظر دارد و بــا رانندگان متخلف نیز برابر 

قانون، برخورد خواهد کرد.

 پایان کار سارق سیم و کابل برق شبکه هوایی
جانشین فرمانده انتظامي استان گفت: ماموران کلانتری 11 شهرستان 
یزد، سارق حرفه اي سیم و کابل برق شبکه هوایی را با 3۰ فقره سرقت 

شناسایي و دستگیر کردند .
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از پایگاه خبری پلیس سرهنگ 
»منوچهر نصیری« اظهار داشت: در پي وقوع سرقت هاي سیم هاي برق 
در ســطح شهرستان یزد بررســی موضوع به صورت ویژه در دستور کار 

ماموران پلیس قرار گرفت.
وي افزود: ماموران کلانتری 11 شهید چمران با کار اطلاعاتي و تلاش 
شــبانه روزي موفق به شناســایي سارق شده و پس از هماهنگي با مقام 
قضائــي در یک عملیات ضربتي و غافلگیرانه متهم را در مخفیگاهش در 

یک منزل مسکونی دستگیر کردند.
جانشــین فرمانده انتظامی استان یزد بیان داشت: متهم در تحقیقات 
پلیســي به 3۰ فقره سرقت سیم و کابل برق شبکه هوایی در شهرستان 

های یزد، »اشکذر« و »تفت« اعتراف کرد.
نصیری با بیان اینکه مالخر این اموال سرقت ها نیز شناسایی و دستگیر 
شــد، افزود: متهمان پس از تشکیل پرونده مقدماتي جهت سیر مراحل 

قانوني تحویل مقامات قضائي شدند

 کشف 2۵۶ تن ذرت احتکاری در یزد
فرمانده انتظامی اســتان از کشــف ۲٥۶ تن نهاده دامی احتکار شده 

در یزد خبر داد .
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از پایگاه خبری پلیس سردار 
»عباسعلی بهدانی فرد« اظهار داشت: در پی دریافت گزارش های مردمی 
مبنی بر احتکار نهــاده های دامی از نوع »ذرت« در منطقه »چرخاب« 
ماموران پلیس امنیت اقتصادی اســتان یزد با انجام بررسی های لازم و 
تحقیقات محلی از صحت گزارش های دریافتی اطمینان حاصل کردند.

وی افزود: با هماهنگی قضائی فرد محتکر با اقدامات هوشمندانه پلیس 
شناسایی و در یک عملیات ضربتی دستگیر شد.

فرمانده انتظامی استان یزد با اشاره به شناسایی انبار متعلق به متهم 
دستگیر شده تصریح کرد: در بازرسی از این انبار ۲٥۶ تن نهاده دامی از 
نوع ذرت کشف شد.سردار بهدانی فرد ارزش کشفیات این عملیات را بنا 
به اظهار نظر کارشناسان مربوطه 7 میلیارد و ۶8۰ میلیون ریال اعلام کرد 
و گفت: متهم دستگیر شده با تشکیل پرونده تحویل مراجع قانونی شد.

فرمانده انتظامی اســتان یزد در خاتمه با بیان اینکه قاچاق و احتکار 
کالا منجر به اخلال در نظام اقتصادی است، از مردم خواست در مقابله و 
مبــارزه با قاچاق کالا با پلیس همکاری کرده و هرگونه اطلاعات و اخبار 

را در اسرع وقت به مرکز فوریت های پلیسی11۰ اطلاع دهند.

 شناسایي بیش از ۵۶۰ تارنما مجرمانه دراجراي طرح پانجیا 
۱۴۰۰

رئیس پلیس فتا اســتان یزد از شناسایي و دستگیري توزیع کنندگان 
داروهاي تقلبي و غیرمجاز توسط پلیس فتا در اجراي عملیات طرح بین 
المللي پانجیا 1۴ و مبارزه با فروش و تبلیغ دارو، لوازم آرایشي و بهداشتي 

تقلبي و غیرمجاز در فضاي مجازي، خبر داد .
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از پایگاه خبری پلیس، سرهنگ 

»مرتضي ابوطالبي » در باره این خبر اظهار داشــت: با توجه به شــیوع 
ویروس کرونا در کشورو فروش دارو درشبکه هاي اجتماعي، برخي مجرمان 
سایبري با سوءاستفاده ازاین فضا اقدام به فروش داروهاي تقلبي و غیرمجاز 
مي نمایند، لذا با توجه به حساسیت موضوع و جلوگیري از فروش بیشتر 
داروهاي جعلي و کاهش آسیب هاي حاصله از عوارض ناشي مصرف این 
داروهاي جعلي عملیات پانجیا 1۴، همزمان با سایر استان ها برگزارشد.

وي ادامــه داد: هدف از ایــن طرح مبارزه با فــروش و تبلیغ دارو و 
محصولات ضدعفوني کننده غیرمجاز مخصوصاً داروهاي مربوط به ویروس 
کرونا، لوازم پزشکي، آرایشي و بهداشتي تقلبي در محیط اینترنت است.

سرهنگ ابوطالبي افزود: در طول اجراي طرح پاجیا 1۴ و رصد فضاي 
مجازي، براي بیش از ٥۶۰ تارنما تشکیل پرونده شد که اکثر پرونده هاي 
متشــکله در خارج از استان بوده که براي بررسي به استان هاي مربوطه 
ارجاع داده شد و براي متهماني که در استان یزد اقدام به فروش داروي 

غیر مجاز مي کردند پرونده قضائي تشکیل و به دادسرا معرفي شدند.
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان یزد از شهروندان خواست: 
اقلام بهداشــتي و دارویي موردنیاز خود را صرفاً از داروخانه هاي ســطح 
شهر و واحدهاي مسئول تهیه کنند و از ثبت سفارش اقلام بهداشتي از 
طریق سایت هاي غیرمجاز و بازارهاي آنلاین خودداري نمایند. همچنین 
در صورت مشــاهده موارد مشــکوک مراتب را از طریق ســایت رسمي 
پلیس فتا به نشــاني Cyberpolice.ir بخش مرکــز امداد و فوریت هاي 

سایبري اعلام کنند.

 ایست پلیس به قاچاقچی حشیش
فرمانده انتظامی اســتان از کشف 1۰3 کیلوگرم حشیش در عملیات 

ماموران پلیس شهرستان »مهریز« خبر داد .
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از پایگاه خبری پلیس، سردار 
»عباســعلی بهدانی فرد« درباره این خبر اظهار داشــت: ماموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر شهرســتان »مهریز« بــا اقدامات اطلاعاتی از تردد 

خودروی حامل موادافیونی در ورودی استان مطلع شدند.
وی ادامه داد: ماموران با رصد دقیق، ســواری »پژو« حامل محموله 
موادمخدر را در محور »مهریز-فهرج« مشــاهده و دستور ایست صادر و 

آن را متوقف کردند.
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اولین بار در کشور آبرسانی به عشایر ریگان با پنل خورشیدی بهره برداری شد
 لب های تشــنه اهالی منطقه عشایری 
و روســتایی »پاسرخ« شهرســتان محروم 
ریگان اســتان کرمان روز دوشنبه درحالی 
با هُرم ســوزان آفتاب سیراب شد که برای 
نخســتین بار در کشور آبرسانی به عشایر با 
اســتفاده از پنل خورشیدی در این منطقه 

رقم خورده است.
براســاس اعــلام مدیران متولــی برای 
نخستین بار در کشور است که امور عشایری 
بــا بهره گیری از پنل خورشــیدی با هدف 
تامین برق موردنیاز برای تامین آب مناطق 
عشایری و روســتایی را در دستور کار قرار 
داده اســت و بعد از تامین برق، حفر چاه و 
ایجاد سایر تجهیزات آبرسانی به مدار بهره 

برداری رسیده است.
آنطور که موســی ملاییان خبرنگار ایرنا 
مستقر در شهرستان محروم ریگان در جریان 
افتتاح این طرح گزارش کرده است تامین آب 
شرب عشایر یکی از دغدغه های این روزها 
در ریگان بوده است؛ عشایری که در بدترین 

شرایط آب و هوایی زندگی می کنند.
کاهش نزولات جویی و خشــک شــدن 
چشــمه سارها در ریگان باعث شده است تا 
عشایر به روستاهای همجوار ریگان مهاجرت 
کننــد و این درحالی اســت که در مناطق 
کوهستانی ریگان در شرقی ترین نقطه استان 
کرمان و در نزدیکی سیستان و بلوچستان، 
بیش از صدها چشــمه آب وجود داشت اما 
به دلیل کاهش بارندگی بیش از 7۰ درصد 

آنها خشک شده اند.
در این شــرایط تامین آب شرب اهالی 

عشایر و دام هایشان از جمله مشکلات موجود 
است که به علت نبود برق به منظور آبرسانی 

به این مناطق، مشکل مضاعف شده است.
در این شــرایط اما به همت مســئولان 
متولی و با اســتمداد از انــرژی خدادادی 
خورشیدی، زمینه آبرســانی به این اهالی 
در دســتور کار قرار گرفت و براساس اعلام 
مســئولان امور عشایری، برای اولین بار در 
کشور با اســتفاده از انرژی خورشیدی آب 
روستایی برای منطقه پاسرخ ریگان تامین 
شد که به جز آب شرب و دام عشایر منطقه، 
آب کشاورزی موردنیاز نیز فراهم شده است.

این طرح به صورت آزمایشــی در ریگان 
اجرا شده و حالا مســئولان می گویند که 

موفقیت بسیار مناسبی کسب کرده اند.
روح الله جرجندی یکی از اهالی پاســرخ 
در گفت و گو با خبرنگار ریگان در این زمینه 
گفت: خورشــید بار سنگینی را از دوش ما 

برداشت و آب ما به این وسیله فراهم شد.
وی ابراز کرد: ما زمانی از تابش خورشید 
)به علت گرمای زیاد و شــرایط جغرافیایی 
منطقــه( ناراحت بودیم امــا این روزها اگر 
نتابد ناراحتیم.رشید حقیقی دیگر شهروند 
ایــن روســتا نیز گفــت: زن و بچه های ما 

کیلومترها برای تامین آب مسافت هایی را 
طی می کردندتا آب اشامیدنی فراهم اورند اما 

اینک آب مناسب تامین شده است.
محمد سنجری دیگر شهروند ریگان نیز 
عنوان کرد: ما از این روستا درحال مهاجرت 
بودیم که امور عشــایری با اجرای این طرح 

باعث شد در روستا ماندگار شویم.
وی از مســئولان عشــایری اســتان و 
شهرستان به علت تامین اب اشامیدنی سالم 
قدردانی کرد.رئیس اداره امور عشایری ریگان 
نیز در این زمینه بــه خبرنگار ایرنا توضیح 
داد: تامین آب شرب اولویت نخست خدمت 

رسانی به عشایر و از مهمترین فعالیت های 
زیرساختی در این مناطق است.

علی اکبر صابری افزود:توسعه زیر ساخت 
ها وجهش تولید عشایر از برنامه های سازمان 
عشایری ایران است که این امر با تامین آب 
در مناطق  عشایری سلامت و بهداشت عشایر 
را فراهم می کند.وی تصریح کرد:بهترین راه 
تامین انرژی مورد نیاز در بخش عشــایری 

استفاده از انرژی خورشیدی است.
رئیس اداره امور عشــایری ریگان بیان 
داشــت:با توجه به نبود برق سراســری در 
مناطق عشــایری از انرژی خورشیدی برای 
آبرســانی استفاده کردیم که این نوع انرژی 
علاوه بر ارزانی و در دســترس بودن آن می 
تواند به توســعه محیط زیســت نیز کمک 
شایانی کند.وی افزود: آب اشامیدنی منطقه 
پاسرخ ریگان از طریق احداث چندین پنل 
خورشــیدی تامین شــد.رئیس اداره امور 
عشایری ریگان بیان داشت: 3۰ خانوار مناطق 
عشــایری ریگان با اعتبار ۲٥ میلیارد ریال 
از آب اشــامیدنی سالم در مناطق عشایری 
برخوردار شدند.صابری تصریح کرد: اجرای 
هزارمتــر لوله گــذاری در این منطقه برای 
آبرسانی و احداث مخزن 8۰ هزار متر مکعبی 
از دیگر اقدامات است.شهرســتان ریگان از 
مناطق محروم کشــور با ضریب محرومیت 
9)بالاترین حــد محرومیت(۲ هزار و ٥۰۰ 
خانوار عشایری دارد که بیشترین جمعیت 
عشــایری شرق اســتان کرمان را در بر می 
گیرد.ریگان در ۲8٥ کیلومتری جنوب شرقی 

مرکز استان کرمان واقع شده است.

 
 

کارآفرینی برای زندانیان در حوزه شیلات

استحصال دو و نیم میلیون لیترعرق گیاه بادرشبو

تفاهم نامه شیلات و اداره کل زندان های خوزستان منعقد شد 
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان: طی مراسمی، 
تفاهم نامه مشارکت و همکاری بین اداره کل شیلات خوزستان و اداره کل 
زندان های اســتان منعقد شد.مدیرکل شیلات خوزســتان در حاشیه این 
نشســت گفت: این دیدار با هدف توســعه تعاملات بین ادارات و استفاده از 
ظرفیت های بین بخشی و ایجاد فرصت های اشتغال مولد برگزار شد.ابوعلی، 
با بیان اینکه ایجاد اشــتغال در زندان ها مســتلزم همکاری و حمایت کلیه 
نهاد ها و سازمان هاست تصریح کرد: با اشتغال زایی می توان زمینه اصلاح و 
تربیت زندانیان را فراهم آورد.وی، افزود: استان خوزستان دارای ظرفیت ها 
و پتانســیل های بی شماری است و عدم استفاده صحیح از این ظرفیت ها 

به تهدید تبدیل شده است.
ابوعلی یادآور شد: در راستای فراهم سازی بسترهای مناسب برای رونق 
تولید در حوزه آبزی پروری و اســتفاده از ظرفیت های آموزشــی و ترویجی 
با ایجاد زمینه های اشــتغال، حمایت و توانمندسازی شغلی زندانیان واجد 
شــرایط و خانواده های آنان از طریق ایجاد مهارت در زمینه شــیلات، این 
تفاهم نامه به امضا رسیده است.وی محورهای مهم این تفاهم نامه را استفاده 
بهینه و کارآمد از ظرفیت های مشــترک این دو دستگاه اجرایی، همچنین 
اجرای دوره ها و کارگاه های آموزشی در زمینه های مختلف آبزی پروری با 
رویکرد کارآفرینی و تولید با صدور گواهینامه مهارتی، بهره مندی مددجویان 

از تسهیلات خوداشتغالی در زمینه شیلات مطرح کرد.

سرپرســت معاونت بهبود تولیــدات گیاهی جهاد 
کشــاورزی آذربایجان غربی از برداشــت گیاه دارویی 
بادرشبو از سطح 3۰۰ هکتار از اراضی زیر کشت این 

گیاه در سطح استان خبرداد.
به گزارش روابط عمومی جهاد کشاورزی آذربایجان 
غربی ، جعفر وحدت افزود: امسال 3۰۰هکتار از اراضی 
استان زیر کشت بادرشبو رفته است که برآورد می شود 
از این مزارع حدود ۶ هزار تن پیکره رویشــی تولید و 
به بازار عرضه شود.وحدت  با تاکید بر ضرورت مبارزه 
به موقع باعلفهای هرز ومدیریت بهینه مصرف آب در 
مزارع و دقت درروشهای کشت وبرداشت این محصول 
اظهار کرد: همزمان با فرا رسیدن مرداد ماه استحصال 
گیاه بادرشــبو در آذربایجان غربی آغاز می شود و تا 

اواخر شهریور ماه ادامه می یابد.
وی ادامه داد: تعداد ٥ واحد تولید عرقیات گیاهی 
جهت عرقگیری از محصول بادرشــبو کشت شده در 
ســطح استان فعالیت دارند و عرق استحصالی  جهت 

مصرف در تهیه شــربت ، نقل در داخل استان و مازاد 
آن به خارج از اســتان صادر می گردد.وحدت با بیان 
اینکه از این میزان تولید بیش از دو و نیم میلیون لیتر 

عرق استحصال می شود، تاکید کرد: بخشی از محصول 
تولیــدی برای تهیه عرقیــات و برای مصارف صنعتی 
توســط کارخانه های اســتحصال عرقیات به مصرف 

رسیده و بخشی دیگر نیز به صورت سنتی و در کارگاه 
های کوچک عرق گیری یا در منازل مورد استفاده قرار 
می گیرد.وی گفت: ارومیه ، خوی ،سلماس و میاندوآب 
جزو شهرستانهایی هستند که کشت عمده این محصول 
در آنها انجام می شــود.وی همچنین تاکید کرد: کار 
خشک کردن سرشاخه های گلدار این محصول برای 
ایجــاد تنوع و افزایش زمان عرضه محصول برای تهیه 
دمنوش در دستور کار مدیریت باغبانی و مجری طرح 
گیاهان دارویی اســتان قرار گرفته است.  بطوری که 
با خشــک کردن سرشاخه در سایه می توان در طول 
سال از این محصول ارزشمند استفاده کرد.لازم به ذکر 
است که بادرشبو گیاهی آرام بخش و اشتها آور است 
که در مرحله گلدهی از بیشترین مقدار ماده ی موثره 
برخوردار اســت . بدین منظور برای استخراج اسانس 
اواخر مرحله گلدهی هنگامی که یک ســوم گلها سبز 
رنگ شده باشند زمان مناسبی برای برداشت محصول 

می باشد.

۱۵۰ دستگاه پکیج خورشیدی بین عشایر آذربایجان غربی توزیع 
می شود

مدیرکل امور عشایرآذربایجان غربی گفت: در سال جاری 1٥۰ دستگاه پکیج 
خورشیدی به صورت رایگان برای مصارف خانوار عشایری تامین  شده که توزیع 

آن در بین عشایر استان آغاز شده است. 
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی ، علی ناجی 
در بازدید از ییلاقات مرگه پیواز شهرســتان اشــنویه اظهار کرد:این پکیج های 
خورشیدی جهت ایجاد روشنایی و برای استفاده خانوارهای عشایری در ییلاقات 

استان تامین شده  که در بین آنها توزیع می شود.
وی افزود: جهت تامین این پکیج های خورشیدی بیش از سه میلیارد و ٥۰۰ 

میلیون ریال هزینه شده است.
مدیرکل امور عشایرآذربایجان غربی ادامه داد: در اجرای سیاست های اقتصاد 
مقاومتی مدیریت سبز و همچنین استفاده بهینه از منابع و صرفه جویی در منابع 
انرژی و اســتفاده از انرژی های پاک، اداره کل امور عشــایر آذربایجان غربی این 
پکیج های خورشیدی را در مناطق عشایری توزیع کرده است.ناجی اضافه کرد:  
امسال همچنین ۲٥ میلیارد ریال اعتبار برای اجرای طرح های عشایری در مناطق 

مختلف استان تخصیص یافته است.
وی اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 1۰ طرح عمرانی عشایری 
از جمله تامین آب شــرب انســان و دام، احداث آبشار دامی و مرمت و بازسازی 

چشمه ها در مراتع و ییلاقات آذربایجان غربی اجرا شده است.
در حاشیه این بازدید و در نشستی با حضور مدیرکل امور عشایر آذربایجان غربی 
و مسوولان شهرستان اشنویه، مشکلات مختلف عشایر این شهرستان نیز مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.      
   

 توزیع بیش از ۱۹ هزار و ۸۰۰ تن کود شــیمیایی بین کشاورزان 
استان قزوین

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین گفت: 19 
هزار و 877 تن کود شیمیایی در چهار ماهه نخست سال جاری  بین کشاورزان 

استان توزیع شده است. 
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین، مجید اسماعیلی 
با اعلام این خبر افزود: از این میزان کود توزیع شده، 19 هزار و ۴8۰ تن کود ازته، 

3۰۴ تن کود فسفاته و 93 تن کود پتاسه بوده است. 
وی با تاکید بر لزوم تامین به موقع و مناسب کود و سایر نهاده های مورد نیاز 
کشاورزان خاطر نشان کرد: خوشبختانه کود شیمیایی مورد نیازکشاورزان استان 
همواره به میزان لازم تأمین شــده و نگرانی از این بابت در سطح استان قزوین 

وجود ندارد.

 انتصاب معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشاورزی 
استان قزوین

طی حکمی از سوی رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین، حمیدرضا 
عزتی به عنوان معاون بهبود تولیدات دامی این سازمان منصوب شد.

به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین، در حکم فاطمه 
خمسه خطاب به حمیدرضا عزتی آمده است:

نظر به تعهد، توانمندی، تجارب ارزنده و سوابق جنابعالی، به موجب این حکم 
به عنوان معاون بهبود تولیدات دامی سازمان منصوب می گردید.

امید اســت با اتکال به خداوند قادر متعال بــا بهره گیری از کلیه امکانات و 
اســتعدادهای موجود و با حفظ رعایت قوانین و مقررات ضمن نظارت، پیگیری 
،هماهنگی و همکاری با کلیه واحدهای سازمانی و دستگاه های وابسته، در اجرای 
سیاست ها و اهداف مندرج در شرح وظایف تشکیلات ابلاغی و امور محوله موفق 

و مؤید باشید.
گفتنی است، علی شاپورزاده معاون قبلی بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد 
کشاورزی استان قزوین، به سمت مشاور عالی رییس سازمان منصوب شده است.

 آغاز برداشت سیب زمینی تابستانه در 2۰ هکتار از مزارع استان 
همدان

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان همدان از آغاز برداشت سیب زمینی 
تابستانه در ۲۰ هزار هکتار از مزارع استان خبر داد

 منصــور رضوانــی جــلال، رئیــس ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان 
همــدان گفــت: متوسط برداشــت ســیب زمینی از مــزارع اســتان همدان 
 3۴ تــا ۴۰ تــن در هــر هکتار اســت و یک پنجم ســیب زمینی کشــور در 

همدان تولید می شود.
او تصریح کرد: با توجه به حجم بالای تولید سیب زمینی در استان و نیاز به 
استفاده بهینه از این محصول راهبردی، در کنار بحث تولید، تقویت و گسترش سه 
بخش دیگر شامل سردخانه ها، صنایع تبدیلی و صادرات نیز مورد توجه سازمان 

جهاد کشاورزی همدان قرار دارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی اســتان همدان، پیک برداشت سیب زمینی 
تابســتانه را مردادماه عنوان کرد و افزود: بیشترین میزان برداشت سیب زمینی 

پاییزه نیز در مهرماه انجام می شود.
منصور رضوانی جلال با بیان اینکه پارسال ۲8 هزار و 8۰ هکتار سیب زمینی در 
مزارع استان همدان کشت و 913 هزار تن سیب زمینی برداشت شد، افزود: 1۰۰ درصد 
 مزارع سیب زمینی استان همدان مکانیزه و 9٥ درصد سطح این مزارع مجهز به سیستم

 آبیاری تحت فشار است.

 اجرای طرح برخورد با رانندگان پرخطر در یزد
سید محمد جواد عرفان فر / یزد،رئیس پلیس راهور استان گفت: گواهینامه 
رانندگان پرخطر باطل می شود .ســرهنگ »مهدی زارع« در گفت و گو با خبر 
نگار پایگاه خبری پلیس، از آغاز طرح تشدید برخورد با رانندگان پرخطر و حادثه 
آفرین خبر داد و اظهار کرد: ابطلال گواهینامه این دسته از رانندگان پس از تایید 
عدم سلامت آنها در مراجع ذیصلاح انجام خواهد شد.وی ادامه داد: طرح تشدید 
و برخورد با رانندگان حادثه آفرین با هماهنگی مقامات قضایی استان یزد با هدف 
افزایش ایمنی ترافیک انجام می گیرد.رئیس پلیس راهور اســتان یزد گفت: در 
راستای این طرح با آن دسته از رانندگان که اقدام به حرکات خطرآفرین مانند 
سرعت بالا، حرکات مارپیچ، لایی کشی و .... کنند به شدت برخورد خواهد شد.زارع 
افزود: این طرح قانونی شامل توقیف خودرو به مدت 3 ماه، ضبط و ابطال گواهینامه 
و ممنوعیت رانندگی خواهد بود و اجرای آن با کمک دوربین های نظارتی و عوامل 

انتظامی به صورت مستمر در دستور کار پلیس قرار دارد.

 کشف بیش از 2۳ تن برنج قاچاق در »آزادشهر«
گروه اســتان ها- گلســتان- فرمانده انتظامي استان از کشف ۲3 تن و ٥3۰ 
کیلو برنج قاچاق به ارزش ۶ میلیارد ریال در شهرستان آزادشهر خبر داد.مومنی 
:گلستان -  سردار »سعید دادگر« در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، 
اظهار داشت: ماموران انتظامی شهرستان آزادشهر در ایست و بازرسی »تیل آباد« 
حین کنترل خودروهای عبوری به یک دستگاه کامیون مشکوک و آن را متوقف 
کردند.وي افزود: در بازرســی از این کامیــون، ۲3 تن و ٥3۰ کیلو برنج قاچاق 
کشــف که برابر اعلام کارشناســان ارزش آن ۶ میلیارد ریال برآورد شده است.

فرمانده انتظامی استان گلستان گفت: در این عملیات یک متهم پس از تشکیل 
پرونده برای انجام مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد.سردار دادگر تصریح 
کرد: مقابله با پدیده شوم قاچاق یکی از اولویت های اصلی نیروی انتظامی بوده و 

پلیس گلستان با تمام توان در این راستا تلاش خواهد کرد.

 
هر شخص می تواند مالک چند سیم کارت باشد؟ 

در حالی که هر شخص حقیقی می تواند در مجموع از تمامی اپراتورهای 
تلفن همراه، حداکثر تعداد 1۰ ســیم کارت فعال به نام خود داشته باشد، 
برای آگاهی از تعداد سیم کارت هایی که در هر اپراتور به نامش ثبت شده، 

می تواند به سایت رگولاتوری مراجعه کند.
به گزارش ایسنا،  سیم کارت دائمی یا اعتباری تلفن همراه را می توان 
به  صــورت حضوری از طریق نمایندگی های خدمــات اپراتورها و دفاتر 
پیشــخوان خدمات دولت و یا به صورت غیرحضــوری از طریق پورتال 
یا فروشــگاه های مجــازی اپراتورها تهیه کرد. ســازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطــات رادیویــی اعلام کرد که در زمان خرید ســیم کارت جدید، 
فعال سازی ســیم کارت خریداری شــده تنها از طریق ارسال رمز یکبار 
مصرف )OTP( به یکی از ســیم کارت های از قبل خریداری شــده و قابل 

دسترسی مشترک امکان پذیر است.
برای متقاضیان ســیم کارت اولی، متقاضی می تواند یک شماره معرف 
را به متصدی ثبت نام اعلام و پس از دریافت پیامک رمز یکبار مصرف از 
سوی معرف و درج در سامانه اپراتور برای خرید و فعال سازی سیم کارت 
اقدام کند. سیم کارت فعال، سیم کارتی است که مشترک، در شبکه تلفن 
همراه، امکان دریافت خدمات را داشــته و همچنین با توجه به مصوبات 

کمیسیون و یا سایر مقررات مرتبط سلب امتیاز نشده باشد.
چند سیم کارت می توان خرید؟

براســاس مقررات هر شــخص حقیقی می تواند در مجموع از تمامی 
اپراتورهای تلفن همراه، حداکثر تعداد 1۰ ســیم کارت فعال به نام خود 
داشــته باشــد. اتباع غیرایرانی با داشــتن مدارک هویتی معتبر شامل 

گذرنامــه، کارت پناهندگــی، کارت اقامــت )آمایــش(، کارت هویت و 
کارت ســبز می توانند به صورت همزمان حداکثر سه سیم کارت فعال از 
مجموع تمامی اپراتورهای تلفن همراه به نام خود داشته باشند. اشخاص 
حقوقی مانند شــرکت ها برای تعداد سیم کارت های فعال به نام خودشان 

محدودیتی ندارند.
اشــخاص حقیقی می توانند از طریق ســیم کارتی که به نام خودشان 
ثبت شده، با ارسال کد ملی به سرشماره 3۰۰۰1٥۰ یا مراجعه به سایت 
رگولاتوری به آدرس www.cra.ir، منوی حقوق کاربران، گزینه اســتعلام 
سرویس های مشترکین، از تعداد سیم کارت هایی که در هر اپراتور به نام 
آنها ثبت شده مطلع شوند و یا اینکه از طریق اپلیکیشن مدیریت حساب 
هر اپراتور )رایتل من، همراه من، ایرانســل من( از تمامی سیم کارت های 

به نام خود در همان اپراتور مطلع شوند.
 تمامی مسوولیت های استفاده از سیم کارت، حتی اگر کسی به غیر از 
مالک از آن استفاده کند، به عهده مالک آن است. همچنین ارسال پیامک 
انبوه تبلیغاتی یا تبلیغات پیامکی با ســیم کارت شخصی ممنوع است و 
استفاده از سیم کارت شخصی برای تبلیغات، باعث مسدود شدن سرویس 

ارسال پیامک و قطعی سیم کارت می شود.

 از تخریب تا برآورد خسارت
 بارش باران و جاری شدن سیلاب طی چند روز گذشته موجب خسارت هایی 
به بخش های کشــاورزی، راه ها و منازل مسکونی در برخی استان ها شد. در 
پی تشدید فعالیت سامانه بارشی که با رگبار باران و رعدوبرق، وزش باد شدید 
موقت در نقاط مختلف کشور به ویژه استان های شمال و شمال شرقی همراه 
بود طغیان رودخانه ها، آبگرفتگی معابر و سیلابی شدن مسیل ها را به دنبال 
داشت که البته این وضعیت طبق اعلام سازمان هواشناسی در روزهای آینده 
نیز در اســتان های مازندران، گیلان، گلستان، اردبیل، شمال آذربایجان غربی، 
خراسان شمالی، برخی مناطق آذربایجان شرقی و شمال کردستان ادامه دارد.

سیلاب طی ۲ روز گذشته باعث وارد آمدن خسارت به ۲٥ روستای شهرستان 
بابل در استان مازندران شد که البته این سیل آسیب جانی و تخریب مناطق 
مسکونی نداشته اما جاده شیخ موسی، راه های روستایی و دو پل در روستاهای 
امیرده و گردرودبار و دو پل موقت در روستاهای وولی کله و بتلیم تخریب شده و 
شالیزارهای برخی از روستاها و دو مزرعه ماهی در روستاهای خریون بندپی  شرقی 
و دولت - رودبار بندپی غربی در این سیلاب خسارت دیده است. میزان خسارت 

وارد شــدن به حوزه راه این شهرستان حدود ٥۰ تا ۶۰ میلیارد تومان برآورد 
می شود و خسارت به بخش خصوصی اعم از کشاورزی در دست بررسی است.

از دیگر خسارت های سیل در مازندران می توان به بالا آمدن آب رودخانه 
و تخریب پل موقت روستای درزیکلا و منگل در شهرستان سوادکوه اشاره کرد 

که این پل برای دسترسی 13 روستا به شهر بود.
در بخش تاریخی و کوهستانی کجور واقع در فاصله حدود  7٥ کیلومتری 
جنوب شرقی نوشهر هم به دلیل سیلاب 7۰۰ راس دام سبک و سنگین تلف شد. 
بخش بلده واقع در شهرستان نور هم در قسمت سربندها، نهرها، جاده های بین 
مزارع و زمین های کشاورزی در چهار روستای یالرود، فراسب، کمرود و ورازان 
دچار خسارت شد که براساس برآورد اولیه 8۰ درصد به زمین های کشاورزی 
و تاسیسات یالرود ، ۶۰ درصد به روستای کمرود ، ۴۰ درصد به روستای فراسب 
و ۲۰ درصد به روستای ورازان خسارتی وارد شده است و دو واحد مسکونی در 
روستای کمرود دچار آبگرفتگی شد. علاوه بر این بارش های شدید باران و جاری 
شدن سیل ٥۰ کیلومتر از مسیر راه های عشایری این شهرستان تخریب شده 

و به علت تلف شــدت تعدادی از دام ها خسارات سنگینی به بخش دام عشایر 
منطقه وارد شــد و اکنون مسوولان در تلاش برای تامین، تهیه و ماشین آلات 
سنگین راه سازی از جمله لودر برای بازگشایی راه های عشایری مسدود و تخریب 

شده از سیل هستند.
مناطق ییلاقات عشایرنشــین پیازه رود ، زردنم ، تالشه دره و ثمره خانه این 
شهرســتان هم دچار خســارت شد. در کلاردشت قســمت دیگری از استان 
مازندران هم با جاری شــدن سیلاب و ورود گل و لای به تاسیسات آبرسانی ، 
شرکت آب و فاضلاب ناگزیر به خارج کردن تصفیه خانه آب کلاردشت از مدار 
شــد و چندین سردهنه کشاورزی در منطقه رودبارک شهرستان تخریب شد. 
در استان آذربایجان شرقی هم طی چند روز گذشته با شدت گرفتن بارش ها 
محور سرچم - اردبیل، معابر عمومی و تعدادی از مغازه ها در شهر میانه و شهر 
آچاچی، بخشی از روستاهای غریب دوست، کلهر و اونلیق و روستای آرگون بخش 
خداجو موجب آبگرفتگی شد و این بارندگی ها در شهرستان های مراغه، میانه، 
سراب، شبستر و بخش خسرو شهر شهرستان تبریز خساراتی به همراه داشت.
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جای او مربی ایرانی بود اعدامش می کردند!
رضا مومنی مقدم می گوید که آلکنو به 
خوبی از نیمکت ایران شناخت کافی نداشت 
و اگر این نتایج توسط مربی ایرانی به دست 

می آمد قطعا الان اعدامش می کردند!
رضا مومنــی مقدم ملی پوش اســبق 
والیبــال ایــران و مربی ســابق تیم ملی 
نوجوانان، در خصوص عملکرد ملی پوشان 
والیبــال ایران در المپیــک ۲۰۲۰ گفت: 
تیم ملی والیبال ایران در یک ســال و نیم 
گذشــته تنها در لیگ ملــت های والیبال 
بــازی کرد که آن مســابقات هم با حضور 
کادر فنــی جدید بود. باید گفت زمانی که 
مربی جدید و کادر فنی جدید در تیم ملی 
حضور پیدا می کند باید زمان لازم شناخت 
از تیم را داشته باشد که متاسفانه آلکنو در 
این مدت زمــان کم تنها در لیگ ملتهای 
والیبال فرصت داشــت بازیکنان را محک 
بزند و برای همین در آن مسابقات ترکیب 

های متفاوتی را امتحان کرد.

 آلکنو هنوز به شــناخت کافی 
نرسیده بود

او ادامه داد: در المپیک شــروع خوبی 
داشــتیم و توانستیم لهســتان را شکست 
دهیم. با این پیــروزی ما امیدوار به ادامه 
کار شدیم چرا که ملی پوشان بازی بسیار 
خوبی را از خود نسبت به لیگ ملت ها به 
نمایش گذاشــتند. ملی پوشان نباید بازی 
با کانادا  را از دست می دادند اما متاسفانه 
این اتفاق افتــاد. کانادا رقیبی بود که می 
توانستیم آن را شکست دهیم اما روز بد ما 
و روز خوب آنها باعث شد شکست بخوریم. 
کانادا  آنالیز بســیار دقیقی نسبت به ایران 
داشــت و تمام تاکتیک های ایران را آنالیز 
و پیش بینی کرده بود. با این تفاسیر کانادا 
توانســت عزم تیم ملی را بهم بزند و ایران 

را شکست دهد.
مومنی مقدم ادامــه داد: کادرفنی می 
توانســت مانند بازی های گذشته با تغییر 
سیستم و یا حتی تغییر بازیکنان، در بازی 
با کانادا پیروز شــود اما این موضوعات به 
عدم شــناخت دقیق کادر فنی از نیکمت 
ایران بر می گردد. آلکنو مربی بزرگی است 

اما مسابقات المپیک شرایط خاص خود را 
دارد و همــه تیم ها با بهترین شــرایط در 
ایــن رقابت ها حضور پیدا می کنند. طبق 
پیش بینی همه کارشناسان و مردم، ایران 
می توانست به راحتی از گروه خود صعود 
کند اما این اتفاق رخ نداد. با شکست کانادا 
می توانستیم به عنوان تیم سوم به دور بعد 
صعود کنیم. حتی بعــد از پیروزی مقابل 

لهستان امید به رتبه های بالا داشتیم.

 صعود نکــردن از دور مقدماتی 
المپیک برای ایران خوب نیست

ملی پوش اســبق والیبــال گفت: ژاپن 
تیمی است که بر پایه ی نظم و تکنیک فوق 
العاده کار را جلو می برد. ژاپن جنگندگی 
بالایی از خود نشان داد و ما موفق نشدیم 
پیروز شــویم و از گروهمان صعود کنیم. 
معتقــدم در ایــن رقابت عملکــرد خوبی 
نداشتیم و احساس می کنم عدم صعود از 
گروه برای ایران خوب نباشد چرا که هیچ 
کس از  این موضوع راضی نیســت. اما از 

جهتــی دیگر، بازیکنان تمام تلاش و توان 
خود را به نمایش گذاشتند. باتوجه به کسب  
دو شکســت مقابل ژاپن در ماه ها گذشته 
می توان نتیجه گرفت که افتی در تیم ملی 
والیبال داشته ایم و باید این موضوع بررسی 
شود. در سال های گذشته ما همواره ژاپن 
را شکســت داده ایم اما وقتی که در یک 
ماه و نیم گذشته دو بار شکست می خوریم 
نشان می دهد که جایی از کار ایراد دارد و 
باید آسیب شناسی صورت گیرد. باید دید 
چه عواملی باعث شده مقابل ژاپن شکست 
بخوریــم و یا تیم ژاپن چه کارها کرده که 

مقابل ما پیروز شده است.

 شاید با مربی ایرانی همین نتیجه 
یا حتی بهتر نتیجه می گرفتیم

مومنی مقدم گفت: مســابقات المپیک 
تمام شــده و نباید دیگــر به آن فکر کرد. 
بایــد تصمیماتی بگیریم که در ۴ ســال 
آینــده بتوانیم نتایج خوبــی را ثبت کنیم 
و روند رو به رشــدی داشته باشیم تا افت 

نکنیم. در این مدت پوست اندازی خواهیم 
کرد و شــاید بازیکنان با تجربه از تیم ملی 
خداحافظی کنند و باید با یک برنامه درست 

کار را جلو ببریم.
او ادامه داد: عدم ثبات در کادر فنی از 
گذشته وجود داشته است. آقای کولاکویچ 
که در تمامی رقابت ها شــرکت کرده بود 
از لحــاظ آماری عملکرد بدی نداشــت و 
توانست سوم جهان شود و نتیجه خوبی را 
گرفته بود. بعد از اینکه وارد کرونا شــدیم 
و نتوانســتیم از کولاکویچ  استفاده کنیم 
بین مربی خارجی و مربی ایرانی باید یکی 
را انتخــاب می کردیم. خیلی ها نظر داده 
بودند که مربی ایرانی هدایت تیم را برعهده 
بگیرد. شــاید با مربی ایرانی این نتیجه یا 
حتی نتیجه ای بهتــر می گرفتیم اما اگر 
این نتایج توســط مربی ایرانی به دســت 
مــی آمد قطعا الان اعدامــش می کردند! 
همانطور که دیدیم با بهترین مربی جهان 
باز نتیجه خوبی نگرفتیم. عدم ثبات کادر 
فنی می تواند در نتیجه گیری در مسابقات 

تاثیرگذار باشد.  

نباید مانند سیستم عربی عمل   
کنیم

او گفــت: زمانــی که ولاســکو آمد به 
استرالیا باختیم و به المپیک ۲۰1۲ نرفتیم. 
قطعا که بهتر از ولاسکو نداریم چرا که همه 
از او یاد می کنند. در ســال اول با ولاسکو 
هم نتیجه خوبــی نگرفتیم اما بودن آقای 
ولاسکو باعث شد که تفکرات این مربی به 
بازیکنان القا شــود و شناخت خوبی شکل 
بگیرد. پس از این موضوع تیم ایران به یکی 
از قدرت های جهان تبدیل شد. مربی نیاز 
به زمان دارد و نباید مانند سیســتم عربی 
عمل کنیم و بعد از هر شکست مربی عوض 
کرده و یا پس از برد خوشحال باشیم. باید 
برنامه ریزی کرد چرا که ایران یکی از قدرت 
هایی اســت که می تواند با علم مدیریت، 
مربیگری و روانشناسی تیم قدرتمندی را 
داشته باشــد. جایگاه ایران باید بین پنج 
تیم برتر جهان باشــد و نباید از آن پایین 
تر بیاییم اما متاسفانه اکنون اینگونه نیست.

 در قهرمانی آســیا کار سختی 
داریم

او در خصوص مسابقات قهرمانی آسیا 
گفت: کار بســیار سختی داریم چرا که با 
تیم کامل در مســابقات حاضر نخواهیم 
بود. عطایی ســرمربی این تیم اســت که 
قرار بــوده تلفیقــی از بازیکنان جوان و 
باتجربــه را در این رقابتها بازی دهد. کار 
بســیار ســختی داریم و احتمالا ژاپن به 
دلیل اینکه میزبان اســت با ترکیب کامل 
شــرکت می کند و تیم های دیگر مانند 
کــره و چین به دلیل اینکــه در المپیک 
نبوده اند قطعا بــا برنامه ریزی پا به این 
رقابت ها خواهند گذاشــت. اگر بخواهیم 
با انرژی منفــی و عملکردی ضعیف وارد 
این رقابت ها شــویم قطعا دچار مشــکل 
خواهیم شد. باید دید که ترکیب باتجربه 
هــا و جوان ها در ایــن رقابت ها چگونه 
خواهد شد و امیدوارم که بتوانیم در این 

موفق شویم. مسابقات 

 
 

 انصــاری و احمــدزاده محرومــان فــولاد در نیمــه نهایــی جــام 
حذفــی فوتبــال

ــادواره  ــال )ی ــی فوتب ــی جــام حذف ــه نیمــه نهای ــان مرحل اســامی محروم
ــد. ــلام ش ــل 1۴۰۰-1399 اع ــهر( فص ــازی خرمش آزادس

 بــه نقــل از  ســازمان لیــگ فوتبــال ایــران، ۲ بازیکــن فــولاد خوزســتان، 
ــا ســپاهان و  ــه دلیــل دریافــت کارت قرمــز در مســابقه ب ساســان انصــاری ب
ــام  ــی ج ــه نهای ــان نیم ــی( محروم ــت انضباط ــدزاده )محرومی ــاد احم فرش
حذفــی هستند.چهارشــنبه 13 مــرداد اســتقلال بــا گل گهــر و فــولاد 
خوزســتان بــا ملــوان بندرانزلــی دو مســابقه نیمــه نهایــی را در تهــران و اهــواز 
برگــزار خواهنــد کرد.مســابقه فینــال نیــز روز 17 مــرداد در اصفهــان برگــزار 

مــی شــود. 

 هزینه هنگفت ماندن مغانلو برای پرسپولیس
باشــگاه ســانتاکلارا پرتغــال بــرای انتقــال مهاجــم ایرانی اش به پرســپولیس 
مبلــغ ٥۰۰ هــزار یــورو خواســته اســت. بــا اعــلام ابراهیــم شــکوری، معــاون 
باشــگاه پرســپولیس، باشــگاه ســانتاکلارای پرتغــال خواهــان ٥۰۰ هــزار یــورو 
ــلام  ــن اع ــو شــده اســت.او هم چنی ــه شــهریار مغانل ــرای صــدور رضایت نام ب
کــرد کــه بــا توجــه بــه مبلــغ حــدود ۴ میلیــارد تومانــی کــه بــه خــود بازیکن 
بایــد بدهنــد، مانــدن مغانلــو حــدود ۲۰ میلیــارد تومــان بــرای پرســپولیس 
ــوان باشــگاه اســت. هزینــه خواهــد داشــت کــه در حــال حاضــر خــارج از ت

هم چنیــن معــاون باشــگاه پرســپولیس اعــلام کــرد کــه ایــن باشــگاه مبلغ ٥۰ 
هــزار یــورو بــرای انتقــال قرضــی ایــن فصــل مغانلــو بــه ســانتاکلارا پرداخــت 
کــرده است.شــکوری خاطرنشــان کــرد: در حالــی کــه مــا تــوان مالــی بــرای 
ایــن انتقــال را نداریــم، یــک باشــگاه ایرانــی اعــلام کــرده کــه می توانــد ایــن 

مبلــغ را پرداخــت کنــد و مغانلــو را بــه خدمــت بگیــرد. 

 پیشنهاد ۶۰ میلیارد تومانی برای احمد نوراللهی!
ــان رســیده و  ــه پای ــراردادش ب شــماره هشــت محبــوب پرسپولیســی ها ق

همــه در انتظــار حضــورش در باشــگاه و تمدیــد آن هســتند.
 احمــد نوراللهــی بــا حضــور در برنامــه فوتبــال برتــر و برابــر محمدحســین 
میثاقیــان در خصــوص اتفاقاتــی کــه در طــول ســالیان اخیــر برایــش شــکل 
گرفتــه و البتــه موفقیــت بــا ایــن تیــم در مســیر دســتیابی بــه پنــج عنــوان 
ــان  ــاره پای ــپولیس درب ــت پرس ــماره هش ــو پرداخت.ش ــه گفتگ ــی ب قهرمان
قــراردادش و شــرایط تمدیــد آن گفــت: از یکــی دو ســال قبــل یــک ســری 
ــه از  ــی ک ــپولیس و تیم ــن پرس ــت م ــه اولوی ــا همیش ــود. ام ــنهادات ب پیش
ــد. خــودم  ــلا اشــاره کردن ــم قب ــای شــکوری ه ــودم. آق بچگــی عاشــق ان ب
ــاله ۶۰  ــر و دو س ــگ قط ــگاه از لی ــتم در باش ــه داش ــنهاداتی ک ــاره پیش درب
میلیــارد پــول مــی دادنــد. در آن مقطــع هنــد بودیــم و مــن بــه آن جــواب رد 
دادم. همیشــه اولویــت مــن پرســپولیس بــوده امــا امیــدوارم باشــگاه شــرایطی 
ــی از  ــد. خیل ــکل دهن ــان ش ــر بازیکن ــرای دیگ ــه ب ــن ک ــرای م ــا ب ــه تنه ن
بازیکنــان از ایــن پــول ســنگین نمــی گذرنــد. ایــن حــق را بایــد بــه بازیکنــان 
بدهیــم کــه بــه فکــر آینــده اش باشــد و هــر بازیکنــی یک عمــر فوتبالــی دارد. 
مــن همیشــه اولویــت اول و آخــرم پرســپولیس بــوده و جدایــی از پرســپولیس 
ــردم و در  ــی ک ــه از بچگــی آن را تشــویق م ــم ســخت اســت. تیمــی ک برای
نهایــت بــه آرزوی بچگــی کــه پوشــیدن پیراهــن شــماره هشــت کــه عاشــق 

ــودم برســم.  آن ب

 دستیار یحیی هم حرف از رفتن زد
مطهری احتمالا در فصل جدید سرمربی خواهد بود.

 امــروز خبــر رســید افشــین پیروانــی و کریــم باقــری احتمــالا از کادر فنــی 
پرســپولیس جــدا مــی شــوند. حــالا حــرف هــای حمیــد مطهــری دســتیار 
یحیــی هــم رنــگ و بــوی جدایــی مــی دهــد. او مــی گویــد: »افتخــار می کنــم 
ــد  ــلا پایبن ــتم کام ــه داش ــدی ک ــه تعه ــم و ب ــپولیس کار کردی ــه در پرس ک
بــودم. در ایــن فصــل چهــار پیشــنهاد ســرمربی گــری داشــتم. دو بــار بــرای 
هدایــت نســاجی بــا مــن صحبــت شــد. یــک بــار بــرای هدایــت شــهر خــودرو 
و ایــن آخریــن بــار هــم پیشــنهاد ســرمربی گــری ســایپا را بــه مــن دادنــد. 
« مطهــری ادامــه مــی دهــد: »آمــاده قبــول ایــن چالــش هســتم امــا بــه هــر 
صورتــی نمی خواهــم کار کنــم. بایــد شــرایط خوبــی وجــود داشــته باشــد کــه 
ــن  ــن خــودم را پایین تری ــا اســت و م ــک دری ــال ی ــم. فوتب کار را شــروع کن
ســطح می دانــم. بایــد کار کنــم و یــاد بگیــرم. مــن کنــار آقــای گل محمــدی 
بــا جــان و دل کار کــردم و بــاز هــم دوســت دارم ادامــه بدهــم امــا جاهــای 

ــرای پیشــرفت اتفاقــی رخ می دهــد.« دیگــر ب

  مربی اسبق استقلال در قطر ماندنی شد
باشــگاه الخــور تصمیــم گرفــت تــا قــرارداد وینفــرد شــفر ســرمربی آلمانــی 

خــود را بــرای یــک ســال دیگــر تمدیــد کنــد.
 روزنامــه الرایــة قطــر اعــلام کــرد کــه وینفــرد شــفر پیرمــرد آلمانــی بــرای 
فصــل بعــد نیــز در لیــگ ســتارگان قطــر مربیگــری مــی کنــد. ایــن روزنامــه 
ــا یــک ســال  نوشــت کــه مدیریــت باشــگاه الخــور تصمیــم گرفتــه اســت ت
دیگــر بــه ســرمربی آلمانــی خــود فرصــت دهــد تــا ایــن تیــم را بــه رتبــه های 
بهتــری برســاند.وینفرد شــفر در هفتــه هــای پایانــی فصــل قبل هدایــت الخور 
قعــر جدولــی را بــه عهــده گرفــت و اتفاقــا نتایــج خوبــی را نیــز بــا ایــن تیــم 
کســب کــرد. آنهــا راهــی دیــدار پلــی آف بقــا یــا صعــود بــه لیــگ ســتارگان 
ــگ ســتارگان  ــر الشــحانیه، توانســت در لی ــروزی براب ــا پی شــدند و الخــور ب
باقــی مانــده و از ســقوط فــرار کند.نتایــج وینفــرد شــفر بــا الخــور مــورد توجه 
مدیــران باشــگاه قــرار گرفتــه و آنهــا قــرارداد ایــن مربــی آلمانــی را بــه مــدت 
ــد. الرایــة همچنیــن خبــر داده کــه کــو  یــک فصــل دیگــر تمدیــد کــرده ان
جاشــول بازیکــن کــره ای ســابق الغرافــه، نخســتین خریــد شــفر بــرای فصــل 

بعــد خواهــد بــود.

  باشگاه سابق جهانبخش به دنبال مهاجم استقلالی
کاوه رضایی شاید به باشگاه جدیدی نقل مکان کند.

بــه گــزارش خبرگــزاری خبرآنلایــن؛ ســایت voetbalprimeur هلنــد امــروز 
ــا از  ــی اســت. آنه ــک مهاجــم ایران ــال ی ــه دنب ــر داد باشــگاه نایخمــن ب خب
پیشــنهاد باشــگاه نایخمــن بــه بــروژ بلژیــک بــرای جــذب کاوه رضایــی خبــر 
ــروژ  ــوب ب ــرمربی کل ــت س ــای کلمن ــی در برنامه ه ــم ایرانیجای ــد. مهاج دادن
ــاد اســت. کاوه رضایــی  ــدارد و احتمــال جدایــی اش از ایــن تیــم بســیار زی ن
یــک فصــل دیگــر بــا کلــوب بــروژ قــرارداد دارد. نایخمــن در گذشــته علیرضــا 

جهانبخــش را در اختیــار داشــت.

 اولین جلسه اسکوچیچ در تهران
برنامه ریزی برای تیم ملی آغاز شده است.

 نشســت ســرمربی تیــم ملــی بــا سرپرســت دبیرکلــی فدراســیون فوتبــال 
ــت  ــر، سرپرس ــی ف ــن کامران ــور حس ــا حض ــت ب ــن نشس ــد. ای ــزار ش برگ
دبیرکلــی، دراگان اســکوچیچ، وحیــد هاشــمیان و بقیــه اعضــای کادر فنــی در 
دفتــر سرپرســت دبیرکلــی برگــزار شــد. ایــن نشســت بــا محوریــت چگونگــی 
حضــور تیــم ملــی در مرحلــه نهایــی مســابقات انتخابــی جــام جهانــی ۲۰۲۲ 
قطــر برگــزار شــد و مقــرر شــد تمامــی خواســته هــای ســرمربی در این راســتا 

تامیــن شــود. 

با اتمام لیگ و انتقال چندین بازیکن به تیم های خارجی، در حال حاضر 
از فهرست بازی با عراق، فقط چهار بازیکن شاغل در لیگ برتر دیده می 
شوند و ما بقی بازیکنان لژیونرهای ایرانی حاضر در اروپا و آسیا هستند.

 با اتمام لیگ برتر و نهایی شدن انتقال برخی از ستاره های فصل گذشته 
به تیم های اروپایی، تیم ملی هم در آســتانه یک مقطع تاریخی اســت! 
موضوعی که پیش از این در تیم های ملی بزرگ جهان مانند فرانســه یا 
بلژیک هم دیده شده است.با انتقال کنعانی زادگان به الاهلی قطر، احسان 
حاج صفی به آاک یونان، پیام نیازمند به پورتیموئنســه پرتغال، حالا در 
آخرین ترکیب ۲3 نفره تیم ملی ایران، فقط ۴ بازیکن لیگ برتری دیده 
می شــود!از فهرست بازیکنان حاضر مقابل عراق در انتخابی جام جهانی، 
میلاد سرلک، احمد نوراللهی، مهدی ترابی و مهدی قایدی، چهار بازیکنی 
هســتند که در لیگ برتر ایران حضور دارند و حتی در روزهای گذشــته 
اخباری مبنی بر انتقال قایدی و نوراللهی هم به تیم های خارجی شنیده 
شــده است. کما اینکه فرهاد مجیدی چندی قبل اعلام کرد جلوی رشد 
قایدی را نخواهد گرفت که این موضوع به معنی انتقال احتمالی بهترین 

استعداد کنونی فوتبال ایران است.

با این حســاب، مجید حسینی )کایسری اسپور ترکیه(، امیر عابدزاده 
)پونفرادینا اسپانیا(، سردار آزمون )زنیت روسیه(، شجاع خلیل زاده )الریان 
قطر(، حسین کنعانی زادگان )الاهلی قطر(، مهدی طارمی )پورتو پرتغال(، 
پیام نیازمند و جعفر ســلمانی )پورتیموننســه پرتغال(، علیرضا بیرانوند 
)بوایشتا پرتغال(، علیرضا جهانبخش )فاینورد هلند(، احسان حاج صفی 

و کریم انصاری فرد )آاک آتن یونان(، سامان قدوس )برنتفورد انگلیس(، 
صادق محرمی )دینامو زاگرب کرواسی(، سعید عزت اللهی )وایله دانمارک(، 
مرتضی پورعلی گنجی )شنزن چین(، میلاد محمدی )خنت بلژیک( و علی 
قلی زاده و کاوه رضایی )شارلوای بلژیک( بازیکنان لژیونر تیم ملی هستند.

همچنین به این نفرات باید علی کریمی )کایســری اســپور(، اللهیار 
صیادمنش و شهاب زاهدی )زوریا اوکراین(، علی علیپور )ماریتیمو پرتغال(، 
امید ابراهیمی )الوکره قطر(، روزبه چشمی )ام صلال قطر( و ... را هم اضافه 
کرد که با وجود حضور در تیم های خارجی به تیم ملی دعوت نشده اند.

با این اوضاع و احوال، احتمالا ایران تا چندین سال دیگر، هیچ بازیکنی 
از داخل کشــور در تیم ملی نخواهد داشــت و هیچ رد و اثری هم از دو 
قطبی استقلال و پرسپولیس نمی ماند. چندین سال قبل و در زمان افول 
لیگ های داخلی فرانسه و بلژیک، همه بازیکنان این دو تیم ملی قدرتمند 
جهان را بازیکنان شاغل در خارج از لیگ های داخلی تشکیل می دادند. 
کما اینکه امسال در یورو ۲۰۲۰ هیچ بازیکنی از لیگ بلژیک در ترکیب 
اصلی شیاطین سرخ حضور نداشت و قبل از ظهور مجدد پاری سن ژرمن 

فرانسه هم با چنین شرایطی مواجه بود. 

تیم ملی فوتبال ایران در مسیری مشابه فرانسه و بلژیک!

سرمربی کروات تیم ملی بعد از ادامه همکاری با این تیم، 
در دیدارهای اخیر خود با مســوولان فدراسیون فوتبال 
خواهــان میزبانی در تهــران و همین طور برگزاری بازی 

تدارکاتی شده است.
 دراگان اســکوچیچ با اتمام ماموریــت خود در خرداد و 
حضور چند هفته ای در کرواسی برای سپری کردن دوران 
مرخصی، اکنون به تهران برگشته و مشغول برنامه ریزی 
برای تیم ملی اســت. او به دنبال حضور پرقدرت با ایران 
در انتخابی جام جهانی اســت تا ضمن رساندن ایران به 
جام جهانی قطر ۲۰۲۲، برای نخستین بار حضور در چنین 

رویدادی را تجربه کند.

  پرونده بازیکنان لیگ برتری بسته شد
 ســرمربی کروات تیم ملی و دســتیارانش در روزهای و 
هفته های گذشــته آخرین بازی های لیگ برتر را تماشا 
کردند و با تعطیلی مســابقات، آخرین برداشــت خود را 
از بازیکنان داخلی انجام داده اند. اگر چه هنوز ســه تیم 
لیگ برتری در مسابقات جام حذفی حضور دارند ولی به 
طور کلی ســه دیدار برای پایان یافتن فصل جاری باقی 

مانده است.
اسکوچیچ و دستیاران داخلی و خارجی او باید ظرف ۲۰ 
روز آینده فهرست نهایی بازیکنان مدنظر خود برای حضور 

در اردوی شهریور را اعلام کنند.
در واقــع با توجه به تعطیلی لیگ ایران، اســکوچیچ در 
روزهای آینــده فقط می تواند شــاهد عملکرد برخی از 
لژیونرهای شــاغل در لیگ روســیه و بلژیک باشد که به 
طور قطع اگر مشکلی وجود نداشته باشد، به تیم ملی هم 

دعوت خواهند شد.

  بازی تدارکاتی نخستین نیاز تیم ملی
تیــم ملی برای حضور در انتخابی جــام جهانی نیازمند 
برگزاری اردو و بازی تدارکاتی است. احتمالا اردوی ایران 
در تهران برگزار خواهد شد و به علت محدودیت های مربوط 
به شــیوع ویروس کرونا، سفر خارجی منتفی خواهد شد 
ولی اسکوچیچ از مسوولان فدراسیون فوتبال برگزاری یک 

دیدار تدارکاتی را مطالبه کرده است.
سرمربی تیم ملی که در گذشته و در مرحله دوم انتخابی 
جام جهانی به گفته رییس فدراســیون فوتبال قید بازی 
تدارکاتی را زده بود، این بار قبل از دیدار با سوریه و عراق 
یک بازی تدارکاتی را مدنظر قرارداده ولی هنوز مشخص 
نیســت برای دیدار با دو تیم عربی منطقه که همیشه با 
دردســرهایی همراه بودند، چه حریفی را در نظر گرفته 
است.باید دید فدراسیون فوتبال که اخیرا اعلام کرده تمام 

امکانات و حمایت های لازم را برای تیم ملی فراهم خواهد 
کرد، می تواند دغدغه اسکوچیچ مبنی بر بازی تدارکاتی 

را هم مرتفع کند.

 پیگیری میزبانی ایران در تهران
سرمربی تیم ملی با توجه به برگزاری چهار دیدار خارج از 
خانه در مرحله دوم، به شدت خواهان جلب نظر مسوولان 
فیفا و AFC برای میزبانی در تهران اســت. اسکوچیچ به 
خوبی می داند که بــرای رویارویی با رقیبان قدرتمندی 
مانند کــره جنوبی، امارات، عراق و ســوریه میزبانی در 

تهران ارزشمند است.
از همیــن رو او در دیدار اخیر خود با کامرانی فر، دبیرکل 
فدراسیون فوتبال جویای این موضوع شده و امیدوار است 
در نخستین هفته از بازی ها در تهران به مصاف سوریه برود.

 برگزاری اردو از اواخر مرداد
با توجه به اهمیت بازی های پیش رو، تیم ملی قصد دارد 
اردوی خود را از اواخر مرداد و یا از یکم شهریور در تهران 
برگزار کند. برای این اردو خیال اسکوچیچ راحت تر است 
چرا که ملی پوشــان در اردوی قبلی واکســینه شده اند و 
احتمال ابتلا به کرونا کم تر اســت. ولی همانند اردوهای 
گذشته بازیکنان داخلی که در تعطیلات به سر می برند، 

زودتر از لژیونرها به تیم ملی ملحق خواهند شد.
اسکوچیچ سعی دارد برخی از خلاء های تیمش از جمله در 
فاز دفاعی را به توجه به مصدومیت پورعلی گنجی، عارف 
غلامــی، کمال کامیابی نیا و ... حل و فصل کند تا جلوی 

رقیبان قدرتمند آسیایی دچار مشکل نشود.

 بازگشت کریم باقری به اردو
اسکوچیچ خواستار ادامه همکاری با دستیارهای داخلی 
و خارجی خود شده که یکی از این گزینه ها کریم باقری 
اســت که در اردوی بحرین هم به طــور موقت همراه با 
کاروان ایران به این کشور رفت ولی باقری با پرسپولیس 
قرارداد دارد و برای قطعی شــد همکاری با تیم ملی باید 
از کادرفنی پرسپولیس خارج شود تا مصوبه هیات رییسه 

فدراسیون فوتبال برای مربیان ملی نقض نشود. 
با این حال هنوز ادامه همکاری باقری با تیم ملی مشخص 
نیست و باید دید او در دو بازی حساس با سوریه و عراق 
هــم این تیم را همراهی خواهد کرد یا خیر. تیم ملی در 
یازدهم و شانزدهم شهریور به ترتیب با سوریه و عراق دیدار 
خواهد کرد که هنوز محل برگزاری این بازی ها مشخص 
نشده اما به طور قطع عراق در خارج از خاک خود از ایران 

میزبانی خواهد کرد.

اسکوچیچ به دنبال و بازی تدارکاتی برای تیم ملی

 
 

 آخرین وضعیت نقل و انتقالات استقلال
 معاون اجرایی باشگاه استقلال گفت: فرهاد مجیدی به باشگاه استقلال لیست داده و آن را بعد از بازی های جام حذفی اعلام می کنیم.

ناصر فریادشیران درباره میزان آمادگی تیم استقلال قبل از بازی با گل گهر سیرجان در مرحله نیمه نهایی جام حذفی اظهار داشت: تمام عوامل باشگاه، کادرفنی، بازیکنان، هیات مدیره، مدیرعامل و هواداران هم قسم شده ایم 
این فصل یک جام داشته باشیم و افتخاری دیگر به افتخارات باشگاه استقلال اضافه کنیم.

او درمورد شرایط تمدید قرارداد بازیکنان استقلال  عنوان کرد: تک تک بازیکنان مشغول آمدن به باشگاه هستند و با آنها مذاکره می کنیم تا بتوانیم طبق لیستی که فرهاد مجیدی داده با همه بازیکنان قرارداد بسته و شرایط 
خوبی برای فصل آینده ایجاد کنیم.معاون اجرایی باشگاه استقلال درباره اینکه آیا تاکنون برای تمدید قرارداد با بازیکنی به نتیجه رسیده اند، گفت: فرهاد مجیدی لیست داده اما اجازه بدهید پس از بازی جام حذفی اسامی لیست 
تمدیدی ها را اعلام کنیم.فریادشیران در خصوص اینکه آیا این مذاکرات مثبت بوده، عنوان کرد: همه چیز مثبت است.او درباره خواسته های فرهاد مجیدی در جلسه چند روز قبل با مدیران استقلال عنوان کرد: او لیست نفرات 
تمدیدی را ارائه داد و همچنین درباره پرداختی ها صحبت کردیم. همانگونه که مددی در یکی از برنامه های تلویزیونی اعلام کرد، میانگین ۶٥ درصد به بازیکنان پرداختی داشته ایم. تمام تلاش اعضای هیأت مدیره،  مدیرعامل 
باشگاه و شرکت های وب بر این است پرداختی ها بیشتر شود تا خیال کادرفنی و بازیکنان برای فصل آینده راحت تر باشد.معاون باشگاه استقلال درمورد آخرین وضعیت آکادمی این باشگاه توضیح داد: محمدرضا مهران پور مدیر 

آکادمی است و تمرینات تیم ها را پیگیری می کند. نزدیک 7۰ تا 8۰ درصد تیم های پایه بسته شده  و در ورزشگاه امام رضا)ع( که در اختیار آکادمی استقلال است، تمرینات خود را پیگیری می کنند.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵۶۶۷-۶۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸۳2۷2۹۹
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پیامبر اکرم )ص(:
جُلِ . . .  ثلَاثٌ مِنَ العَجزِ فِي الرَّ

جُلُ جارِیتََهُ  وَالثّالثُِ : أن یقُارِبَ الرَّ
فَیُصیبَها قَبلَ أن یحُادِثهَا ویؤُانسَِها 

ویضُاجِعَها ، فَیقضِيَ حاجَتَهُ مِنها 
قَبلَ أن تقَضِيَ حاجَتَها مِنهُ .

سه چیز ، از ناتوانی مرد است : ... 
و سوم ، این که مرد ، با کنیزش 
نزدیکی کند و پیش از آن که با 
او به صحبت کردن و مؤانست و 

هماغوشی بپردازد ، کام گیرد ، و 
نیازش را ارضا کند ، پیش از آن 

که کنیزش نیازش را از او بر آورَد . 
المحجّة البیضاء : ج ۳ ص ۱۱۰ 

 دلار                          2۴۹,۷۱۰ 
 یورو                        2۹۳,۹۸۰ 
 پوند انگلیس            ۳۵۱,۴2۰

 درهم امارات              ۶۷,۵2۰   
 لیر ترکیه                   2۸,۳۰۰
 سکه امامی         ۱۰۶,۶۸۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۴,۹۸۹,۰۰۰
 نیم سکه               ۵۶,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              ۳۶,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          22,۰۰۰,۰۰۰
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دوباره رکورد زدیم!

فناوری
 ماموریت های جدید ناسا برای درک بهتر خورشید اعلام شدند

ناســا اخیرا از تصمیمش برای انجام دو ماموریت هلیوفیزیک برای درک 
بهتر ســاختار خورشید و سیستمی که آب و هوای فضایی در نزدیکی زمین 

را کنترل می کند، خبر داد. 
 به نقل از انگجت، ناسا در دو مأموریت هلیوفیزیک شرکت خواهد کرد که 
می تواند داده های لازم را برای درک بهتر طوفان های خورشــیدی  و به طور 

کلی آب و هوای فضایی به آنها ارائه دهد.
 این آژانس به طور رسمی مشارکت خود را در دو ماموریت اعلام کرد که 
 )EUVST( »یکی از آنها »ماموریت تلسکوپ طیف سنجی فرا بنفش اپسیلون
و دیگری »کاوشــگر تصویربردار زیمان فوارن الکتریکی«  )EZIE( است. آنها 
دو ماموریت از ســه ماموریت مرتبط با آب و هوای فضایی بودند که ناسا در 
ســپتامبر ۲۰19 برای انجام آنها و مطالعه مفهوم این مأموریت 9 ماهه ۴۰۰ 

هزار دلار دریافت کرد.
ماموریت EUVST یک پروژه تلسکوپ خورشیدی است که به بررسی اینکه 
»چگونه جو خورشید، بادهای/طوفان های خورشیدی و مواد خورشیدی را که 
بــر میزان تابش فضا تأثیر می گذارد و آزاد می کند« می پردازد. این پروژه که 
قرار اســت در سال ۲۰۲۶ انجام شود، توسط آژانس اکتشاف هوافضای ژاپن 
)JAXA( هدایت می شــود؛ اما ناســا ٥٥ میلیون دلار برای انجام این مأموریت 
هزینه کرده است. مشارکت های ناسا در این ماموریت شامل سخت افزارهایی 
مانند ردیاب های فرابنفش، الکترونیک پشــتیبانی، اجزای طیف سنج و یک 

تلسکوپ راهنما است.
در همین حال ماموریت EZIE از ســه ماهواره کوچک برای بررسی فوران 
الکتریکی شــفقی یا جریان الکتریکی بر فراز قطب های اتصال شــفق قطبی 
به مغناطیس کره زمین اســتفاده خواهد کرد. دانشمندان می خواهند فوران 
الکتریکی را مورد بررســی قرار دهند، زیرا این رخداد همان پدیده ای است 
که باعث ایجاد شــفق قطبی می شــود و می تواند در سیگنال های رادیویی و 
ارتباطی نیز تداخل ایجاد کند و همچنین به فضاپیما در مدار آسیب برساند.

آژانس های فضایی این نوع مأموریت ها را ارسال می کنند تا بتوانند اطلاعات 
لازم برای درک فیزیک پشت پدیده های مختلف خورشید را جمع آوری کنند. 
در ماه اوت ناسا پنج ماموریت دیگر زیرمجموعه ماموریت های هواشناسی فضایی 
را انتخاب کرد و به هرکدام از آنها 1.۲٥ میلیون دلار برای انجام یک مطالعه 
مفهومی اختصاص داد. هدف نهایی این اســت که بتوانند رویدادهایی مانند 
شراره های خورشیدی و خروج جرم از تاج خورشیدی را پیش بینی کنند تا 

بتوانند از فضانوردان، فضاپیماها و سایر فناوری ها در آینده محافظت کنند.

 راه اندازی بزرگترین ایســتگاه شــارژ خودروهای برقی در 
شانگهای

تسلا بزرگترین ایستگاه سوپرشارژ جهان را که شامل 7۲ پایه شارژ در یک 
مرکز سرپوشیده است، در شانگهای چین راه اندازی کرد. 

به نقل از انگجت، شرکت تسلا اعلام کرد که بزرگترین ایستگاه سوپرشارژ 
جهان را در چین راه اندازی کرده اســت. این مرکز در شانگهای با داشتن 7۲ 
پایه شارژ به راحتی گوی سبقت را از ایستکاه شارژی که تسلا با ٥۶ پایه در 

ماه گذشته در کالیفرنیا تاسیس کرده بود، ربود.
بر اســاس تصاویر ارسال شده توســط کاربران چینی در توییتر، برخلاف 
ایستگاه شــارژ روباز کالیفرنیا، به نظر می رسد که این ایستگاه در شانگهای، 
سرپوشیده است. این ایستگاه در مرکز بین المللی »جینگ آن«)Jing’an( در 
یک منطقه مهم تجاری شــهر شانگهای واقع شده است. همه 7۲ پایه شارژ 
این ایســتگاه از سوپرشارژرهای V۲ استفاده می کنند که حداکثر 1٥۰ کیلو 
وات برق تحویل می دهند، در حالی که ٥۶ پایه موجود در ایستگاه کالیفرنیا 
از سوپرشــارژرهای ۲٥۰ کیلو واتی V3 استفاده می کنند. این بدان معناست 
که رانندگان خودروهای برقی در شــانگهای در مقایسه با همتایان آمریکایی 
خود باید کمی بیشــتر برای شــارژ شدن خودروی برقی خود منتظر بمانند. 
ضمن اینکه فقط خودروهای تسلا مدل 3 و Y از شارژ V3 پشتیبانی می کنند.

تســلا تاکنون بیش از ۲۰ هزار خودروی برقی »مدل 3« خود را در بازار 
چین به فروش رسانده است و این امر، چین را به یک بازار کلیدی برای این 
شرکت تبدیل کرده است. همچنین طبق گزارشات، تسلا در ماه نوامبر ۲3 هزار 
 Gigafactory« خودروی برقی در کارخانه بزرگ خود در شانگهای موسوم به
3« تولید کرده اســت. برخی از خودروهای الکتریکی ســاخته شده در این 
کارخانه در همان چین به فروش می رسند، در حالی که برخی دیگر به اروپا 

و بازارهای دیگر صادر می شوند.

 ابداع یک ربات شناور برای پاک سازی استخرها
یک ربات شناور به نام »آریل« می تواند هر 1.٥ ساعت یک بار کل سطح 
یک اســتخر را بپیماید و ســطح آب را از وجود هرگونه زباله و شــاخ و برگ 

درختان و حتی ذرات گرد و غبار تا ۲۰۰ میکرون پاک کند. 
 به نقل از نیو اطلس، شنا در استخر ممکن است سرگرم کننده باشد، اما 
لزوم استفاده از یک تور یا سبد برای برداشتن شاخ و برگ های درختان از سطح 
 )Ariel(»آب می تواند کاری خســته کننده باشد. به همین دلیل ربات »آریل
که با انرژی خورشیدی کار می کند، ساخته شده است تا این کار را به شکل 

خودکار انجام دهد.
 )Pivot-Solar Breeze(»آریل« که توسط شــرکت »پیووت سولار بریز«
مستقر در آریزونا ساخته شده است، در قسمت بالای خود یک جفت صفحه 
خورشیدی فتوولتائیک ضد آب دارد که انرژی این ربات را در طول روز و در 
زیر نور آفتاب تأمین می کند. ضمن اینکه قادر اســت انرژی تولید شده را در 
باتری خود ذخیره کند تا بتواند در شب نیز به مدت بیش از 1۰ ساعت کار کند.

»آریل« پس از قرار گرفتن در استخر و روشن شدن، با سرعت 1۰ تا ۲۰ 
فوت )3 تا ۶ متر( در دقیقه شنا می کند و قادر به حرکت از هر دو طرف است. 
همینطور که »آریل« در اســتخر شنا می کند، زباله ها و شاخ و برگ درختان 
را همراه با حتی ذرات ریزتر مانند گرد و غبار از ســطح آب جمع می کند و 
مخزن زباله خود می ریزد. این مخزن در انتها می تواند برای تخلیه و شستشو 

از »آریل« خارج شود.
نیروی پیشــرانه این ربات توســط دو پره در کنار یکدیگر تامین می شود 
که مستقل از یکدیگر کار می کنند و به ربات امکان می دهند به سمت چپ 
یا راســت بچرخد. همچنین حسگرهای آن تشخیص می دهند که چه زمانی 

دستگاه به لبه استخر رسیده یا با موانع دیگری روبرو می شود.
به گفته ســازندگان، »آریل« قادر است سطح یک استخر خانگی با اندازه 

متوســط   را در مدت زمان تقریبی 1.٥ ساعت پالایش کند و ذرات به اندازه 
۲۰۰ میکرون را جمع آوری کند.

این دستگاه برای کار در دمای ۴ تا ٥۴ درجه سانتیگراد طراحی شده است.
»آریل« اکنون با قیمت ۴۶8 دلار برای پیش سفارش در دسترس است و 

پیش بینی می شود که تحویل آن از ماه مارس آغاز شود.

 بررسی دقیق اطلاعات بیمار با کمک یک ابزار نوین
در حال حاضر ابزارهای زیادی وجود دارد که به افراد در بخش های مختلف 
زندگی روزمره کمک می کنند، برای مثال گوگل مپس به افراد بهترین مسیر 
برای رسیدن به مقصد را نشان می دهد و برنامه اسپاتیفای نیز برنامه ای ایده 
آل برای گوش دادن به موسیقی است. حتی در دنیای پزشکی نیز محققان در 

حال توسعه سیستم هایی هستند که کار پزشکان را راحتتر می کند. 
به نقل اینوویشــن اوریجینز، پزشکان و پرســتاران دائماً از بیماران و به 
خصوص بیمارانی که حال وخیمی دارند، بازدید می کنند و متناسب با شرایط 

آنها تصمیمات مختلفی می گیرند.
هنگامی که آنها درمان مناسب را انتخاب کنند، بیماران می توانند سریعتر 
بهبود یابند و خطر مرگ بیماران کاهش می یابد. راهنماهای پزشکی و چک 
لیست نیز از قبل وجود دارد که در این زمینه به کادر درمان کمک می کند، 
اما در واقع این موارد همیشه کمک کننده نیستند؛ زیرا در برخی موارد کادر 
درمان مجبور به انتخاب سریع یک درمان هستند و کادر پزشکی وقت کافی 
ندارند که این دستورالعمل ها را دقیق بررسی کنند. چک لیست هم حتی در 

این موارد چندان برای کادر درمان کارآمد نیست.
اخیرا »اشــلی دی بی« )Ashley De Bie( و »شــان نان« )Shan Nan( از 
دانشگاه صنعتی آیندهوون )TU / e( هلند ابزاری دیجیتال را برای متخصصان 
مراقبت های بهداشتی ایجاد کرده اند. این ابزار«TraceBook« نام دارد و داده های 
سیستم های مختلف )داروخانه ها، نتایج آزمایشگاه و داده های پزشکی( را جمع 
آوری می کند و توصیه های شخصی متناسب با شرایط بیمار را ارائه می دهد.

TraceBook روی تلفن ها، تبلت ها و لپ تاپ کار می کند. این ابزار با کمک 
الگوریتم ها داده های بیمار را تجزیه و تحلیل می کند و توصیه های علمی را به 

ارائه دهندگان خدمات بهداشتی ارائه می دهد.
»دی بی« که یک متخصص مراقبت های ویژه داخلی است، این ابزار را در 
»بیمارســتان کاترینا« آزمایش کرده است. او برای انجام این مطالعه از چک 
لیست استاندارد کاغذی و این ابزار برای بررسی بیش از ۴۰۰ بیمار استفاده 

کرد تا بتواند تفاوت عملکرد این دو ابزار را نشان دهد.
این تحقیق نشــان داد که TraceBook بهتر از چک لیســت اســتاندارد 
عمل می کند. گاها ارائه دهندگان خدمات بهداشــتی اطلاعات مهم را نادیده 
می گرفتند کــه اگر در نظر بگیرند، بهتر می تواننــد ارزیابی کنند که انجام 
معاینه یا کدام درمان مورد نیاز و ضروری است. با انجا این کار بیماران زمان 
کمتری را در بیمارســتان ســپری کردند و سطح درد آنها کاهش یافت؛ زیرا 
مســکن بیشتری تجویز می شد و از آنتی بیوتیک های کمتری )غیرضروری( 
اســتفاده می شد. TraceBook اکنون در بیمارستان نظامی در چین نیز مورد 
آزمایش قرار گرفته است. به گفته محقق »شان نان« چینی ها نیز از عملکرد 

این ابزار راضی هستند.

 طراحی کاتالیزوری برای نسل جدید باتری های لیتیومی با 
نانو ذرات

محققان ایرانی موسســه فناوری ایلینوی با همکاری محققانی از دانشگاه 
پنســیلوانیا، دانشگاه ایلینوی و آزمایشگاه ملی آرگون با استفاده از نانوذرات 
فسفید تری مولیبدن اقدام به توسعه نسل جدیدی از باتری ها کردند که عملکرد 

بهتری نسبت به باتری های لیتیوم یون رایج دارد. 
یکــی از گلوگاه های پیاده ســازی گســترده فناوری های انــرژی پایدار، 
سیســتم های ذخیره سازی کارآمد انرژی هســتند و باتری های لیتیوم یون 
)LIBs( گزینه اصلی برای دستگاه های الکترونیکی امروزی بوده و از ابزارهای 
مصرفی گرفته تا وسایل پزشکی، وسایل نقلیه الکتریکی و حتی ماهواره ها به 

این باتری ها وابسته هستند. 
باتری های لیتیوم یون به طور کلی، دارای ظرفیت انرژی 1۰۰ تا ۲۰۰ وات 
بر کیلوگرم هســتند و این امکان را برای بیشتر خودروهای الکتریکی فراهم 

می کنند تا با یک شارژ 3۰۰ تا ۴۰۰ کیلومتر حرکت کنند.
علی رغم دانســیته انرژی بالای باتری های لیتیوم یون، در مقایسه با انواع 
دیگر باتری ها، دانســیته انرژی آنها هنوز صد برابر کمتر از بنزین اســت. این 
بدان معناست که موتورهای بنزینی دارای بازده حرارتی بالاتری بوده و باعث 

می شوند بازدهی سوخت بالاتر از 1۰۰km / L 7-۶ باشد.
برای جایگزینی این فناوری، محققان در حال بررسی باتری های لیتیوم هوا 
)LABs( هستند. متأسفانه، باتری های لیتیوم هوا امروزه اشکالات جدی دارند، 
آن ها بسیاری از انرژی تزریق شده را به عنوان گرما هدر می دهند و به نسبت 

سریع تخریب می شوند و فقط چند دوره شارژ نگه می دارند.
این فناوری به طور گسترده توسط گروه های تحقیقاتی مختلف مورد بررسی 
قرار گرفته اســت. کاتالیزورهای فلزی زیــادی مانند پلاتین، طلا و روتنیوم 
و همچنین کاتالیزورهای غیرفلزی مانند اکســیدهای فلــزات انتقالی، دی 
کلکوژنیدهای فلزات گذار و کاتالیزورهای مبتنی بر کربن برای حل این مسئله 
استفاده شده است. با این حال، تاکنون هیچ پیشرفت بزرگی گزارش نشده  است.

در این راستا تیم تحقیقاتی علیرضا کندوری در موسسه فناوری ایلینوی با 
همکاری محققان دانشگاه پنسیلوانیا، دانشگاه ایلینوی و آزمایشگاه ملی آرگون 
در تلاش برای یافتن یک کاتالیزور بســیار فعال، یک نمونه آزمایشــگاهی از 
کاتالیزوری تولید کردند که از نانوذرات Mo3P بسیار فعال با ظرفیت های بالای 
شــارژ 8۰ و ۲7۰ میلی ولت سود می برد. این تیم از نانوذرات Mo3P )فسفید 
تری مولیبدن( به عنوان ماده کاتدی و همچنین یک الکترولیت مایع مهندسی 

شده متشکل از مواد افزودنی واسطه ردوکس استفاده کردند.
باتری حاصل، در شرایط هوای محیط با راندمان بالای انرژی 9۰/۲درصد در 
چرخه اول، تراکم انرژی Wh / kg ۰۰1٥۰۰ )حدود 8 برابر بهتر از باتری های 
لیتیوم یون پیشرفته( و طولانی مدت کار می کند. این باتری با1۲۰۰ چرخه 

شارژ / دشارژ از دوام بالایی برخوردار است.
بر اساس اعلام ستاد نانو، نتایج این کار نشان می دهد که نانوذرات Mo3P به 
دلیل ساختار منحصر به فرد خود، یک گزینه  امیدوارکننده کاتالیزوری است. 
این فناوری تراکم زیادی از سایت های فعال مولیبدن را با خواص الکترونیکی 

خاص فراهم می کند که به بهبود علمکرد باتری منجر می شود.

یک ربات جدید ســاخته شده که قادر است برای نجات فرد در حال غرق 
شــدن اقدام کند و با رفتن به عمق آب و بالا آوردن افراد و رســاندن آنها به 
ساحل، آنها را نجات دهد. به نقل از نیو اطلس، با اینکه حضور ناجیان غریق 
انسانی برای حفظ امنیت در استخرها و سواحل دریاها ضروری است، اما آنها 
همیشــه نمی توانند همه آنچه را که اتفاق می افتد، ببینند و همچنین همه 
صاحبان استخر نیز توانایی پرداخت حقوق آنها را ندارند. اینجاست که یک ربات 
نجات غریق می تواند چاره ساز باشد. نمونه اولیه فعلی این ربات توسط تیمی از 
مهندسان موسسه »فرانهوفر«)Fraunhofer( در آلمان در حال توسعه است که 
قبلًا هم وسیله نقلیه خودران زیر آب موسوم به »DEDAVE« را ساخته بودند.

 این ربات اغلب وقت خود را به نشستن و انتظار در زیر آب و در کف استخر 
سپری می کند و با دوربین های نصب شده روی خود بر الگوهای حرکتی و مکان 
شناگران نظارت می کند و هنگامی که یک سیستم رایانه ای مبتنی بر هوش 

مصنوعی تشخیص دهد که یکی از شناگران علائم غرق شدن را دارد، مکان 
وی را برای ربات ارســال می کند تا ربات برای نجات وی دســت به کار شود. 
همچنین در مواردی که شناگر واکنشی نشان نمی دهد و احتمالا بیهوش شده 
است، یک مکانیزم بستن بدن فرد روی برانکار در بالای ربات فعال می شود و از 
لغزش فرد جلوگیری می کند. این ربات همچنین می تواند در دریاها و دریاچه ها 
مورد اســتفاده قرار گیرد، اگرچه در آن صورت دوربین های نظارتی خارج از 
ســطح آب باید روی یک بالن یا پهپاد نصب شود. ضمن اینکه به دلیل تمیز 
نبودن آب دریا مانند آب استخر، ربات باید با استفاده از حسگرهای صوتی به 
جای دوربین به شناگران نزدیک شود. این ربات در آزمایشات انجام شده در 

یک دریاچه موفق به نجات یک مانکن 8۰ کیلوگرمی از عمق 3 متری شد.
 این ربات توانست این مانکن را روی برانکار خود محکم نگه دارد و سپس 
آن را ۴۰ متر جابجا کند و به تیم نجات مستقر در ساحل برساند که تمام این 

عملیات در حدود دو دقیقه انجام شد. 
در حالی که نسخه فعلی این ربات بر روی شاسی یک وسیله نقلیه زیرآبی 
موجود ساخته شده است، اما برنامه ریزی ها برای ساخت یک مدل در آینده است 
که کوچکتر، سبک تر و ارزان تر باشد. در حالی که این ربات اولین نجات غریق 
رباتیک نیست که می بینیم، ما دستگاه های موسوم به »امیلی«)EMILY(، »یو-

سیف«)U-Safe( و »دلفین-1«)Dolphin 1( که تاکنون برای نجات شناگران 
در معرض خطر ساخته شده اند همگی در سطح آب شنا می کنند و همچنین 
پهپادهای نجات غریق موسوم به »Auxdron« و »پارس«)Pars( لاستیک ها و 
وسایل نجات شناور را از هوا به سطح آب می اندازند و همگی این دستگاه ها از 
راه دور توسط اپراتورهای انسانی مستقر در ساحل کنترل می شوند، در حالی 

که این ربات جدید به شکل خودران عمل می کند.

ربات نجات غریق خودران ساخته شد

تجهیز سطل های زباله به هوش مصنوعی برای نظارت بر آلودگی 

از دستگاه های فوتونیکی کوچک می توان برای یافتن سیارات فراخورشیدی 
جدید، کنترل ســلامت افراد و کارایی بیشتر اینترنت استفاده کرد. محققان 
دانشگاه صنعتی چالمرز، سوئد، هم اکنون یک ریزشانه متحول کننده )نسل 
جدیــدی از منابع نــوری( ارائه کردند که می تواند برنامه های پیشــرفته را 
به واقعیت نزدیک کند.  ریزشــانه یک دســتگاه فوتونیکی است که قادر به 
تولید فرکانس نوری بی شــمار رنگ ها  بر روی یک حفره کوچک به نام ریز 
تشــدیدکننده است. این رنگ ها به طور یکنواخت توزیع می شوند، بنابراین 
ریزشــانه مانند »خط کش ساخته شده از نور« رفتار می کند. از این دستگاه 
می توان برای اندازه گیری یا تولید فرکانس ها با دقت بسیار زیاد استفاده کرد.  
در این مقاله جدید، هشت محقق دانشگاه چالمرز نوع جدیدی از ریزشانه 
را روی یک تراشه توصیف کرده اند که مبتنی بر دو ریز تشدیدکننده است. 
ریزشــانه جدید وسیله ای منسجم، قابل تنظیم و تجدیدپذیر است که تا 1۰ 

برابر بازدهی تبدیل خالص بیشتر از  آخرین پیشرفت های علمی دارد.
اسکار هلگاسون، دانشجوی دکترا در گروه میکروتکنولوژی و علوم نانو در 
چالمرز و اولین محقق این تحقیق می گوید: »دلیل اهمیت نتایج این اســت 
کــه آن ها نمایانگر ترکیبی منحصربه فرد از ویژگی ها از نظر کارایی، عملکرد 

کم مصرف و کنترل هستند که در این زمینه بی سابقه است.«
محققان چالمرز اولین افرادی نیســتند که ریزشانه را روی تراشه نشان 
می دهند، اما آنان روشی را توسعه داده اند که بر چندین محدودیت شناخته 
شده در این زمینه غلبه می کند و منجر به خصوصیات فیزیکی منحصربه فرد 

می شود.
ریزشــانه که به تازگی ساخته شده و روی تراشه قرار گرفته بسیار ریز و 
فاصله بین دندان های شــانه بسیار گسترده است و فرصت های زیادی برای 

محققان و مهندسان ایجاد می کند.
از آنجــا که به طور تقریبی هــر اندازه گیری می تواند به فرکانس مرتبط 
باشــد، ریزشانه ها دامنه گسترده ای از کاربردهای بالقوه را ارائه می دهند. به 
عنوان مثال، آن ها می توانند با جایگزینی ده ها لیزر با یک ریزشانه در مقیاس 
تراشه در اتصالات مرکز داده، مصرف برق را در سیستم های ارتباطی نوری 
به طور اساسی کاهش دهند. آن ها همچنین می توانند در رادار لیزری برای 

رانندگی خودکار وسایل نقلیه در اندازه گیری مسافت استفاده شوند.

حوزه هیجان انگیز دیگری که می توان از ریزشــانه ها در آن استفاده کرد، 
درجه بندی طیف نگاری است که در رصدخانه های نجومی به کشف سیارات 
فراخورشیدی شبیه زمین اختصاص یافته است. ساعت های نوری بسیار دقیق 
و برنامه های کنترل سلامت برای تلفن های همراه  از دیگر امکانات ریز شانه ها 
هستند. همچنین با تجزیه و تحلیل ترکیب هوای بازدم، می توان بیماری ها را 
در مراحل اولیه تشخیص داد. شرکت ویکتور تورس، مدیر پروژه تحقیقاتی 
چالمرز می گوید: »برای اینکه این فناوری عملی باشــد و از آن در خارج از 
آزمایشگاه اســتفاده شود، لازم است عناصر اضافی را با ریز تشدیدکننده ها 
ماننــد لیزرها، تعدیل کننده ها و الکترونیک کنترل یکپارچه کنیم. این یک 
چالش بزرگ اســت، که شاید به پنج تا 1۰ سال زمان و  سرمایه گذاری در 
تحقیقات مهندسی نیازمند باشد. اما من مطمئن هستم که این اتفاق خواهد 
افتاد.«  وی ادامه داد: »جالب ترین پیشرفت ها و کاربردها مواردی است که ما 
حتی تصورشــان را هم نکرده ایم و به احتمال زیاد با داشتن چندین ریزشانه 

در یک تراشه امکان پذیر خواهد بود.«
نکته کلیدی در ریزشانه پیشرفته جدید چالمرز این است که محققان از 
دو ریز تشــدیدکننده به جای یکی استفاده کرده اند؛ ریز تشدیدکننده ها با 
یکدیگر تعامل دارند و شــبیه نحوه اتصال اتم ها هنگام تشکیل یک مولکول 
دو اتمی هستند. این آرایش به عنوان یک مولکول فوتونیک شناخته می شود 

و دارای خصوصیات فیزیکی منحصربه فردی است.

کشف سیارات فراخورشیدی و تشخیص بیماری ها با کمک ریزشانه جدید

یک استارتاپ موسوم به »سیبین«)Seabin( از سطل های زباله مجهز به هوش 
مصنوعی برای نظارت بر آلودگی دریاها استفاده می کند تا آنها را به جمع آورنده 

پیشرفته داده ها تبدیل کند. 
به نقل از آی ای، در سال ۲۰13 »پیتر سلینسکی« و »اندرو تورتون« شرکت 
خود را به نام »سیبین«)Seabin( ساده تاسیس کردند. آنها بر ساخت آینده ای 
متمرکز شــده اند که محصول آنها نه فقط برای تمیز کردن زباله های ســطح 
دریا، بلکه برای نظارت بر دریا استفاده شود و سنگ بنای این پیشرفت، هوش 
مصنوعی)AI( است. این سطل زباله که هم نام شرکت است، کمی شبیه به یک 
کف گیر استخر برای اقیانوس عمل می کند و در حالی که روی سطح دریا نشسته، 

آلودگی سطحی را فیلتر می کند و آب را از کف خود خارج می کند.
اکنون با پخش بیش از هزار سطل زباله دریایی در ٥3 کشور دنیا، تقریباً 3٥ 
میلیون قطعه پلاستیکی جمع آوری شده و حالا تیم پشتیبان این فناوری به 

دنبال روش های جدیدی برای استفاده از این ماشین است.
سازندگان این سطل رباتیک می گویند: ما روزانه بیش از ٥۰۰ میلیون لیتر 

آب فیلتر می کنیم و حدود ۴.۲ تن پلاستیک، میکروپلاستیک، الیاف پلاستیکی، 
نفت و روغن و غیره جذب می کنیم.

»سلینسکی« گفت: ما به طور فیزیکی بیش از 71 هزار ورودی داده از سراسر 
جهان داریم که تاکنون موجب شده تا از ورود 3٥ میلیون پلاستیک در سه سال 

گذشته به اقیانوس ها جلوگیری شود.
»سلینسکی« و »تورتون« همچنین بنیاد »سیبین« را دو سال پیش با هدف 
کمک به تمرکز علمی و داده های پروژه خود و همچنین آموزش عمومی مردم 
تأسیس کردند. وی می گوید: فناوری به تنهایی ما را نجات نخواهد داد، ما فقط 
می توانیم خودمان را نجات دهیم، اما چالش در واقع آلودگی پلاستیکی نیست، 

بلکه رفتار انسان ها است.
»سیبین« امیدوار است امسال با استفاده از داده های خود به مقابله با مشکل 
آلودگی پلاستیک بپردازد و این شرکت را به سردمدار مبارزه با تولید زباله های 

پلاستیکی و راه یافتن آنها با اقیانوس ها تبدیل کند.
این شــرکت اکنون دارای یک برنامه تلفن همــراه، گزارش خودکار و یک 
نقشه تعاملی وب است. »سلینسکی« می گوید: بهترین چیز، این واقعیت است 
 )IoT(که »سیبین« اکنون می تواند داده ها را از طریق قابلیت های اینترنت اشیا
در لحظه جمع آوری کند. این شرکت می خواهد دامنه فعالیت خود را به 19۴ 
کشور در سراسر جهان که تعداد دقیق کشورهای روی زمین است که محصور 

در خشکی نیستند و دارای یک خط ساحلی هستند، گسترش دهد.
»سلینسکی« می گوید: همه این کشورها از نظر آلودگی پلاستیکی مشکلات 

مشابهی دارند و ما می توانیم به همه آنها کمک کنیم.
طبق اعلام این شرکت، گام بعدی استفاده از هوش مصنوعی به روشی است 
که بتواند به نظارت و جمع آوری داده ها به طور موثرتر کمک کند. هدف نهایی 
نیز کمک به دولت ها در پیگیری سیاست هایی است که به رفع مشکل زباله های 

پلاستیکی قبل از رسیدن آنها به اقیانوس کمک کند.


